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 همايش تجاري بخش خصوصي ايران مديرعامل شركت ملي نفت: 
با حضور مقامات ويتنامي برگزار شد
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 توليد نفت ايران 
به ۳،۵ ميليون بشكه مي رسد

در ماه هاي گذشته يكي از اصلي ترين مسائلي كه تمركز 
مردم و رس��انه ها را به خ��ود اختص��اص داده، آمارها و 
گزارش هايي اس��ت كه از سوي مقامات اقتصادي دولت 
منتشر شده و همگي بر آن تاكيد دارند كه شرايط اقتصادي 
كشور نسبت به گذشته بهبودي قطعي خواهد داشت. اين 
در حالي است كه از همان ابتداي آغاز به كار دولت سيزدهم 
نيز مقامات اين دولت بارها بر بهبود اوضاع تاكيد داشته و به 

مردم وعده داده اند كه اوضاع تغيير خواهد كرد.

در چنين فضايي البته در نهايت اين مردم هس��تند كه 
بايد تصميم بگيرند كه تا چه حد ام��كان آن وجود دارد 
كه شرايط در كوتاه مدت تغيير كند و در وضعيت زندگي 
آنها چه تحولي رخ خواهد داد. در روزهاي گذشته ابراهيم 
رييسي از اين موضوع سخن گفته كه راه براي بهتر شدن 
شرايط باز مي شود و حالا مقامات اقتصادي دولت او نيز 
مي گويند كه مردم بايد نس��بت به آينده اميدوار باشند. 
احس��ان خاندوزي وزير اقتصاد و س��خنگوي اقتصادي 

دولت يكي از كس��اني است كه از آينده روشن اقتصادي 
سخن مي گويد. خاندوزي وزير اقتصاد در نشست مشترك 
رسانه اي مس��وولان اقتصادي دولت با عنوان »عملكرد 
اقتصادي دولت سيزدهم« با تبريك روز خبرنگار و قدرداني 
از فعاليت هاي آنان در جهت آگاهي بخشي، اظهار كرد: در 
آستانه دومين سالگرد شروع به كار دولت مردمي مجموعه 
كاملتري از خبررساني را مي توان به شكل نشست امروز 
صفحه 2 را بخوانيد انجام داد.  

گ�روه راه و شهرس�ازي| آنگونه كه مس��وولان و 
كارشناسان بازار مسكن اعلام مي كنند، تعداد بنگاه هاي 
مشاور املاك مجاز نسبت به جمعيت كشور بسيار بالا 
است به گونه اي كه به ازاي هر 440 نفر ايراني يك بنگاه 
املاك وجود دارد. در اين ميان، مسوولان دولتي بر اين 
باورند كه تعداد بالاي مشاوران املاك باعث گراني ملك و 
مسكن در كشور شده است! اما به نظر مي رسد، آنها جاي 
علت و معلول را اشتباه درك مي كنند، چرا كه جذابيت 
بازار مسكن در ايران منجر به رشد بنگاه هاي املاك شده 
است نه بر عكس. اقتصاددانان بر اين باورند كه مسكن به 
عنوان يك كالاي غيرقابل تجارت در كشور تورم زده ايران 
كه داراي اقتصاد نفت سوز است، بهترين ملجا و پناهگاه 

نقدينگي است. مكانيزم تورم ساز اقتصاد ايران به ويژه 
در دوران تشديد تحريم هاي امريكا عليه ايران، منجر به 
كاهش شديد ارزش ريال در برابر ساير كالاها از جمله 
دلار شده است. از اين رو، همگام با رشد نقدينگي بدون 
پشتوانه در كشور كه با هدف پوشش كسري بودجه هاي 
سالانه انجام مي شود، قيمت كالاها از جمله مسكن به طور 
نظام مند افزايش مي يابد. بديهي است، در اين شرايط 
كه تقاضاي كاذب خريد مسكن وجود دارد، و در حالي 
كه كشور فاقد صنايع پايدار و اشتغالزا است، گروه هايي 
از مردم جوياي كار، روانه بازار پر س��ود و منفعت دلالي 
مسكن مي شوند و شغل واسطه گري را پيشه خود قرار 
صفحه 5 را بخوانيد مي دهند.  

 خطر مهاجرت استارتاپ ها 
از ايران

برخ��ي تصميم��ات كه 
اخيرا در فضاي اقتصادي 
و مديريتي كش��ور اتخاذ 
مي ش��وند؛ نگراني ه��اي 
فراوان��ي را در مي��ان 
تحليلگ��ران اقتص��ادي 
و صاحبان كس��ب و كار 
درباره آينده بازار كار ايران 
شكل داده اس��ت.برخوردهاي اخير با استارتاپ ها و 
اپليكيشن هاي ايراني به بهانه حجاب و ساير موضوعات 
اجتماعي يكي از اين نمونه تصميم سازي هاي اشتباه 
اس��ت كه دورنماي تي��ره و تاري را از آين��ده بازار كار 
در ايران ايجاد كرده اس��ت. اغلب اين نگراني ها باعث 
مهاجرت نيروهاي نخبه كار ايران به س��مت س��اير 
كشورهاست. البته معضل مهاجرت همواره در ايران 
وجود داشته است و اقشار مختلف به بهانه هاي گوناگون 
مهاجرت مي كنند، هر زماني كه شرايط در اقتصاد ايران 
)و كشور( سخت تر مي شود، همه گزينه هاي مهاجرت 
فعال مي شود.البته مهاجرت گونه هاي مختلفي دارد 
و تنها مربوط به مهاجرت هاي سياسي نيست. يكي 
از مسائلي كه در كشورهاي توسعه يافته بسيار مورد 
توجه قرار مي گيرد، جذب ش��ركت هاي استارتاپي، 
كارآفرينان و نخبگان اقتصادي كشورهاي ديگر است. 
افرادي كه تخصصي در اقتصاد دارند، كارآفرين هستند، 
خلاقيت دارن��د و ...در راس برنامه هاي جذب س��اير 
كشورها قرار دارند. اساسا بخشي از راهبرد كشورهاي 
غربي براي توسعه جذب استعداد ساير كشورهاست. 
اما در ايران به دليل عدم نگاه راهبردي به نيروي انساني 
بسيار از سرمايه ها هدر مي روند و استفاده درستي از آنها 
در راستاي توسعه كشور نمي شود. بايد توجه داشت، 
در گذش��ته اغلب مهاجرت ها متوجه دانش��گاهيان 
و نيروه��اي علمي بود؛ اما بر اس��اس پايش نهادهاي 
حاكميتي )و نه حرف من و ساير كارشناسان( اما امروز 
حتي كارگران ساده هم از ايران مهاجرت مي كنند. چرا 
كه دستمزدهاي ايران كفاف رفع نيازهاي حداقلي آنها 
را نمي دهددر عين حال كارجويان جوان ايراني كه از 
فعاليت در ايران دلسرد شده اند و ساير كشورها به آنها در 
باغ سبز نمايان مي كنند به رحل اقامت در ساير كشورها 
مي افكنند. فضايي كه اخيرا از منظر اجتماعي در ايران 
شكل گرفته و از س��ال 1401 باعث بروز اعتراضاتي 
بسياري در ايران شده است، باعث برنامه ريزي ساير 
كش��ورها براي جذب جوانان و نيروهاي متخصص 
ايراني شده است. كش��ورهاي اروپايي، امريكايي و... 
متوجه شده كه مسوولان ايراني به موضوعات راهبردي 
توجهي ندارند و تلاش مي كنند استعدادهاي كشور را از 
ايران خارج سازند. اين يك راهبرد دو سويه است، از يك 
طرف ايران را از جوانان با انگيزه و خلاق تهي مي كند 
و از س��وي ديگر ظرفيت هاي تازه اي براي كشورهاي 
مقصد شكل مي دهد. فرصت مناس��بي كه در ايران 
با ورود اينترنت، رشد پلتفرم هاي ارتباطي و افزايش 
ش��ركت هاي دانش بنيان طي دهه هاي اخير ايجاد 
شده، به سادگي در حال تضعيف است. در عين حال 
كشوهاي غربي تلاش مي كنند تا از اين فرصت به نفع 
منافع خود استفاده كنند. رفتاري كه برخي نهادهاي 
دولتي و حاكميتي با استارتاپ ها، دانش بنيان ها و...

دارند نتيجه اي جز فرار اس��تعدادها، نيروهاي خلاق 
و خشك شدن ظرفيت هاي اقتصادي و كسب و كار 
ندارد. اين جوانان و ظرفيت ها مانند ريشه هايي هستند 
كه مي توانند درخت هاي تناوري در بازار كسب و كار 
شكل دهند. اين شركت ها ارزش افزوده فراواني دارند 
و بخشي از گره هاي اقتصادي و اجتماعي را باز مي كنند. 
اما به اين ضرورت ها توجهي نمي ش��ود. تيپ نخبه و 
كارآفرينان جوان ايراني كه به سمت راه اندازي كسب 
و كارهاي نوين رفته اند با مشكلات عديده اي مواجه 
ش��ده اند. اين روند باعث مي شود تا اين ظرفيت هاي 
اقتصادي به فكر مهاجرت بيفتند، چرا كه مي دانند در 
كشورهايي اروپايي، كانادا و...امكانات فراواني را ايجاد 
كرده اند و از اين جوانان اس��تقبال مي شود. بنابراين 
نگراني هاي مهاجرنتي فقط متوجه كارجويان، فراغ 
التحصي��لان و جوانان نس��ت كه در ح��ال خروج از 
كشورند، بله سرمايه هاي ايراني در حوزه كسب و كار 
و صاحبان اس��تارتاپ ها هم به قكر مهاجرت از ايران 
هستند. بخش��ي از اين مهاجرت ناشي از در باغ سبز 
كشورهاي ديگر است اما بخش مهم تر اين مهاجرت ها 
به دليل سوءمديريت ها و اشتباهات مسوولان ايراني 
اس��ت كه برخوردهاي س��لبي در مواجهه با اين نوع 

كسب و كارها دارند.

حميد حاج اسماعيلي
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 مسير دستيابي 
به رشد اقتصادي

 مشكلات و گره كور اين روز هاي 
بازار سرمايه!

 جايگاه بخش خصوصی 
در اقتصاد ايران

رييس جمهوري در روزهاي 
گذشته يك بار ديگر از ايده اش 
براي تحقق رش��د 8درصدي 
در اقتص��اد ايران خب��ر داد؛ 
بدون اينكه مش��خص كند، 
اين رشد اقتصادي قرار است با 
استفاده از كدامين راهكارها، 
مبتن��ي بر چه برنام��ه اي و با 
چه مكانيس��مي محقق شود. آيا قرار اس��ت اين رشد 
اقتصادي با درآمدهاي نفتي محاس��به ش��ود؟ يا تنها 
مبتني بر درآمدهاي بخش توليدات صنعتي،  كشاورزي، 
خدماتي و...؟ يكي از مشكلات اساسي در اقتصاد ايران 
فقدان توجه به ساير كشورها و نمونه هاست. بسياري از 
كشورهاي توسعه يافته و حتي در حال توسعه قبلا اين 
مسير را طي كرده و اين راه را پيموده اند. بايد مسير اين 
كشورها از منظر تحليلي بررس��ي شده و نهايتا الگوي 
خاص اقتصاد ايران براي توس��عه ارايه ش��ود. در مسير 
توسعه قرابت بسياري ميان ايران و كشورهاي شرق آسيا 
وجود دارد؛ روايت هاي بس��ياري وجود دارد كه در آنها، 
اعلام شده ايران همزمان با ژاپن نخستين تلاش ها براي 
توسعه را آغاز كرده است. در دهه 50 هم قرابت نزديكي 
ميان تلاش هاي ايران و كره جنوبي براي دس��تيابي به 
توسعه صنعتي و صادراتي شكل گرفته است. تلاش هايي 
كه در ادامه منتج به نتيجه مناسب نشد و ايران نتوانست 
مس��ير خود در چهارراه توس��عه را به اتمام برساند. اما 
كشورهاي شرق آسيا چگونه توانسته اند رشد اقتصادي 
مد نظر خود را محقق كنند؟چهار ببر آسيايي اصطلاحي 
اس��ت كه به اقتصاد چهار كش��ور هنگ كنگ، تايوان، 
سنگاپور و كره جنوبي داده مي ش��ود. علت نام گذاري 
رشد بالاي اقتصادي در درآمد و توليدسرانه در فرايند 
توسعه است. چهار ببر آسيايي با تاكيد بر صنعتي شدن 
صادرات محور، از دهه 1960 به طور پيوسته نرخ رشد 
اقتصادي بالايي را داش��ته و حف��ظ كرده اند و به رديف 
ثروتمندترين كش��ورهاي جهان پيوس��ته اند. اقتصاد 
هنگ كنگ با رش��د صنع��ت نس��اجي در دهه 1950 
صنعتي ش��دن را تجربه كرد. در دهه 1960، توليدات 
ش��امل لوازم الكترونيك، پوش��اك و پلاس��تيك را در 

مسير صادرات گسترش داد. سنگاپور پس از استقلال، 
برنامه سياست هاي اقتصادي ملي را براي تقويت بخش 
توليد كش��ور تدوين و اتخاذ كرد. شهرك هاي صنعتي 
تأسيس شد و اين كشور مشوق هاي مالياتي ارايه كرد 
كه سرمايه گذاري خارجي را جذب كند. در همين حال، 
كره جنوبي و تايوان در اواسط دهه 1960 با دخالت قابل 
توجه دولت، از جمله برنامه ها و سياس��ت ها، شروع به 
صنعتي شدن كردند. هر دو كشور توسعه صادرات محور 
را دنبال كردند، مانند سنگاپور و هنگ كنگ. چهار ببر 
آسيايي با الگوبرداري از مدل پيشرفت ژاپن و از طريق 
س��رمايه گذاري در آم��وزش و زيرس��اخت ها از همان 

استراتژي پيروي كردند
دليل اصلي رشد اقتصاد چهار ببر آسيايي، سياست هاي 
صادراتي آنها بود. چهار كشور رويكردهاي متفاوتي را 
دنبال كردند. سنگاپور و هنگ كنگ رژيم هاي تجاري 
نئوليبرالي را اجرا كردند كه تجارت آزاد را ترويج مي كرد. 
در حالي كه تاي��وان و كره جنوب��ي رژيم هاي تركيبي 
را اتخاذ كردند كه مناس��ب تج��ارت صادراتي آنها بود. 
به دليل محدود بودن بازارهاي داخلي در س��نگاپور و 
هنگ كنگ، قيمت هاي داخلي و خارجي به هم مرتبط 
بودند. كره جنوبي و تايوان مشوق هاي صادراتي را براي 
ب��ازار كالاهاي مورد معامله اعم��ال كردند. دولت هاي 
كره جنوبي، تايوان و س��نگاپور همگي به دنبال ارتقاي 
بخش هاي صادرات��ي خاص بودند كه ب��ه عنوان يك 
سياس��ت صادرات محور توصيف ش��د. همه ابتكارات 
به چهار كش��ور كمك كرد تا به ميانگين نرخ رشد 7.5 
درصد در سال براي سه دهه برسند و در نتيجه جايگاه 
كشورهاي توس��عه يافته را به دست آورند. ويژگي هاي 
فرايند رش��د و توس��عه ببرهاي آس��يايي ك��ه الگوي 

كشورهاي بعدي شدند، بشرح زير است: 
اول( تاكيد بر افزايش عوامل توليد و نه بهره وري؛ دوم( 
افزايش نرخ مش��اركت )زنان( در توليد؛ سوم( افزايش 
س��رمايه انس��اني؛ چهارم( دولت هاي باثبات؛ پنجم( 
گسترش صنايع صادرات محور، همراه با رقابت در سطح 
بين المللي براي بقا و...مهم ترين گزاره ها در تحقق رشد 
اقتصادي پايدار است كه اقتصاد ايران هم براي دستيابي 

به اين مهم بايد زمينه تحقق آنها را فراهم سازد.

اين روز ها ش��اهد چندگانگي 
در تحليل ه��اي اراي��ه ش��ده 
در خص��وص بازار و ش��رايط و 
مش��كلات آن از سوي فعالين 
هس��تيم، عده اي مشكل بازار 
را برجام و دولت مي دانن��د 
و عده اي مش��كل بازار را عدم 
وجود نقدينگي و نرخ بهره بين 
بانكي و برخي ن��رخ ارز و قيمت هاي جهان��ي و عده اي 
ديگر اعتراضات سهامداران خرد به نامه ها و مصوبه هاي 
س��ازمان و دولت؟ فقط يك چيز را به وضوح و با صراحت 
عنوان مي كنم كه فعالين بازار همواره به دنبال دليل تراشي 
روزانه براي خود هس��تند تا همه چي��ز را توجيه كنند. از 
نظر بنده ه��ر فاكتوري با تقدم و تاخي��ر زماني و قيمتي 
بر روي ش��اخص كل و كليت بازار اثر دارد، كه هر متغير 
مستقل با آزمون آماري خاص خودش بايد بررسي شود. به 
عنوان مثال اگر منتظر رشد قيمت سهام شركت ها، كليت 
بازار و شاخص كل هستيد به دنبال كاهش شديد نرخ دلار 
به دنبال اتفاقات سياسي نبايد باشيد؟ ضمنا مورد ديگري 
كه حائز اهميت است با توجه به ركود در حوزه يورو و دلار 
احتمالا در آينده شاهد افت در قيمت هاي جهاني باشيم كه 
 طبيعتا شرايط خوبي را براي بازار سرمايه ما رقم نخواهد زد.

مورد بع��دي برخي فعالين اعتراضات اخير در كش��ور را 
عامل ريزش بورس مي دانس��تند؟ سوال من اين است از 
اين دوستان، علت و معلول بين اين دو رخداد كدام است؟ 
آيا رابطه اي وجود دارد؟ با كدام آزمون آماري اثبات ش��ده 
اين رابطه علت و معلول��ي را در آورديد؟ آيا رابطه دو طرفه 
اس��ت؟ با كدام ديتا اين كورليش��ن را به دست آورديد؟ با 
كدام نرم افزار و كدام آزمون آماري و با چه رفرنسي به خود 
جرات مي دهيد با قاطعي��ت در مورد اثر گذاري دو متغير 
سخن بگوييد؟ متاسفانه فضاي اقتصادي كشور در تمامي 
حوزه به نحوي شده است كه هر كسي به راحتي مي تواند 
در رس��انه ها اظهارنظر كند آن هم بدون هيچ پش��توانه 
علمي!!!! همانند شخصي كه چند سال پيش در رسانه ملي 
 پيش بيني شاخص 8 ميليوني تا پايان سال 99 را مي كرد؟

متاس��فانه اين روز ها تحليل هاي بي پايه و اساس و بعضا 
مغرضانه نس��بت به كليت بازار يا برخ��ي صنايع به وفور 

به چش��م مي خورد و به نحوي فضاي تحليل بسيار تيره 
و غيرقابل اتكا براي س��هامداران خرد گرديده اس��ت كه 
مسير درس��ت را نمي توانند تش��خيص دهند و فرار را بر 
ق��رار در اين بازار ترجيح مي دهند كه خروج پول حقيقي 
خود گواه بر اين موضوع بوده اس��ت. طبيعتا هر كسي از 
ديدگاه خودش بازار را نظاره گر اس��ت پس تفاوت ديدگاه 
با توجه به س��بك تحليل افراد و شكل حضور آنها در بازار 
كاملا متفاوت است. اينكه صرفا به شناخت مشكلات بازار 
بپردازيم و بگوييم كه فلان چيز مشكل بازار است به نظرم 
كار درس��تي نباشد و براي هر مش��كلي بايد راهكار هاي 
علمي و عملي را مورد بحث و بررسي قرار دهيم تا بهترين 
 راه حل براي حل مش��كلات بازار س��رمايه اراي��ه گردد.

پيش��نهاد بنده ب��ه س��ازمان بورس و حت��ي فرابورس 
تش��كيل كارگروهي از متخصصين تحصيل كرده تحت 
عنوان كارگروه آسيب شناسي بازار سرمايه براي بررسي 
مش��كلات بازار در مقاطع مختلف اس��ت، تا سازمان در 
هر منفي بازار دنبال نوش  دارو براي بازار نباش��د. كاري به 
دس��توري بودن يا نبودن بازار ندارم، شفافيت جزو اصلي 
بازار هاي مالي است، اگر خدش��ه دار شود ديگر نمي توان 
 اعتماد هاي از دست رفته را به سادگي به روز اول برگرداند.

در شگفتم كه چگونه دوستان سازمان با يك جلسه ۳ ساعته 
براي بازاري با اين حجم و ابعاد نسخه پيچي مي كنند و قانون 

وضع مي كنند!
م��ورد بعدي ك��ه بايد توج��ه وي��ژه اي به آن بش��ود 
تايي��د صلاحي��ت كارشناس��ان ب��ازار س��رمايه و 
سلبريتي هاي بورسي است، اين افراد با در دست داشتن 
 تريبون هايي مي توانند بس��يار گمراه كننده باش��ند. 
در 5 ماه ابتدايي س��ال نه تنها روند خ��روج پول از بازار 
متوقف نشده اس��ت، بلكه كوچك ترين ضعفي هم در 
خروج پول مشاهده نكرده ايم، فقط يكي از صد ها دليل 
و نشانه براي برگش��ت بازار تغيير در روند ورود و خروج 
پول اس��ت و عوامل ديگري كه در س��طح كلان بر بازار 
تاثيرگذارند همچون، نرخ هاي جهاني، سياس��ت هاي 
داخلي و خارجي در حوزه اقتصادي، قيمت هاي جهاني 
و حتي م��واردي همچون ميانگين حج��م معاملات، 
نسبت حجم به ارزش معاملات، نوع تحركات در بازار هاي 
ادامه در صفحه 3 سرمايه گذاري موازي، روند و... 

بخش خصوصی در س��ال های 
گذش��ته تلاش ک��رده که در 
حد توان خود هم برای اقتصاد 
ايران و هم برای جايگاه بخش 
خصوص��ی تلاش هاي��ی مهم 
را به کار ببن��دد. موضوعی که 
می ت��وان آن را در حوزه ه��ای 
مختلف رصد ک��رد. برای مثال  
با تدبير انديش��يده شده در بخش خصوصی، قانون بهبود 
مستمر محيط کس��ب وکار در مجلس ش��ورای اسلامی 
تصويب ش��د. پس از تصوي��ب اين قانون در اواخر س��ال 
1۳90 جايگاه و نوع تعاملات اتاق ارتقا پيدا کرد. اين قانون 
در سال هايی به تصويب رس��يد که دولت وقت چندان با 
بخش خصوصی هم نوا نبود و حتی اين قانون را ابلاغ نکرد و 
رييس مجلس وقت خود اجرای آن را ابلاغ کرد. اما اجرای 
اين قانون در دولت يازدهم س��رعت گرفت. البته ذکر اين 
نکته هم ضروری اس��ت که نه دولت و نه بخش خصوصی 
از ظرفيت  های لازم برای اجرای صحيح و کامل اين قانون 
بهره مند نبودند. بنابراين، دهه 1۳90 به دوره گذاری تبديل 
شد تا اتاق ها ساز  و کار داخلی خود را برای پايبندی به اين 

قانون بهبود ببخشند. 
اين درس��ت اس��ت که بخش مهمی از اقتص��اد ايران يا 
مس��تقيما در اختيار دولت اس��ت يا توسط بخش های 
شبه دولتی و خصولتی اداره می شود اما بايد توجه داشت 
که س��هم بخش خصوصی در اقتصاد روزانه و فعاليت در 
صنف ها و بخش مهمی از نيروی کار فعال در اقتصاد ايران، 
بسيار گسترده است و نمی توان در پيگيری مسائل مهمی 
مانند مبارزه با فساد، سهم بخش خصوصی ناديده گرفت 
يا آن را کنار گذاشت. در واقع ما از سويی بايد مبارزه با فساد 
را در اين بخش دنبال کنيم و از سوی ديگر در نظر داشته 
باشيم که بخش خصوصی در ايران خود يکی از قربانيان 
فساد است. ما در سال های گذشته بارها شاهد آن بوده ايم 
که شرکت ها و نهادهای خصولتی نيز برای حضور در اقتصاد 
خود را خصوصی می نامند و به اين ش��کل خود را معرفی 
می کنند. از اين رو در اين ترديدی وجود ندارد که در مسير 
مبارزه با فساد، بايد روی بخش خصوصی و ظرفيت های آن 
ادامه در صفحه 3 حساب باز کرد.   

هابيل خاوريمحمدرضا منجذب حسن فروزان فرد



در ماه هاي گذشته يكي از اصلي ترين مسائلي كه تمركز 
م��ردم و رس��انه ها را به خ��ود اختص��اص داده، آمارها و 
گزارش هايي است كه از س��وي مقامات اقتصادي دولت 
منتشر شده و همگي بر آن تاكيد دارند كه شرايط اقتصادي 
كشور نسبت به گذشته بهبودي قطعي خواهد داشت. اين 
در حالي است كه از همان ابتداي آغاز به كار دولت سيزدهم 
نيز مقامات اين دولت بارها بر بهبود اوضاع تاكيد داشته و به 

مردم وعده داده اند كه اوضاع تغيير خواهد كرد.
در چنين فضايي البته در نهايت اين مردم هستند كه بايد 
تصميم بگيرند كه تا چه حد امكان آن وجود دارد كه شرايط 
در كوتاه م��دت تغيير كند و در وضعي��ت زندگي آنها چه 
تحولي رخ خواهد داد. در روزهاي گذشته ابراهيم رييسي 
از اين موضوع سخن گفته كه راه براي بهتر شدن شرايط باز 
مي شود و حالا مقامات اقتصادي دولت او نيز مي گويند كه 
مردم بايد نسبت به آينده اميدوار باشند. احسان خاندوزي 
وزير اقتصاد و سخنگوي اقتصادي دولت يكي از كساني است 
كه از آينده روشن اقتصادي سخن مي گويد. خاندوزي وزير 
اقتصاد در نشست مشترك رسانه اي مسوولان اقتصادي 
دول��ت با عنوان »عملكرد اقتصادي دولت س��يزدهم« با 
تبريك روز خبرنگار و قدرداني از فعاليت هاي آنان در جهت 
آگاهي بخشي، اظهار كرد: در آستانه دومين سالگرد شروع به 
كار دولت مردمي مجموعه كاملتري از خبررساني را مي توان 

به شكل نشست امروز انجام داد.
وي ادامه داد: اولين بخش از مسائل بخش واقعي اقتصاد ايران 
درباره چشم انداز رشد و مباني رشد اقتصادي است. زماني 
در اين كشور عنوان مي شد كه مردم خادم نمي خواهند، 
مدير مي خواهند نتيجه آن نگاه رش��د اقتصادي تقريباً 
صفر در دهه ۹۰ ش��د. اگر تصوير و روند آن دهه را با سال 
۱۴۰۱ مقايسه كنيم به روشني مشخص است كه كاهش 
شديد سرمايه گذاري در كشور به تضعيف رشد بلندمدت 
اقتصادي انجاميد. سخنگوي اقتصادي با اشاره به چشم انداز 
اقتصادي كشور آن را روشن ارزيابي كرد و گفت: مباني رشد 
اقتصادي كه مربوط به سرمايه گذاري كشور بوده، در آينده 
ثمر خواهد داد. زماني در كشور عنوان مي شد كه مردم به 
خادم نياز ندارند و م��ردم مدير مي خواهند، اما آن نگاه در 
پشت درهاي بسته تصميماتي را اتخاذ مي كرد كه منجر شد 
دهه ۹۰ در اقتصاد ايران، دهه افول بسياري از شاخص هاي 
مهم اقتصادي باش��د. وي يادآور ش��د: دهه ۹۰ در حوزه 
سرمايه گذاري با شرايطي مواجه شديم كه نه تنها اقتصاد 
ايران رشد نكرد و درجا هم نزد، بلكه سرمايه گذاري هاي 

كشور ۴۷ درصد كاهش يافت.
خاندوزي با تاكيد بر اينكه »تلاش دولت سيزدهم تقويت 
بنيان هاي رش��د اقتصادي است«، اظهار كرد: در دهه ۹۰ 
تشكيل سرمايه ثابت حوزه ماشين آلات، حدود ۶۱ درصد 
كاهش يافت و تشكيل سرمايه ثابت در حوزه ساختمان با 
كاهش ۴۷ درصدي مواجه بود و منجر به اين شد كه ظرفيت 
رشد بلندمدت اقتصاد ايران تضعيف شود. بر همين اساس 
تلاش دولت سيزدهم بر تقويت بنيان هاي رشد درازمدت 
قرار گرفت. وزير اقتصاد تصريح كرد: شاخص هاي رشد و 
افزايش قيمت ها در دهه ۹۰ به گونه اي دچار سخت جاني 
شدند كه نه رش��د اقتصادي به راحتي افزايش مي يافت و 
نه تورم به راحتي كاهش پيدا مي كرد. اين مس��اله ناشي 
از اي��ن بود ك��ه اقتصاد اي��ران در دام و تله رش��د پايين و 
سرمايه گذاري صفر و منفي گرفتار شده بود. وي ادامه داد: اما 
با سياست هاي اصلاحي دولت سيزدهم و اقدامات صورت 
گرفته، اين روندها اصلاح شد و شاخص ها رو به بهبود رفت . 
اميدواريم روند سال ۱۴۰۱ در سال ۱۴۰۲ و سال هاي آتي 
ادامه يابد تا از دام رشد پايين و سرمايه گذاري صفر و پايين 
خارج ش��ود. س��خنگوي اقتصادي دولت با يادآوري نرخ 
بيكاري در دهه گذشته، تصريح كرد: در امر ايجاد اشتغال، 
در دهه ۹۰ تحرك جدي در سياس��ت هاي اشتغال زايي 
كشور به چشم نخورد و ثمره اين بي توجهي، قفل شدن نرخ 
بيكاري كشور و نرخ اشتغال بود، به شكلي كه يا اعداد ثابت 
بود يا به ميزان دهم درصد تغيير مي كرد. دولت گذش��ته 
الگويي جز پاس دادن چالش ه��ا به آينده و موكول كردن 
حل مسائل به مذاكرات خارجي نداشت.خاندوزي با بيان 
اينكه »دولت نسبت به پرداختي هاي عمراني كشور اهتمام 
دارد«، گفت: در س��ال گذشته بيش از ۲۷۳ هزار ميليارد 
تومان پرداخت بودجه عمراني از س��وي سازمان برنامه و 
بودجه داشتيم و دولت بيش از ۱۰۰ درصد بودجه عمراني 
مصوب خود را محقق كرده است. وي يادآور شد: اكنون بعد 
از سال هاي طولاني شاهديم كه بودجه عمراني كشور بيش 
از ۱۰۰ درصد محقق مي شود و نسبت به سال ۱۴۰۰ بالغ 
بر ۹۷ درصد رشد را ثبت مي كند. در كنار احياي پروژه هاي 
معطل مانده اقتصادي، تحريك اقتصادي هم صورت گرفته 

و كشور تبديل به كارگاه عمراني شده است.
س��خنگوي اقتصادي دولت در ادامه نشس��ت مشترك 
مسوولان اقتصادي دولت با اشاره به ناترازي هايي كه كشور 
در حوزه انرژي و برق در ابتداي دولت سيزدهم با آن مواجه 
بود، گفت: در شرايطي دولت را تحويل گرفتيم كه تامين آب 
و برق كشور نيز به برخي مسائل خارجي گره خورده بود و 
اينكه  برق در سيم ها و گاز در بخاري ها نباشد. در تابستان 
دو سال گذشته برنامه ريزي براي قطعي هاي هشت ساعته 
در نظر گرفته شده بود. وي ادامه داد: گرچه امروز هم مساله 
كمبود تأمين برق چه در صنايع، چه در بخش��ي از حوزه 
خانگي كشور وجود دارد، اما عدد ۱۵ هزار مگاوات ناترازي 
برق كش��ور - در شروع دولت س��يزدهم - از طريق ايجاد 
۷۰۰۰ مگاوات ظرفيت جديد در دو سال اخير به ۸۰۰۰ 
مگاوات كسري كاهش يافته است. وي يادآور شد: در دولت 
گذشته ميانگين اضافه ش��دن ظرفيت توليد برق ۳۰۰۰ 
مگاوات بود. ناترازي هاي برجامانده از دولت گذشته تلاش 
مي شود كه در دولت سيزدهم با سرعت بيشتري كاهش 
يابد. نمي خواهم بگويم كه ادامه مسير سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ 
مي توانست ما را در خاموشي ها و تامين گاز در كشور به چه 
نقطه اي برساند. تمام تلاش و تدابير دو سال اخير دولت اين 
است كه از ناترازي هاي انرژي دولت قبلي با كمترين فشار به 
مردم و بخش توليد كشور عبور كنيم. وزير اقتصاد با اشاره به 

اقدامات دولت سيزدهم براي بازگشت كشور به ريل توسعه، 
اظهار كرد: كشور قريب به يك دهه نرخ رشد صفر اقتصادي 
را تجربه كرده است. اگر متوسط نرخ رشد اقتصادي كمتر از 
يك درصد را در طول هشت دولت سال قبل با رشد اقتصادي 
سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ كه بيش از ۴ درصد را به ثبت رسانده، 
مقايسه كنيم، مشخص مي شود اراده و اولويت تيم اقتصادي 
دولت سيزدهم در بخش حقيقي اقتصاد، آن است كه بتواند 
از طريق سياست هاي اقتصادي در قالب بودجه سنواتي، 
كشور را به ريل توسعه و رشد اقتصادي بازگرداند. وي در 
بخش ديگري از سخنانش با تاكيد بر اينكه »تلاش دولت 
سيزدهم اين بود كه روند كاهش روزافزون سرمايه گذاري 
بلندمدت اصلاح شود«، گفت: در زمينه حوزه ماشين آلات 
و ساختمان روند س��رمايه گذاري ثابت كاملا تغيير كرده 
و در س��ال ۱۴۰۱ با حدود افزايش ۶.۷ درصدي با رش��د 
سرمايه گذاري مواجه بوديم كه از اين ميزان ۱۵.۳ درصد 
سهم افزايش رشد تشكيل سرمايه ثابت در ماشين آلات و 
۱.۲ درصد سهم افزايش رشد سرمايه گذاري ثابت در حوزه 

ساختمان را داشتيم.
وزير اقتصاد با اشاره به اقدامات دولت براي كاهش فرارهاي 
مالياتي، گفت: ميزان افزايش يا شناسايي موديان جديد 
مالياتي كشور طي ۱۱ سال پيش از آغاز دولت سيزدهم 
در مجموع ۳۶۳ هزار نفر بود ك��ه به موديان قبلي اضافه 
شدند اما در دو سال اخير، بيش از ۲ ميليون و ۴۳۴ هزار نفر 
مودي جديد شناسايي شدند كه اين يك اتفاق بي سابقه در 
جلوگيري از فرارهاي مالياتي است. وي تاكيد كرد: بناي 
دولت سيزدهم اين اس��ت كه بار ماليات حقوق بگيران و 
بخش حقيقي اقتصاد را كاهش دهد. در عين حال گروه هايي 
كه درآمدهاي سوداگرايانه بالايي دارند و مشمول ماليات 
هس��تند اما فرار مالياتي مي كنند، موديان اصلي كشور 
شوند تا عدالت مالياتي برقرار شود. سخنگوي اقتصادي 
دولت با اشاره به وضعيت صدور مجوز كسب وكارها اظهار 
كرد: تا دو سال قبل اگر جواني قصد گرفتن مجوز كسب 
و كار داش��ت بايد ماه ها در صف دريافت و رفت وآمد بين 
سازمان هاي مختلف و يا به روندهاي نامناسب كه شيريني 
فلان دستگاه يا مدير را بدهد تا مجوز خود را دريافت كند، 
گرفتار مي شد. اين در حالي است كه تمام اقتصادهايي كه 
عزم جدي براي پيشرفت اقتصادي دارند اولويت خودشان 
را ب��ر كم هزينه كردن توليد و انگيزه بخش��ي به نيروهاي 
كارآفرينان فعال خود ق��رار مي دهند. اولين گامي كه در 
اين زمينه برداشتيم، شفاف كردن تمام شروط مجوزها در 

دستگاه هاي صادر كننده بود.
در كنار خاندوزي، رييس كل بانك مركزي نيز مي گويد كه 
روزهاي خوش ارزي در راه خواهد بود و مردم نبايد در اين 
زمينه نگران باشند. محمدرضا فرزين در نشست مشترك 
رسانه اي مس��وولان اقتصادي دولت با عنوان »عملكرد 
اقتصادي دولت سيزدهم« با بيان اينكه وظيفه بانك مركزي 
تنظيم امور پولي، اعتباري و ارزي كشور است، اظهار كرد: 
متغيرهاي پولي كشور در پنج سال گذشته آسيب جدي 
داش��ته و نياز به اصلاح اساسي در قوانين و نظامات بانكي 
و پولي احساس شد. متوس��ط رشد نقدينگي از ۱۳۹۷ تا 
۱۴۰۲، ۳۳ درصد و تورم ۴۲ درصد بود. به دليل شوك هاي 
سياسي و انتظارات تورمي، بي اعتمادي و فضاي ناشي از 
بي اعتمادي در كشور ايجاد ش��د. ما نقشه راهي در بانك 
مركزي تدوين كرديم كه نقدينگي مديريت و كنترل شده، 
بازار ارز مديريت شود، حكمراني بانك مركزي در حوزه ريال 

و ارز تنظيم گري شود.
وي ادامه داد: با همكاري دولت و مجلس قانون بانكداري 
مركزي تهيه شده است. اختلافاتي در ديدگاه هاي دولت، 
مجلس و بانك مركزي وجود داش��ت كه به توافق خوبي 
رسيده ايم. يكي از اشكالات قانون موجود، قوانين فيصله 
به درستي تدوين نشده و بانك مركزي اختيار كافي ندارد. 
اقتدار بانك مركزي به خوبي انشا نشده به همين دليل قانون 
جديد كه در حال تهيه است، بر انجام اين اصلاحات تمركز 
دارد. قانون بانكداري به صورت طرح در مجلس مطرح بود 
كه ما جلسات منظمي گذاشتيم و در دستور كار مجلس قرار 
مي گيرد و ضوابط و ساختارهاي جديدي فراهم خواهد شد. 
فرزين همچنين گفت: در حوزه سياست هاي پولي مي دانيد 
كه ما در خصوص نقدينگي بايد تصميم جدي مي گرفتيم. 
آنچه عامل تورم در بلندمدت است، نقدينگي است و يكي 
از مهم ترين وظايف بانك مركزي، كنترل نقدينگي است. 
رشد نقدينگي در سال ۱۳۹۹، ۴۰ درصد، در ۱۴۰۰، ۳۹ 
درصد و در ۱۴۰۱، به ۳۱.۵ درصد رسيد و در تير به ۲۷.۵ 
كاهش يافته است. برنامه ريزي ما در سال جاري رساندن 

اين عدد به ۲۵ درصد است.
رييس بانك مركزي با اشاره به اينكه نرخ رشد تورم ماهانه 
كالا در ماه گذش��ته به صفر رسيد گفت: نرخ تورم ماهانه 
شديدا كاهش يافته، نقدينگي در سه ماه اول ۳.۹ درصد 
رشد كرده و نقدينگي در حال كاهش است، همچنين فروش 
ارز، تراز پرداخت ها و فروش نفت در حال افزايش است كه 
اين ها دليلي براي كاهش تورم به شمار مي آيد. وي در مورد 

حساب جاري از سال ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۱ توضيح داد: در سال 
۱۳۹۰، حساب جاري ما ۲۶ ميليار دلار مثبت بود در سال 
۱۳۹۹ منهاي ۷۰۸ ميليون دلار و ۱۴۰۰ به ۱۱ ميليارد 
رسيد؛ همچنين اين عدد در س��ال ۱۴۰۱ به بيش از ۱۴ 

ميليارد دلار رسيده است.
رييس بانك مركزي با اش��اره به اينكه صادرات كالاي ما 
۲۲ ميليارد دلار بيش از واردات بوده اس��ت گفت: حجم 
تجارت ما به ۲۰۰ ميليارد دلار نزديك مي ش��ود كه عدد 
بسيار بزرگي اس��ت. صادرات غيرنفتي ما افزايش يافته و 
به ۴۲ ميليارد دلار افزايش يافته است. فرزين با بيان اينكه 
دهه ۱۴۰۰ به پايان رسيده و در حال ورود به دوره جديدي 
هستيم، تصريح كرد: ما قدرت خلق نقدينگي نظام بانكي را 
كاهش داده ايم. ضريب فزاينده به منفي ۹.۸ رسيده است. 
رييس بانك مركزي افزود: ليستي از ناترازي بانك ها را در 
اختيار داريم و به همه آنها برنامه اصلاح داده ايم و اجراي اين 
برنامه را كنترل مي كنيم. محدوديتي براي بانك هاي ناتراز 
ايجاد كرده ايم . ناترازي نظام بانكي از منظر كسري نقدينگي 
است نه ورشكستي. نظام بانكي كشور ورشكسته نيست بلكه 
كسري نقدينگي دارد. براي بانك هاي ناتراز در نظر گرفته ايم 
تا كفايت سرمايه را به هشت افزايش دهند. در برابر اضافه 
برداشت اين بانك ها بايد وثيقه بگذارند. هيچ بانكي خارج از 
كنترل ما نيست. برخي بانك ها اضافه برداشت دارند كه در 

حوزه اصلاحي برنامه ما قرار دارند.
وي ادامه داد: در سال ۱۴۰۱ ضريب جيني به اندازه دو دهم 
واحد كاهش يافته است چون يارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومان 
پرداخت ش��د، البته منجر به افزايش تورم شد اما ضريب 
جيني را كاهش داد. تشكيل سرمايه و خريد دستگاه ها در 
بنگاه ها و صادرات خدمات و كالا افزايش يافته است. فرزين 
خاطرنشان كرد: در حوزه ارز از بسياري از كشورها مطالبات 
ارزي و مذاكره داريم و اگر با مذاكره حل نش��ود، شكايت 
مي كنيم. مذاكرات به نتيجه رس��يده و به زودي آثار آن را 
مشاهده خواهيد كرد. تامين ارز دستگاه ها در سال جاري 
رشد ۶.۸ درصدي داشته و بيش از ۲۳ ميليارد دلار تامين 
كرده ايم. مركز مبادله را ايجاد كرده ايم و به زودي آثار آن را 
مشاهده خواهيد كرد. فروش ارز در خيابان را متوقف كرديم 
و تقاضاي ارز براي رفتار سفته بازانه كاهش يافت. نياز ارزي 
را در يك سامانه آورده ايم و از مركز مبادله ارز براي اين نياز 
فروخته مي شود. در حال ايجاد صندوق تثبيت هستيم. 
فرزين افزود: متوسط رشد نقدينگي از سال ۱۳۹۷ تا سال 
۱۴۰۱، ۳۳ درصد بوده است، تورم ۴۲ درصد و رشد سالانه 
 ۱.۲ GDP دلار در بازار غير رس��مي ۶۱ درصد و نرخ رشد

درصد بوده است.
 وي ادامه داد: براس��اس آمار بانك مركزي تورم نقطه به 
نقطه از ابتداي سال ۱۵درصد كاهش داشته و اثرات آن 
را در بازار خودرو و مس��كن مي بينيد كه كاهش قيمت 
محسوس است. نرخ رشد تورم ماهانه كالا به صفر درصد 
رسيد. نرخ تورم ماهانه رو به كنترل است. دوستاني براي 
خود فنر مجازي طراحي كرده اند كه مي گويند اين فنر 
خواهد پريد كه من نمي دانم اين فنر چيست. نقدينگي 
در ح��ال كاهش و ف��روش نفت درحال افزايش اس��ت. 
رييس بانك مركزي همچنين خبر داد كه مجمع انحلال 
۳ موسس��ه اعتباري تا پايان س��ال برگزار مي شود. وي 
افزود: نرخ تورم توليدكننده نقطه به نقطه در ارديبهشت 
۱۴۰۰، ۱۰۳ درص��د بوده و در تير ماه س��ال جاري ۳۲ 
درصد رس��يده، يكي از پايين ترين نرخ ها در س��ال هاي 
گذشته كه نشان از كنترل شديد نرخ PPI است و نشان 
مي دهد كه شاهد كاهش شديد نرخ تورم مصرف كننده 
نيز خواهيم بود. در حوزه CPI نرخ تورم بر اس��اس اعلام 
بان��ك مركزي حدود ۱۵ درصد از ابتداي س��ال تاكنون 
كاهش پيدا كرده اس��ت. وي تاكيد كرد: رويه فروش ارز 
اصلاح ش��ده و صف هاي خريد ارز در خيابان جمع شده 
است. اكنون متقاضيان بايد حساب ارزي افتتاح كنند. با 
اين اقدام، فروش ارز ما از ۳۰ ميليون دلار به ۵ تا ۶ ميليون 

دلار رسيده است.
فرزين گفت: نرخ ارز كنترل خواهد شد و تمام عوامل بنيادي 
تاييدكننده اين است كه حوزه پولي و مالي اقتصادي در حال 
كنترل است. فرزين با بيان اينكه »مذاكرات سياسي براي 
پس گرفتن پول هاي بلوكه كش��ور در حال انجام است«، 
گفت: به زودي خبرهاي خوبي در اين باره خواهيم شنيد. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه چه تعداد حساب به حساب 
واحد خزانه متصل شده است؟ گفت: اين موضوع چندين 
سال در حال انجام است. مجموع حساب هايي كه به حساب 
واحد خزانه منتقل ش��ده، بيش از ۲۱ هزار و ۶۰۰ حساب 
اس��ت و حدود ۳۰۰ همت منابع اين حساب ها به حساب 

واحد خزانه وارد شده است.
پس از فرزي��ن، نوبت به رييس س��ازمان برنامه و بودجه 
رسيد تا توضيحاتي درباره آخرين وضعيت شاخص هاي 
اقتصادي در ماه هاي گذشته و برنامه هاي اين سازمان براي 
آينده بدهد. داود منظور - معاون رييس جمهوري و رييس 
سازمان برنامه و بودجه كشور - در نشست مشترك رسانه اي 

مس��وولان اقتصادي دولت با عنوان »عملكرد اقتصادي 
دولت سيزدهم« به ارايه گزارشي از وضعيت درآمدي كشور 
پرداخت و گفت: در ۴ ماهه نخست امسال رشد درآمدهاي 
دولت را از همه منابع داشتيم. هم درآمدهاي نفتي علي رغم 
شرايط سخت تحريم افزايش يافته و هم درآمدهاي مالياتي 

و گمركي.
وي تاكيد كرد: براي آس��يب نديدن انضباط پولي، تلاش 
كرديم كه متعرض منابع بانك مركزي نشويم؛ اين درحالي 
است كه بنابر قانون اين اجازه را داشتيم اما تلاش كرديم 
تا از روش هاي ديگري تامي��ن مالي دولت را انجام دهيم. 
همچنين تلاش مي كنيم ب��راي تامين مالي هزينه هاي 
جاري از انتشار اوراق مالي استفاده نكنيم. رييس سازمان 
برنامه و بودجه اظهار كرد: اخيراً طبق تقويم زمانبندي كه با 
خزانه داري پيش بيني كرديم، انتشار ۱۸۶ همت اوراق را كه 
در قانون پيش بيني شده بود براي تكميل طرح هاي عمراني، 
آغاز كرديم. در تلاش هستيم تمام تعهدات مالي دولت را 
در سررسيدهاي تعيين شده پرداخت كنيم؛ در اين زمينه 
مهم ترين تعهد دولت بازپرداخت اوراق و سود اوراق منتشره 
گذشته است. اين بازپرداخت را امسال از محل درآمدهاي 

جاري دولت انجام داده ايم.
منظور افزود: مجموعه اقدامات ما در سازمان برنامه بايد به 
اين كمك كند كه اولا بانك مركزي بتواند سياست كنترل 
نقدينگي و پايه پولي را به خوبي انجام دهد و از طرف ديگر 
بتوانيم به تكميل هرچه سريعتر طرح هاي عمراني نيمه تمام 
كمك كنيم. در دو سال گذشته بالغ بر ۶۰۰ طرح و پروژه 
مصوبات سفر رييس جمهوري به انجام رسيده و بالغ بر ۴۰ 
طرح بزرگ ملي در دو سال گذشته افتتاح شده است. براي 
سال جاري و سال آتي نيز حدود ۱۵۰۰ طرح و پروژه بايد 
تامين مالي شود كه اقدامات لازم در اين زمينه انجام شده 
و طبق زمانبندي تامين مالي تكميل اين طرح ها و پروژه ها 
انجام خواهد شد. وي گفت: در جهت انضباط مالي دو اقدام 
مهم را با جديت دنبال مي كنيم؛ يكي اينكه حساب واحد 
خزانه براي همه دستگاه ها اجرايي شود و به عنوان دولت 
بتوانيم تمام منابع، موجودي و مصارف دستگاه ها را مديريت 
كنيم؛ اقدام دوم برقراري نظام مديريت مالي يكپارچه دولت 
و بخش عمومي است؛ در اين نظام تلاش خواهيم كرد كه 
تمام جريان پولي را در بين دستگاه هاي اجرايي از زماني 
كه منابع مالي خلق مي شود، تا نقطه مصرف نهايي، مرحله 
به مرحله كنترل كنيم. رييس س��ازمان برنامه و بودجه 
ادامه داد: پرداخت به ذينفع نهايي اقدام ديگري است كه 
تحقق آن را دنبال مي كنيم؛ در اين زمينه تلاش مي كنيم 
تا پرداخت هاي بودجه اي را به سمتي ببريم كه پرداخت 
بودجه اي مستقيماً به ذينفع نهايي پرداخت شود. مجموع 
منابعي كه اعم از طرح هاي تملك، جاري، ملي و استاني 
امروز در دستگاه هاي دولتي وجود دارد، ۱۳۵ همت است؛ 
اين رقم را دولت مي تواند براي مديريت مالي بهتر در لحظه 

استفاده كند.
منظور عنوان كرد: اميدواريم اين اقدامات فضايي را فراهم 
كند تا دولت بتواند از منابع استفاده كند و مردم شيريني 
خدماتي كه به آنها ارايه مي شود را بهتر احساس كنند. وي 
در بخش ديگري از اظهاراتش با اشاره به اعتبارات مربوط به 
تبصره ۱۴ قانون بودجه گفت: در اين تبصره فراتر از بودجه 
عمومي دولت هزينه مي شود و بخش مكمل بودجه عمومي 
دولت است، امسال بايد ۶۵۰ همت هزينه كنيم كه منابع 
آن عمدتا از منابع حاصل از هدفمندس��ازي انرژي تامين 
مي شود. اين منابع بر اساس زمانبندي و جدولي كه داريم 
تحقق مي يابد و هر ماه از محل آنها يارانه هاي نقدي، كمك 
معيش��تي، كالابرگ و پرداخت هاي مستمري نهادهاي 
حمايتي و ساير تكاليف قانون را پرداخت مي كنيم. معاون 
رييس جمهوري با تاكيد بر اينكه »نشانه هاي كاهش تورم 
در حال ظهور و بروز اس��ت«، ادامه داد: امسال رشد قابل 
توجهي در پرداخت هاي اين تبصره اتفاق افتاده كه عمدتا 
به سياس��ت حذف ارز ۴۲۰۰ توماني دولت باز مي گردد و 
منابع آزاد شده در حال بازپرداخت به مردم است؛ حتما اين 
اقدام به عدالت اجتماعي كمك مي كند چراكه وقتي ارز 
۴۲۰۰ پرداخت مي شد، مطمئن نبوديم كه همه مردم از 
اين ارز بهره مند مي شوند اما دولت با تغيير نرخ ارز از ۴۲۰۰ 
به ۲۸۵۰۰ تومان اين مخاطره را پذيرفت كه با وجود اينكه 
ممكن است اين اقدام به تورم منجر شود اما به عنوان اقدام 
موثر بايد انجام شود و خوشبختانه امروز اثرات تورمي اين 
تصميم هموار شده و به همين جهت شاهد كاهش نرخ تورم 

در ماه هاي اخير هستيم.
منظور همچنين با اش��اره به انسجام سياست هاي پولي، 
مالي و ارزي كش��ور تاكيد كرد: هماهنگي كه امروز ميان 
بانك مركزي، وزارت اقتصاد و سازمان برنامه وجود دارد، در 
هيچ دوره اي وجود نداشته است. در ابتداي سال مشتركا 
در جهت تحقق شعار سال يك برنامه عملياتي ۲۰ ماده اي 
را در شوراي اقتصاد تصويب و ابلاغ كرديم و الان هم كنترل 
مي كنيم كه آن ۲۰ اقدام مرحله به مرحله انجام شود و نتيجه 
آن رشد توليد و كنترل تورم خواهد بود. تمام تلاش دولت 
اين است كه بتوانيم در جهت ثبات هرچه بيشتر اقتصاد، 
پيش بيني پذير ك��ردن اقتصاد و ايجاد آرامش در اقتصاد 
و مردم گام برداريم. وي با بيان اينكه »نش��انه هاي اجراي 
سياست هاي باز توزيع درآمدي دولت در قالب تبصره ۱۴ 
در ضريب جيني قابل مشاهده است«، اظهار كرد: در دولت 
گذشته در سال ۱۳۹۲ ضريب جيني ۰.۳۶۵ بود و در انتهاي 
دولت قبل در سال ۹۹ اين ضريب به ۰.۴۰ افزايش يافت؛ 
يعني نه تنها توزيع درآمد بهتر نشد بلكه نابرابري تشديد 
شد. بر اساس اطلاعات مركز آمار اين ضريب در دو سال قبل 
۰.۳۸۷ شد يعني نسبت به دولت قبل ۰.۰۱۳ كاهش يافته 
است. اميدواريم در سال آتي اين ضريب بهبود يابد چراكه 

توزيع يارانه ما افزايش يافته است.
با در كنار هم قرار دادن اين خبرها به نظر مي رسد كه دولت 
سيزدهم در سومين سال آغاز به كار خود بار ديگر بر آينده 
روشن اقتصادي تاكيد دارد و حالا بايد ديد كه نيمه دوم، 
آيا اساسا دولت مي تواند به وعده هاي خود پايبند باشد يا باز 

هم كار به آينده موكول خواهد شد. 
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ثبت نام اوليه بيش از ۱۷ هزار نفر 
در انتخابات مجلس

سخنگوي ستاد انتخابات كشور گفت: بيش از ۱۷ هزار 
نفر در مرحله ثبت نام اوليه انتخابات مجلس ش��ركت 
كرده اند. محس��ن اس��لامي اظهار كرد: تا ساعت ۱۴ 
سومين روز ثبت نام اوليه از داوطلبان انتخابات مجلس 
ش��وراي اس��لامي ۳ هزار و ۴۲۵ نفر مدارك خود را در 
سامانه به طور كامل بارگذاري كرده اند. وي همچنين 
گفت: در مجم��وع ۱۷ هزار و ۳۴۱ نف��ر ثبت نام اوليه 
خود را انجام داده اند. ثبت نام اوليه از داوطلبان انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي تا ۲۲ مرداد ادامه دارد. داوطلبان 
مي توانند به آدرس keshvar.moi.ir به لينك »ثبت 
درخواست متقاضيان داوطلبي در انتخابات دوازدهمين 
دوره مجلس شوراي اسلامي« وارد و با تكميل اطلاعات 
و م��دارك مورد نياز به ش��رح زير در مهلت ياد ش��ده، 
درخواست خود )پيش ثبت نام( را ثبت كنند. محسن 
اس��لامي اعلام كرد: براس��اس داده هاي ثبت شده در 
مدت زماني س��اعت ۸ تا ساعت ۱۴ و ۳۰ دقيقه امروز، 
سه هزار و ۴۲۵ نفر موفق به تكميل بارگذاري مدارك 
خود در مرحله پيش ثبت نام انتخابات شدند. وي ادامه 
داد: با محاسبه دو روز گذشته در مجموع تا اين لحظه ۱۷ 
هزار و ۳۴۱ نفر از متقاضيان موفق شده اند پيش ثبت نام 
خود را تكميل كنند. به گفته سخنگوي ستاد انتخابات 
وزارت كش��ور، براس��اس گزارش داده هاي ثبت شده، 
تركيب سني ثبت نام شدگان از ۳۰ تا ۵۰ سال، ۷۵ درصد 
بوده است. اسلامي ادامه داد: براساس اين آمار، تركيب 
سني از ۵۰ تا ۶۰ سال ۲۰ درصد و از ۶۰ تا ۷۵ سال پنج 
درصد ثبت ش��ده اس��ت. وي اعلام كرد: داده ها نشان 
مي دهد جوان ترين متقاضيان در مرحله پيش ثبت نام 
دوازدهمين دوره مجلس تا روز سوم از حوزه انتخابيه 
تبريز – آذر شهر و اسكو و مسن ترين آنان از حوزه هاي 
تهران – ري و ش��ميرانات - پرديس و اسلام شهر بوده 
است. سخنگوي ستاد انتخابات كشور افزود: براساس 
آمار، تركيب جنسيتي متقاضيان داوطلبي انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي، در اين مرحله تاكنون ۸۷ درصد 
مربوط به آقايان و ۱۳ درصد به خانم ها اختصاص دارد. 
اس��لامي اظهار كرد: ۷۲ درصد از متقاضيان نيز داراي 
مدرك كارشناسي ارشد، ۱۴ درصد دكترا و ۱۱ درصد 
كارشناس با سابقه ايثارگري يا نمايندگي مجلس هستند 
و سه درصد نيز مربوط به دارندگان مدرك حوزوي است.

حفظ حرمت خون شهدا 
رسيدگي به امور مردم است

رييس جمهور با تاكيد بر پيگيري تحقق »حمايت از رشد 
و رونق توليد«، دستگاه هاي مسوول را به ارتباط منظم 
با توليدكنندگان و اتحاديه ها و تشكل هاي صنفي، براي 
اطلاع از نيازهاي آنان و انجام اقدامات لازم براي رفع آنها 
توصيه كرد. سيد ابراهيم رييسي صبح چهارشنبه در 
جلسه هيئت دولت، با اشاره به ديدارهاي دو روز گذشته 
خود با اهالي رسانه گفت: اين ديدارها و بازديد از رسانه 
ملي به بهانه قدرداني از اصحاب خبر و به ويژه افرادي بود 
كه در قاب تصوير حضور ندارند، اما در جريان تهيه و انتشار 
اخبار زحمات زيادي متحمل مي شوند. رييس جمهور 
افزود: دشمن تلاش دارد با تصويرسازي هاي ناصحيح 
ايمان و اميد جامعه را تضعيف كند و در مقابل، دولت و 
رسانه ها وظيفه دارند در ميدان اقدام و عمل و در عرصه 
تبيين و تنوير ضمن خنثي سازي طراحي هاي دشمن، 
»ايمان و اميد« جامعه را تقويت كنند. رييسي در بخش 
ديگري از سخنانش با تاكيد بر پيگيري تحقق »حمايت 
از رشد و رونق توليد«، دستگاه هاي مسوول را به ارتباط 
منظم با توليدكنندگان و اتحاديه ها و تشكل هاي صنفي، 
براي اطلاع از نيازهاي آنان و انجام اقدامات لازم براي رفع 
آنها توصيه كرد. توصيه ديگر رييس جمهور به مسوولان 
اين بود كه سياست هاي توليد را به گونه اي تنظيم كنند 
كه هم از »توليدكنندگان« حمايت مناس��ب به عمل 
آي��د و هم به »مصرف كنندگان« احجافي روا داش��ته 
نشود. رييس جمهور در ابتداي سخنان خود با اشاره به 
نامگذاري ۱۸ مرداد به نام »بزرگداشت شهداي مدافع 
حرم« با گراميداشت ياد و نام همه شهدا و به ويژه شهداي 
حريم و حرم، گفت: يكي از راه هاي اصلي حفظ حرمت 
خون شهدا رسيدگي به امور مردم است. مسوولان بايد 
همواره در راستاي »ستاندن داد و خواسته هاي مردم« 
و »بر محور انصاف« عمل كنند و خود را در مقابل خدا و 

مردم پاسخگو بدانند.

رييس جمهور پاييز
به آفريقاي جنوبي مي رود

وزير امور خارجه جمهوري اسلامي ايران گفت: در روز 
پنچ شنبه بعد از سه سال، نشست كميسيون مشترك 
اقتصادي اي��ران و آفريقاي جنوب��ي در پرتوريا برگزار 
مي شود. حسين امير عبداللهيان پيش از ترك تهران در 
جمع خبرنگاران در تشريح اهداف سفر خود به آفريقاي 
جنوبي گفت: بعد از وقفه اي سه ساله، قرار است كه در روز 
پنچ شنبه، كميسيون مشترك اقتصادي ايران و آفريقاي 
جنوبي در پرتوريا برگزار شود. وي همچنين با بيان اينكه 
در اين سفر با رييس جمهور اين كشور آفريقايي نيز ديدار 
و رايزني مي كند، گفت: در اين س��فر در مورد آخرين 
وضعيت مناسبات دو جانبه، و موضوعات منطقه اي و 
بين المللي با مقامات آفريقاي جنوبي رايزني خواهم كرد.

وزير امور خارجه جمهوري اسلامي ايران با بيان اينكه از 
روز دوشنبه تيمي متشكل از معاونين وزيران بيش از ۱۲ 
وزارتخانه دولتي و همچنين بخش خصوصي در آفريقاي 
جنوبي حضور دارند، گفت: آنها در اين سفر در ارتباط با 
موضوعات دوجانبه دو كشور رايزني و گفت وگو كرده 
و اسناد را براي سفر آينده رييس جمهور به اين كشور 
آماده مي كنند . اين ديپلمات عاليرتبه جمهوري اسلامي 
ايران با بيان اينكه رييس جمهور به دعوت رييس جمهور 
آفريقاي جنوبي در دوم ش��هريورماه براي شركت در 
نشست دوستان بريكس به آفريقاي جنوبي سفر مي كند، 
ادامه داد: برنامه ريزي صورت گرفته كه رييس جمهور 
براي انجام سفر دو جانبه، پاييز به آفريقاي جنوبي سفر 

كند و در حال هماهنگي براي انجام اين سفر هستيم.

سخنگوي كميسيون تلفيق: 
بعيد است يارانه بنزين به جاي 

پلاك خودرو به خانوار داده شود
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
گفت تاكنون كميسيون تلفيق مصوبه اي درباره افزايش 
قيمت بنزين و نحوه توزيع آن و همچنين تغيير نحوه 
مدل توزيع سهميه بندي بنزين نداشته  و اساسا بعيد 
است جمع بندي نهايي كميسيون به اين سمت رود كه 
يارانه بنزين به جاي پلاك خودرو به خانوار داده ش��ود. 
محسن زنگنه در نشس��ت خبري با اشاره به مصوبات 
كميسيون تلفيق گفت: در ماده ۳۱ لايحه برنامه مربوط 
به يارانه انرژي دولت تنها به اين موضوع اشاره كرده كه 
يارانه انرژي به طور مساوي بين آحاد مردم تقسيم شود، 
اما اينكه قرار است چه اتفاقي بيفتد، در لايحه چيزي 
نيامده است، به همين دليل ماده ۳۱ مرعا مانده است. بر 
اين اساس انتشار هر خبري مبني بر مصوبه كميسيون 
تلفيق درباره قيم��ت بنزين و حامل هاي انرژي و نحوه 
توزي��ع آن را تكذيب مي كنم، چ��ون هنوز تلفيق وارد 
بررسي اين ماده نشده است. كميسيون تخصصي تلفيق 
هم اين موضوع را مراعا گذاشته كه به خاطر مسائل حول 
اين قضيه است. سخنگوي كميسيون تلفيق در واكنش 
به انتشار خبري مبني بر اينكه سهميه بنزين به جاي 
پ��لاك خودرو به كد ملي ش��هروندان تعلق مي گيرد، 
گفت: دولت در ماده ۳۱ تنها بيان داشته كه يارانه انرژي 
به طور مساوي بين ايرانيان تقسيم شود اما توضيح نداده 
كه منظور از تقسيم مساوي چيست و قرار است چگونه 
انجام ش��ود. به همين دليل ما اين موضوع را در تلفيق 
مراعا گذاش��تيم. علاوه بر اين تاكن��ون اعضاي هيات 
رييسه تلفيق به همراه كارشناسان مركز پژوهش ها و 
رييس مجلس دو جلسه با رييس جمهور و معاون اول 
رييس جمهور و برخي وزرا داشتيم كه در اين دو جلسه 
موضوع ارز، سياس��ت هاي ارزي و انرژي مطرح شد. با 
توجه به تعدد نظرات قرار بر اين ش��د كه طي روزهاي 
آينده جلس��ه اي درباره انرژي و صرف��ه جويي انرژي و 
حامل هاي انرژي برگزار و تصميم گيري ش��ود. زنگنه 
تاكيد كرد: تا كنون بحث افزايش قيمت بنزين مطرح 
نشده و تصميم گيري هم صورت نگرفته است. درباره 
دادن يارانه بنزين به مردم به جاي خودرو هم چند سال 
است كه نظراتي مطرح مي شود كه به جايي هم نرسيده، 
كميسيون تلفيق هم تاكنون تصميم گيري در اين باره 
نداشته و بعيد است كه جمع بندي نهايي تلفيق هم به اين 
سمت رود كه بخواهيم يارانه بنزين را به افراد و خانوارها 
بدهيم. البته باز هم مي گويم تا كنون تصميمي گرفته 
نشده است. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه 
هفتم توسعه با اش��اره به مصوبات كميسيون در حوزه 
مسكن اظهار كرد: با تصويب كميسيون دسترسي به 
مسكن تا پايان برنامه ۱۲ س��ال در نظر گرفته شد كه 
نسبت به پيشنهاد دولت واقعي سازي صورت گرفت. 
بايد ۱۵ درصد ساخت مسكن تا پايان برنامه صنعتي 
باشد و هر سال ۳۰۰ هزار واحد مسكن حمايتي، ۲۰۰ 
هزار مسكن روستايي، ۱۰۰ هزار مسكن بافت فرسوده 
و ۴۰۰ هزار انواع مس��كن ساخته ش��ود كه سالي يك 
ميليون مسكن در برنامه هفتم توسعه محقق شود. وي 
يكي از مهم ترين مصوبات تلفيق را تغيير راهبرد كشور 
در زمينه مسكن يعني گسترش افقي به جاي گسترش 
عمودي عن��وان و اظهار كرد: وزارت راه و شهرس��ازي 
موظف شد حداقل ۰.۲ درصد از مساحت سرزميني را 
به ظرفيت سكونتگاه شهري و روستايي اضافه كند كه 
اين مربوط به تراكم حداكثر بالاي ۶۰ هزار نفر است كه 
طبيعتا شامل تهران و برخي از كلانشهرها نمي شود. با 
اين سياست به جاي مرتفع سازي و توسعه عمودي به 
سمت توسعه افقي مي رويم. وي اضافه كرد: در صورتي 
كه ف��ردي مهاجرت معكوس كند يعن��ي از تهران به 
شهرهاي زير ۶۰ هزار نفر روند شرط پنج سال سكونت 
براي دادن زمين به اين افراد هم حذف شد. همچنين 
كميسيون مصوباتي درباره اعطاي تسهيلات مسكن 
به زوج هاي جوان و تكاليفي براي س��اخت مسكن به 
ستاد كل نيروهاي مسلح داده شد. وزارت مسكن بايد با 
تغيير كاربري زمين مورد نياز مسكن كاركنان نيروهاي 
انتظامي را فراهم كند. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه 
برنامه هفتم توسعه همچنين با بيان اينكه روند بررسي 
لايحه برنامه هفتم مبتني بر مردمي س��ازي اقتصاد و 
كاهش تصدي گري دولت و توجه به وضعيت مردم است، 
تصريح كرد: مثلا بحث امكان مشاركت هاي بخش هاي 
خصوصي تعاوني در صنايع بالادس��تي نفت از طريق 
اهرم شدن صندوق توسعه، توجيه شركت هاي داخلي 
به خصوص پتروش��يمي درباره طرح هاي استخراج و 
اكتش��اف ميادين نفتي و الزام دولت به واگذاري سهام 
خود به اس��تثناي موارد قانون اصل ۴۴ قانون اساسي 
در مصوبات تلفيق ديده ش��ده است. به گفته زنگنه در 
مصوبات تلفيق مواردي همچون الزام دولت به واگذاري 
سهام شركت هاي خود و واگذاري بسياري از فعاليت هاي 
مياني خود و بهره وري و راهبري مراكز ورزشي و فرهنگي 
و مواردي همچون آبخيزداري و آبخوان داري آمده است 
علاوه بر اين دولت ملزم شده ۱۰ درصد از اعتبارات تملك 
سرمايه اي را به طرح هاي مشاركت خصوصي -  عمومي 
واگذار كرده و سهم خود در مشاركت هاي تخصصي را 
۱۰۰ درصدي و كامل دهد. وي با اشاره به مصوبات تلفيق 
در خصوص اقتصاد ديجيتال و حفظ منابع آب اظهار 
كرد: در تمامي مصوبات تلاش شده كه به سمت پررنگ 
كردن نقش مردم و ارتقاء و دادن سهم بيشتري از مردم در 
اقتصاد حركت كنيم چون يكي از آسيب هاي اقتصادي 
ايران دولتي بودن و تمركز دولت بر بخش اعظم اقتصاد 
است. وي با بيان اينكه كميسيون تلفيق در مصوبات خود 
از مواد و تبصره ها و احكامي كه معيشت مردم را دچار 
خدشه مي كند پرهيز كرده است، گفت: از تصويب موادي 
كه حقوق مكتسبه كارگران، كارمندان و كارآفرينان را 
كاهش مي دهد و يا بار تورمي به كشور تحميل مي كند 
جلوگيري كرديم در همه موارد تلاش شد كه از احكام 
تورم زا جلوگيري شود كه نمونه آن حذف ماده اي بود 
كه دولت افزايش يك درصد ماليات بر ارزش افزوده را 
به ازاي هر سال پيش بيني كرده بود به طوري كه تا پايان 

برنامه ميزان ماليات بر ارزش افزوده ۱۳ درصد مي شد.

تاكيد همزمان خاندوزي، فرزين و منظور بر بهبود شرايط

روزهاي خوش اقتصادي در راه هستند؟



مديرعامل ش��ركت ملي نفت با بي��ان اينكه آماده 
توليد از فاز ۱۱ پارس جنوبي هستيم، گفت: توليد 
نفت به زودي وارد كانال ۳.۵ ميليون بش��كه در روز 
مي شود. به گزارش تعادل، محسن خجسته مهر در 
نشس��تي خبري، با بيان اينكه ميزان صادرات نفت 
دو برابر افزايش يافت، اظهار كرد: در ابتدا توليد نفت 
۲.۲ ميليون بشكه در روز بود كه به تدريج افزايش 
يافت؛ هم اكنون تا يك هفته ديگر توليد نفت ۱۵۰ 

هزار بشكه افزايش مي يابد.
به گفته وي، تا پايان شهريورماه نيز ۱۰۰ هزار بشكه 
ديگر به توليد نفت ايران اضافه مي شود و توليد وارد 
كانال ۳.۵ ميليون بشكه مي شود. مديرعامل شركت 
ملي نفت ايران اظهار كرد: در نيمه دوم امسال حدود 
۸ ميليارد دلار براي توسعه دو ميدان مشترك ايران 
قرارداد امضا مي شود. خجس��ته مهر با بيان اينكه 
هم زمان با روي كار آمدن دولت سيزدهم نخستين 
تصميم در حوزه نفت، توس��عه ف��از ۱۱ بود، اظهار 
كرد: هدف گذاري كرديم در مدت دو س��ال توليد 
گاز از فاز ۱۱ آغاز شود كه از اهداف راهبردي كشور 
است. افكار عمومي در اين زمينه از دولت سيزدهم 

مطالبه داشت.
وي با بيان اينكه توس��عه ميدان مش��ترك پارس 
جنوبي در همه دولت ها انجام شده است و در فاز ۱۱ 
نيز اگرچه كارهايي انجام ش��ده بود، اما قابل عرضه 
نبود، ادامه داد: اگر توتال توس��عه ف��از ۱۱ را ادامه 
مي داد، تمام چاه ها را پس از ش��ش س��ال به توليد 
مي آورد، با توجه به ناترازي گاز، توليد زودهنگام با 
چهار حلقه چاه و انتقال سكوي فاز ۱۲ به موقعيت 
فاز ۱۱ در دس��تور كار دولت سيزدهم قرار گرفت و 

ساخت سكو و جكت دوم نيز سفارش گذاري شد.
مديرعامل شركت ملي نفت با تاكيد بر اينكه توسعه 
فاز ۱۱ ي��ك اقدام منحصربه فرد اس��ت، گفت: اگر 
سكو جابه جا نمي شد، برداشت گاز از فاز ۱۱ پارس 
جنوبي حدود سه س��ال به تأخير مي افتاد، فاز ۱۱ 

در نقطه صفر مرزي اس��ت و از چهار لايه گاز توليد 
مي شود و لازم اس��ت توليد مرحله به مرحله انجام 
ش��ود تا از مهاجرت گاز جلوگي��ري كنيم. به گفته 
خجس��ته مهر مذاكرات توس��عه ف��از ۱۱ از حدود 
س��ال ۱۳۷۹ آغاز شده اس��ت، با وجود تأخير ۲۰ 
س��اله توانستيم ظرف ۲۰ ماه توليد گاز از اين فاز را 
آغاز كنيم كه افتخار ملي به ش��مار مي رود. شركت 
فرانسوي توتال دو بار براي توسعه فاز ۱۱ حاضر شد، 
اما شانه خالي كرد و حالا با توان داخلي آماده توليد 

گاز از فاز ۱۱ هستيم. وي مهم ترين پروژه راهبردي 
در صنعت نفت را فش��ارافزايي اعلام و اظهار كرد: با 
توجه به ش��رايط بين المللي و تحريم ها مانند ديگر 
كشورها نمي توانيم فعال باشيم، اما ثابت كرده ايم 
پيش��رفت هاي بزرگ را در ش��رايط تحريم تجربه 
كرده ايم. مديرعامل شركت ملي نفت با بيان اينكه 
در ابتداي دولت سيزدهم ۷۸ ميليون بشكه ميعانات 
گازي روي آب داش��تيم و سالي ۴۵۰ ميليون دلار 
هزينه اج��اره نفتكش ها براي نگه��داري ميعانات 

گازي بود، اظهار كرد: تصميم بر آن شد با صادرات 
ميعانات افزون بر كاه��ش هزينه نگهداري، درآمد 
نفتي كشور را افزايش دهيم و اكنون ميعانات گازي 
روي آب به صفر رس��يده است. خجسته مهر با بيان 
اينكه اكنون ۱۱ ميليارد دلار قرارداد آي پي سي در 
حال اجرا داريم، اظهار ك��رد: به زودي ۳.۱ ميليارد 
دلار قرارداد تنفيذ مي شود و در مجموع با مذاكراتي 
كه انجام مي دهيم و به تدريج به قرارداد مي رسند، 

مجموع قراردادها به ۶۰ ميليارد دلار مي رسد.
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خبر كوتاه

صرفه جويي ۲۰ مگاواتي 
دانشگاه هاي پايتخت در مصرف برق

مديرعامل شركت توزيع نيروي برق تهران بزرگ 
گفت: ابلاغ طرح هاي مديريت مصرف برق در شهر 
تهران منجر به كاهش ۲۰ مگاوات از مصرف برق 
دانشگاه ها و مراكز آموزشي بزرگ شهر تهران شد.

به گزارش وزارت نيرو، كامبيز ناظريان افزود: براثر 
آموزش هاي ارايه شده، مشتركان مزبور توانسته اند 
با اصلاح رفتار مصرف، ميزان مصرف انرژي خود 
را در ساعت اوج مصرف برق تا ميزان ۲۰ مگاوات 
كاهش دهند كه اين عدد بر اس��اس ظرفيت هاي 
موج��ود در اي��ن بخش ت��ا رقم ۳۰ م��گاوات نيز 
قابل افزايش اس��ت. وي از همكاري ۵۰ درصدي 
مشتركان خانگي شهر تهران در مديريت مصرف 
برق تقدير كرد و گفت: بدون ش��ك موفقيتي كه 
تا به امروز در حفظ پايداري ش��بكه توزيع برق به 
دست آمده است، علاوه بر تلاش هاي شبانه روزي 
فعالان صنعت برق كش��ور تا حد زيادي مرهون 
همراهي و همكاري مش��تركان است. مديرعامل 
توزيع برق پايتخت ادام��ه داد: اميدواريم با تداوم 
اين هم��كاري بتوانيم همچون س��ال گذش��ته 
تابستان امسال را نيز با موفقيت پشت سر بگذاريم. 
ناظريان خاطرنشان كرد: از هر دو مشترك خانگي 
شهر تهران يك مشترك مشمول دريافت پاداش 
ريالي كاهش مصرف برق شده است كه اين پاداش 

بر روی قبوض برق مشتركان اعمال خواهد شد.

ادامه از صفحه اول

 مشكلات و گره كور 
اين روز هاي  بازار سرمايه!

 حجم انتشار اوراق دولتي، معاملات در بازار آپشن ها، 
اوراق تبع��ي، تحركات س��هامداران درصدي و حتي 
خود حقيقي ها، گزارش تعديل صندوق ها، ش��رايط 
 بنيادي ش��ركت ها و صد ه��ا فاكتور اثرگ��ذار ديگر.

بزرگ تري��ن فاجع��ه در بازار ه��اي مال��ي زماني رخ 
مي ده��د كه توهم تس��لط كام��ل بر تمام��ي ابعاد 
بازار هاي مالي را داش��ته باش��يم.  براي بررسي اثرات 
دو متغي��ر بر هم بايد س��اعت ها آزمون ه��اي آماري 
مختلفي را ب��ه كار گرفت ت��ا بتوان اث��ر دو متغير را 
 بر ه��م در بازه هاي زمان��ي مختلف به دس��ت آورد.

اينجا بازار سرمايه ايران است، از عجايبش اين است كه 
هر كسي هر متغيري را كه مي خواهد و آنگونه كه دلش 
مي خواهدبه بورس ربط مي دهد و كورليشن مي گيرد؛ 
و از طرفي متولي آن كه سازمان بورس است بايد قوانين 
و ش��رايط را به نحوي مديريت كن��د كه باعث فراري 
دادن س��رمايه از اين بازار نشود، در صورتي كه متولي 
بازار خود حامي صندوق هاي درآمد ثابت شده است، 
من نمي گويم سرمايه گذاري غير مستقيم بد است، 
به هيچ وجه!! ولي زماني كه محل تامين مالي همين 
صندوق ها از بازار است چرا مدام مجوز صندوق صادر 
مي شود؟؟ اصلا آيا نظارتي بر فعاليت صندوق هاي قبلي 
مي شود؟ دوستان بجاي هموار كردن مسير هاي جذب 
سرمايه به نحوي عمل مي كنند كه سرمايه هاي موجود 
در اين بازار هم درحال پارك ش��دن در صندوق هاي 
درآمد ثابت با نرخ س��ود هاي عجيب اس��ت. اصلا آيا 
 بين بازار پول و بازار سرمايه هماهنگي وجود دارد؟؟؟

دقيقا مديران بورس��ي برعكس بازار پول دارند عمل 
مي كنند )مديران بجاي جاده سازي در حال ساخت 
پاركينگ سرمايه هس��تند در اينجا( . نوسانات بازار 
بر اثر ه��ر نوع خبري كوت��اه و محدود اس��ت، معيار 
س��رمايه گذاري در بورس در برهه فعلي كه شرايط 
س��ختي اس��ت براي همه توليد و فروش شركت ها، 
قيمت هاي جهاني )نه منتظر تاثير لحظه اي روي تابلوي 
معالات در سايت TSE باشيم( توافق برجام كجاست؟، 
قيمت هاي جهان��ي كجا هس��تند؟ قيمت جهاني 
مس چقدر است؟ قيمت اوره يا متانول چه وضعيتي 
دارد؟، نس��بت هاي مالي به وي��ژه p/e  و p/s  پايين، 
يونيك بودن ش��ركت ها و ماركت كپ پايين، ارزش 
جايگزيني پايي��ن در قياس با ظرفيت توليد و فروش 
شركت، داش��تن طرح توسعه اي و هزاران دليل ديگر 
در روند صعودي يا نزولي يك سهم و كليت بازار دخيل 
هستند پس صحبت در خصوص يك فاكتور بدون در 
نظر گرفتن ديگر فاكتورهاي مهم كاملا به دور از علم و 
 تخصص است و اوج بي سوادي فرد اظهارنظر كننده.

و اما در خصوص بازار از منظر ديدگاهي كه اكثر فعالين 
خود را درگير آن نموده اند و چش��مان خود را در برابر 
تمامي فاكتور هاي اعلامي ديگر بسته اند و صرفا از آن 
اس��تفاده مي كنند را يك بررسي مختصر مي نمايم، 
منظورم همان ديدگاه تكنيكالي به بازار و ش��اخص 
كل اس��ت، ديدگاهي كه فعالين بازار با علم يك قرن 
پيش به آن نگاه مي كنند و برخي موارد منسوخ شده در 
علم تحليلي را هنوز هم به كار مي برند، از اين نكته غافل 
نشويم كه تكنيكال علم وسيع و گسترده اي است كه 
به راحتي نمي توان با دو خط موازي نموداري را تحليل 
نمود، و در آخر شركت هاي مشاوره سرمايه گذاري و 
سبد گردان ها به س��رمايه هاي خرد نيز خدمات ارايه 
كنند، تا مدام كاسه و كوزه ها را سر سهامدار خردي كه 
در بازار دنباله رو است خرد نكنيم، مگر سازمان متولي 
بازار نيست؟ پس بياييد به عنوان متولي، اين سهامداران 
خرد هيجاني را كه باعث منفي هاي بازار می ش��وند  
آموزش دهيد تا ديگر شاهد اينچنين اتفاقاتي نباشيم.

 جايگاه بخش خصوصی 
در اقتصاد ايران

اين که برخ��ی افراد با برچس��ب بخش خصوصی 
اقدامات خلاف قانون يا مشکل داری را انجام بدهند 
و سپس ما قوانين محدود کننده ای را نهايی کنيم 
که تمام اي��ن بخش را تحت تاثير قرار بدهند قطعا 
ب��ه نفع اقتصاد ايران نخواهد بود. در ش��رايطی که 
بخش مهمی از اقتصاد ايران اساس��ا از دس��ترس 
بخش خصوصی به دور است اتاق بازرگانی به عنوان 
نماينده اين بخش همواره اين نگرانی را داشته که 
محدوديت هايی در اين زمينه اعمال شود و از اين رو 

پيگير وضع قوانين نيز بوده است.

هيات تطبيق مصوبه نرخ 
خوراك پتروشيمي را باطل كرد

عضو ناظر مجلس در شوراي عالي بورس و اوراق بهادار از 
ابطال مصوبه تعيين نرخ خوراك صنايع و پتروشيمي ها 
در هيات تطبي��ق مصوبات دولت با قواني��ن خبر داد. 
به گزارش ايس��نا، محس��ن عليزاده عضو كميسيون 
اقتصادي مجلس در مطلبي در صفحه توييتر خود نوشت: 
»بالاخره با پيگيري هاي بس��يار و مكرر، هيأت تطبيق 
مصوبات دول��ت با قوانين، مصوبه نرخ خوراك صنايع و 
پتروشيمي ها را مغاير قانون و باطل اعلام كرد.« انتشار 
بخشنامه نرخ خوراك از يك ماه گذشته بازار سرمايه را 
دچار نوساتي كرد؛ به طوري كه شاخص كل بورس حتي 
به كانال يك ميليون واحد برگشت، موضوعي كه باعث 
شد پرونده نرخ خوراك دوباره باز شده و تصميم گيران 
براي تعديل نرخ ها دور هم جمع شوند. اخيرا محمدرضا 
پورابراهيمي، رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي نيز گفته بود كه نامه اي به رييس مجلس شوراي 
اس��لامي درباره نرخ خوراك پتروشيمي داده ايم كه به 
هيات تطبيق مصوبات ارجاع شد. پيش بيني ما اين است 
كه ظرف چند روز آينده گزارش هيات تطبيق مربوط به 
لغو مصوبه اخير هيات دولت درباره خوراك پتروشيمي ها 

اعلام شود چون مصوبه دولت مطابق با قانون نيست.

مديرعامل شركت ملي نفت: 

توليدنفتايرانبه۳،۵ميليونبشكهميرسد

جان درياچه اروميه در خطر است
عضو هي��ات نمايندگان اس��تان آذربايجان ش��رقي 
خاطرنشان كرد: مصيبت زماني اتفاق افتاد كه جايگاه 
رييس س��تاد احيا را كه قبلا در اختيار رييس جمهور 
بود و به نيابت از او معاون اول جلسات را اداره مي كرد؛ 
به استاندار آذربايجان غربي سپرده شد كه خود او يكي 
از ذينفعان اس��ت و طبيعتا نمي تواند اراده خود را بر 

ديگران حاكم و تحقق احياي درياچه را مطالبه كند.
احمد عليرضابيگي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
ايلنا، درباره احياي درياچه اروميه اظهار داشت: رويهم 
رفته بواسطه كاهش ورودي؛ مرتب به ميزان نيازمندي 
درياچه براي ادامه حيات اضافه مي شود، يعني ۲ سال 
پيش كسري آب درياچه براي اينكه بتواند به يك تراز 
طبيعي و متعارف دست يابد ۵۵ ميليارد متر مكعب 
بوده است ولي در شرايط فعلي باتوجه به خشكسالي 
و  كمبود بارندگي حتما اين رقم و حجم آب به ميزان 

بيشتري افزايش پيدا كرده است.
وي افزود: يك��ي از نقاط اميد ما اين ب��ود كه با پروژه 
انتقال آب رودخانه زاب بتوان ورودي را افزايش داد اما 
همان گونه كه پيش بيني مي شد كساني كه در مسير 
انتقال اي��ن رود به درياچه قرار دارند و به كش��اورزي 
و زراعت مشغولند كش��ت خود را از ديم به آبي تغيير 
داده اند، بنابراين آب به درياچه اروميه نمي رسد، يعني 
كشاورزان در مسير زاب به درياچه اروميه معتقدند كه 
آب شيريني كه به زحمت حاصل شده عقلاني نيست 
ك��ه وارد نمكزارهاي دريچه اروميه ش��ود كه در اين 
راستا كنترل حاكميتي بسيار ضروري  و مورد تاكيد 
است، چون ما خيلي زود شاهد شكل گرفتن باغات و 
مزارع آبي خواهيم بود كه منبع آبي خود را همين آبي 

تعريف كرده اند كه با مشقت از زاب به درياچه اروميه 
منتقل مي شود، به طوري كه اين آب هم ديگر وجود 
خارجي نخواهد داش��ت و ب��راي آن مصارف ديگري 

تعريف شده است.
نماينده مردم آذرشهر، اسكو و تبريز در مجلس گفت: 
بخش قابل توجهي از سفره هاي آب زيرزميني پيرامون 
درياچه اروميه صرف زراعت آب بر مي ش��ود و الگوي 
كشت در اين مناطق تغيير مي كند در حالي كه منبع 
درآمد مردم بايد از كش��ت آب بر به توليد محصولات 
صنعتي تغيبر كند، زيرا ديگ��ر منابع آب زيرزميني 
وجود ندارد كه بتوانند كش��ت و زرع داش��ته باشند، 
يعني اگر اش��تغال صنعتي ايجاد شود با همان ميزان 
آبي كه مي توان يك هكتار زمين را آبياري كرد و يك 
خانوار گذران زندگي كند؛ شايد ۵ خانوار بتواند گذران 
زندگي كند. اينها محاسبات دقيقي است كه از گذشته 
در طرح احياي درياچه اروميه كه مربوط به سال ۸۸ 
اس��ت منظور و پيش بيني ش��ده اما متاسفانه وقتي 
دولت ها تغيير مي كنند بدنبال اين هستند كه مدل 
جديدي را تجربه كنند و نيازمندي هايي كه به وجود 
مي آيد عملا سرمايه هايي كه در اين خصوص هزينه 
ش��ده ابتر مي ماند، بنابراين حتما پيوست اجتماعي 
مربوط به احياي درياچه اروميه بيش از گذشته بايد 

مورد توجه قرار گيرد.
وي بيان داشت: ما اكنون تلاش مي كنيم منابع آبي را 
براي احياي درياچه اروميه فراهم كنيم اما اينكه مردم 
منطقه چگونه زندگي خواهند كرد همواره مورد غفلت 
قرار مي گي��رد و چون مردم ناديده گرفته مي ش��وند 
عملا كارآمدي و اثربخشي برنامه ها نمي تواند مطلوب 

باشد. عليرضابيگي گفت: خشكي درياچه در بسياري 
كشورها اتفاق افتاده از جمله اينكه اورال خشك  شده 
است، مثلا در كانادا ورودي با خروجي درياچه انطباق 
نداش��ته و دچار زوال نيستي ش��ده اند كه پيامدهاي 
زيست محيطي وحشتناكي دارد يعني هم در ميزان 
بارش منطقه تاثير خواهد داشت و هم توفان هاي نمك 
انواع و اقسام بلايا را براي ساكنان منطقه حتي تا پس از 

تبريز موجب خواهد شد.
وي تاكي��د كرد: با خش��ك ش��دن درياچ��ه نه تنها 
كشاورزي مناطق ساحلي درياچه از بين خواهد رفت 
بلكه بيماري هاي ريوي و تنفسي حادث خواهد شد. به 
همين جهت است كه سالانه مبلغ قابل توجهي اعتبار 
براي احياي درياچه تخصيص پيدا مي كند ولي بواسطه 
نقص هايي كه در اين برنامه ها وجود دارد عملا منابع 
نمي تواند موثر باشد كمااينكه همين هزينه هايي كه 
براي انتقال رودخانه زاب در نظر گرفته شده قابل توجه 
است اما عملا اين آب نمي تواند به درياچه اروميه برسد. 
عضو هي��ات نمايندگان اس��تان آذربايجان ش��رقي 
خاطرنشان كرد: اگر چاره جويي نشود درياچه به سمت 
خشك شدن و توفان نمك مي رود، مخصوصا به دليل 
تغيير اقليمي كه صورت مي گيرد، به طوري كه طبق 
مشاهداتي كه داشتيم در اين فصل كه تبخير بالاست 

چيز قابل توجهي از درياچه اروميه باقي نمانده است.
وي گفت: درياچه قابل احيا ش��دن اس��ت اما منوط 
به اس��ت كه ميزان ورودي بيشتر از تبخير باشد ولي 
اكنون باتوجه به كمبود منابع آبي و كشت هايي كه در 
اين مناطق صورت مي گيرد مانع از اين مي ش��ود كه 
بتوانيم از آب پشت سدهايي كه حقابه درياچه اروميه 

است، داده شود.به گفته عليرضابيگي؛ ما اكنون حقابه 
را از درياچه اروميه دريغ مي كنيم و از منابع سدهاي 
متعددي كه بروي رودخانه هاي متعددي كه به درياچه 
مي ريزند، احداث ش��ده برداش��ت مي كنيم، در سند 
احي��اي درياچه درصدي از آب ب��راي نجات درياچه 
اختصاص پيدا كرده كه معمولا اين ميزان حقابه تامين 
نمي شود، زيرا به نظر مي رسد كشاورزي و زندگي مردم 
كه از آب پشت س��د امرارمعاش مي كنند در اولويت 
قرار دارد و اين فاجعه زيس��ت محيطي را براي كشور 

رقم مي زند.
به گفته وي؛ آنچه مسلم است وزارت نيرو وظيفه تامين 
آب درياچه اروميه را برعهده دارد چون مديريت سدها 
برعهده اين وزارتخانه است و سازمان حفاظت از محيط 
زيست به عنوان ناظر و  پيگيري كننده تحقق حقابه 
درياچه اروميه تعيين شده است، مصيبت زماني اتفاق 
افتاد كه جايگاه رييس ستاد احيا را كه قبلا در اختيار 
رييس جمهور بود و به نيابت از او معاون اول جلسات را 
اداره مي كرد؛ به استاندار آذربايجان غربي سپرده شد 
كه خود او يكي از ذينفعان اس��ت و طبيعتا نمي تواند 
اراده خود را بر ديگران حاكم و تحقق احياي درياچه 
را مطالبه كند، يعني بقيه اعضاي ستاد به پيگيري و 
خواست هاي اس��تاندار وقعي نمي نهند، در راستاي 
احياي درياچه اس��تاندار هم وظايفي دارد كه بايد به 
آنها عمل كند كه طبيعتا در اينجا تعارض منافع پيش 
مي آيد، بنابراين مقام بالاتري بايد اين موضوع را مطالبه 
كند. زماني كه اين جابه جايي مسووليت صورت گرفت 
ما اين مس��اله را مطرح كرديم اما كسي توجه نكرد و 

اكنون آنچه نبايد مي شد رخ داده است.

ضرر ۱۱۰ ميليارد دلاري شركت هاي بزرگ نفت دنيا پس از خروج از روسيه
مطالعات فايننشال تايمز نشان مي دهد صنعت نفت 
از جمله شركت هاي بزرگ بريتيش پتروليوم، شل و 
توتال بيشترين آسيب مالي را پس از خروج از روسيه 
ديده اند.به گزارش تس��نيم به نقل از اويل پرايس، 
صنعت نفت از جمله ش��ركت هاي بزرگ بريتيش 
پتروليوم، شل و توتال بيشترين آسيب مالي را پس 
از خروج از روس��يه ديده اند.از ۱۰۰ ميليارد يورو يا 
۱۱۰ ميلي��ارد دلار ضرر كلي، ۴۰ درصد آن متعلق 
به ش��ركت هاي بزرگ نفتي و ۱۵ درصد متعلق به 

بخش خدمات عمومي بوده است.
بريتيش پتروليوم سال گذشته ۲۴ ميليارد دلار از 
خروج كس��ب و كار خود از روسيه آسيب ديد. اين 

شركت س��هم كوچكي در شركت روسنفت روسيه 
داشت. اين سهم ۱۹.۷۵ درصدي حدود ۵۰ درصد 
از كل ذخاي��ر نفت و گاز و يك س��وم از توليد نفت 
و گاز اين ش��ركت را در بر مي گرفت. ش��ركت شل 
اع��لام كرد ۵ ميليارد دلار پس از خروج از روس��يه 
آسيب ديده اما بر س��وددهي نفت و گاز آن تاثيري 
نداشته است. ش��ل جزو اولين شركت هايي بود كه 
آمادگي خود را براي خروج از روس��يه پس از حمله 
به اوكراين اعلام كرد.اما شركت توتال جزو آخرين 
شركت هايي بود كه از روسيه خارج شد. اين شركت 
بزرگ فرانس��وي در پروژه گاز طبيعي مايع شركت 
نواتك روس��يه س��هم دارد و در اواخر ۲۰۲۲ اعلام 

كرد كه از روسيه خارج مي شود. توتال ۳.۷ ميليارد 
دلار به خاطر اين تصميم خود آس��يب ديده است. 
بيشترين آسيب ش��ركت توتال مربوط مي شود به 
پروژه گاز طبيعي مايع آركتيك ۲ متعلق به شركت 
نواتك. كل هزين��ه خروج توتال از روس��يه ۱۴.۸ 
ميليارد دلار محاسبه مي شود.البته ارقامي كه ذكر 
ش��د ضررهاي مس��تقيم مالي به اين شركت هاي 
بزرگ انرژي است. مطالعات فايننشال تايمز نشان 
مي ده��د اين آس��يب ها تازه اول راه اس��ت و حتي 
افزايش قيمت نفت و گاز مد نظر گرفته نشده است. 
ش��ركت هاي خودروسازي از جمله فولكس واگن و 
رنو و همچنين توليد كنندگان مواد ش��يميايي هم 

به خاطر خروج از روسيه آس��يب ديدند. اما برخي 
شركت هاي بزرگ چند مليتي مثل نستله و يونيليور 
همچنان در روسيه فعاليت مي كنند. برخي بانك ها 
مثل يوني كرديت هم هنوز در روسيه حضور دارند. 
اما اع��لام كردند كه به دنبال خري��دار براي فروش 
كسب و كار خود در اين كشور هستند.شركت هاي 
خدماتي مثل يونيپر و وينترشال هم آسيب فراواني 
از خروج از روسيه ديده اند. ضرر و زيان اين شركت ها 
به ۱۴.۷ ميليارد يورو معادل حدود ۱۶ ميليارد دلار 
مي رسد. آمار نشان مي دهد بيش از نيمي از كسب 
و كارهاي اروپايي كه قبل از ۲۰۲۲ در روسيه فعال 

بودند هنوز هم در اين كشور فعاليت مي كنند.

بحران افزايش قيمت انرژي در اروپا برمي گردد؟
ش��ركت نيروي آلماني EON SE اع��لام كرد بازار 
انرژي اروپا همچنان در معرض خطر افزايش قيمت ها 
در زمستان امسال است و از مصرف كنندگان و كسب 
و كارها خواس��ت به صرفه جوي��ي در مصرف گاز و 
برق ادام��ه دهند. قيمت عمده فروش��ي گاز اروپا از 
ركورد بالايي كه در س��ال ميلادي گذش��ته وجود 
داش��ت، ريزش ك��رده و پايگاه هاي ذخيره س��ازي 
پيش از فرا رس��يدن زمس��تان، تقريبا پر هستند. با 
اين حال، اين ش��ركت نيروي آلماني هشدار داد اگر 
رويدادهايي مانند كمبود برنامه ريزي نش��ده ذخاير 

با هواي سرد در زمس��تان مقارن شود، ممكن است 
به افزايش چش��مگير قيمت ها منتهي شود. لئونارد 
بيرنبوم، مديرعامل ش��ركت EON در مصاحبه اي 
ب��ا تلويزيون بلومبرگ گفت: احتم��ال تكرار بحران 
زمستان گذشته، به ميزان قابل ملاحظه اي كاهش 
پيدا كرد كه مي توان در بازار فرابورسي مشاهده شد. 
اما بايد روش��ن كنيم كه تغيير س��اختاري به دليل 
جنگ روسيه در اوكراين و كاهش عرضه گاز روسيه 
ب��ه اروپا، به قوت خود باقي مي مان��د و بنابراين، اين 
بحران پايان نپذيرفته است. وي در ادامه افزود: اينكه 

آيا كش��ورها بايد همچنان ب��راي هزينه هاي انرژي 
مصرف كنندگان و كسب و كارها، يارانه فراهم كنند، 
مساله اي اس��ت كه هر دولت بايد درباره آن تصميم 
بگيرد زيرا بازارها بسيار متفاوت هستند. بازارهايي 
وجود دارند كه يارانه در آنها همچنان ضروري هستند 
و بازارهايي مانند آلمان هس��تند ك��ه اين وضعيت 
درباره آنه��ا صدق نمي كند. لئون��ارد بيرنبوم اظهار 
كرد: انتظ��ار دارد در بلندم��دت، قيمت ها افزايش 
پيدا كند زيرا س��وخت حمل شده توسط نفتكش ها 
معمولا گران تر از گازي هستند كه از طريق خط لوله 

از روس��يه وارد مي شود. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
شركت EON اعلام كرد كه سرمايه گذاري در گذار 
انرژي را افزايش داده تا براي رشد بيشتر آماده شود 
زيرا بازارهاي نيروي اروپا با هدف خودكفايي انرژي 
اين منطقه، به ميزان فزاينده اي س��بز شده اند. اين 
ش��ركت حدود ۲.۴ ميليارد يورو روي زيرساخت در 
نيمه اول س��ال ۲۰۲۳ هزينه كرد كه ۳۶ درصد در 
مقايسه با مدت مشابه سال گذشته افزايش داشت و 
برنامه سرمايه گذاري ۵.۸ ميليارد يورويي كل سال 

خود را مجددا تاييد كرد.

قيمت نفت كاهشي شد

قيم��ت نفت در معاملات صبح چهارش��نبه بازار 
آسيا تحت تاثير نگراني ها نسبت به كندي تقاضا 
از س��وي چين كه بزرگترين واردكننده نفت در 

جهان است، كاهش پيدا كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با ۱۵ سنت معادل ۰.۲ 
درصد كاهش، به ۸۶ دلار و دو سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
آمريكا با ۱۷ س��نت مع��ادل ۰.۲ درصد كاهش، 
به ۸۲ دلار و ۷۵ س��نت در هر بش��كه رسيد. هر 
دو شاخص روز گذش��ته حدود يك دلار افزايش 

داشتند.
چي يوكي چن، تحليلگر ارشد شركت »سانوارد 
تردين��گ« در اين ب��اره گفت: ت��داوم نگراني ها 
نسبت به كندي احياي اقتصاد چين و تقاضا براي 
سوخت، باعث ش��ده است قيمت نفت براي رشد 
بيشتر، تقلا كند.همچنين نگراني هايي نسبت به 
كندي تقاضا در آمري��كا و اروپا به دليل مجموعه 
افزاي��ش نرخ هاي بهره كه صورت گرفته اس��ت، 
وج��ود دارد و روند صع��ودي قيمت ها را محدود 
كرده است. وي پيش بيني كرد كه وست تگزاس 
اينترمديت تا پايان ماه ميلادي جاري در محدوده 
۷۵ تا ۸۵ دلار در هر بشكه معامله خواهد شد. هر 
دو ش��اخص هفته گذش��ته براي ششمين هفته 
متوالي افزاي��ش يافتند ك��ه طولاني ترين روند 
افزايش��ي از دسامبر س��ال ۲۰۲۱ تا ژانويه سال 
 ۲۰۲۲ بود و تحت تاثير كاهش عرضه اوپك پلاس 
و دورنماي محدودتر شدن عرضه و معرفي تدابير 
محرك مالي چي��ن روي داد. آمار تورم چين روز 
چهارش��نبه نش��ان داد ش��اخص قيمت مصرف 
كننده در ژوييه براي نخس��تين بار از فوريه سال 
۲۰۲۱، كاهش سال به سال داشته و تورم منفي 
اين اقتصاد را كه در حال احياي پساكرونايي است، 
بارز كرد. آمار تورم پس از انتش��ار آمار بازرگاني 
مايوس كننده در روز سه شنبه روي داد كه نشان 
داد واردات نفت به چي��ن در ژوييه، ۱۸.۸ درصد 
نسبت به ژوئن كاهش يافت و به پايين ترين ميزان 

از ژانويه رسيد.
در يك نش��انه منفي ديگر، آمار موسسه امريكن 
پتروليوم نش��ان داد كه ذخاير نفت آمريكا هفته 
گذش��ته، به ميزان ۴.۱ ميليون بش��كه افزايش 
يافت. اين افزايش بسيار بيشتر از ميزاني بود كه 
تحليلگران در نظرسنجي رويترز پيش بيني كرده 
بودند. آمار رس��مي بعدازظهر روز جاري از سوي 

اداره اطلاعات انرژي آمريكا منتشر خواهد شد.
در اي��ن بي��ن، اداره اطلاعات ان��رژي آمريكا در 
گزارش ماهانه خ��ود پيش بيني كرد: توليد نفت 
آمريكا در سال ۲۰۲۳، به ميزان ۸۵۰ هزار بشكه 
در روز رشد كرده و به ۱۲.۷۶ ميليون بشكه در روز 
مي رسد و از ركورد توليد ۱۲.۳ ميليون بشكه در 
روز كه در سال ۲۰۱۹ به ثبت رسيد، فراتر مي رود.

اين آژانس اعلام ك��رد قيمت نفت از ژوئن، تحت 
تاثير ادامه كاهش توليد عربس��تان س��عودي و 

افزايش تقاضاي جهاني، رشد كرده است.
بر اس��اس گزارش رويترز، عربستان سعودي كه 
بزرگترين صادركننده نفت در جهان است، هفته 
گذش��ته اعلام كرده بود كه كاه��ش داوطلبانه 
تولي��د نفت به ميزان يك ميليون بش��كه در روز 
را براي يك ماه ديگر تمديد كرده و در س��پتامبر 
ادامه خواهد داد و به احتمال تمديد بيش��تر آن 
اشاره كرد. روسيه هم اعلام كرد كه صادرات نفت 
خود را در ماه ميلادي آينده، ۳۰۰ هزار بشكه در 

روز كاهش خواهد داد.



بالاخ��ره پس از چند ماه كش��مكش ن��رخ خوراك 
پتروشيمي ها-  افزايش يا كاهش آن- روز سه شنبه 
يك عضو ناظر مجلس در شوراي عالي بورس اعلام 
كرده كه اين مصوبه باطل ش��ده و قرار نيس��ت نرخ 
خوراك هفت هزارتومان باش��د. محس��ن عليزاده 
پ��س از پايان معاملات روز سه ش��نبه بورس تهران 
توئيتي را منتش��ر كرد كه براي بسياري از فعالان و 
سرمايه گذاران غافلگير كننده بود. او در اين توئيت 
خبر داد: »بالاخره با پيگيري بس��يار و مكرر هيات 
تطبيق مصوبات دولت با قوانين، مصوبه نرخ خوراك 
صنايع و پتروش��يمي ها را مغاير قانون و باطل اعلام 
كرد.« اين درحالي اس��ت كه برخي از كارشناسان 
مي گويند براي اتكا به اين خبر بايد سخنگوي دولت 

آن را اعلام كند.

   نرخ خوراك باطل شد
محس��ن عليزاده عضو كيمسيون اقتصادي مجلس 
در مطلبي در صفحه توييتر خود نوشت: »بالاخره با 
پيگيري هاي بسيار و مكرر، هيأت تطبيق مصوبات 
دول��ت با قواني��ن، مصوبه ن��رخ خ��وراك صنايع و 

پتروشيمي ها را مغاير قانون و باطل اعلام كرد.«
انتشار بخشنامه نرخ خوراك از يك ماه گذشته بازار 
س��رمايه را دچار نوساتي كرد؛ به طوري كه شاخص 
كل بورس حتي به كانال يك ميليون واحد برگشت، 
موضوعي كه باعث ش��د پرونده نرخ خوراك دوباره 
باز شده و تصميم گيران براي تعديل نرخ ها دور هم 
جمع ش��وند.اخيرا محمدرضا پورابراهيمي، رييس 
كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي نيز 
گفته بود كه نامه اي به رييس مجلس شوراي اسلامي 
درباره نرخ خوراك پتروشيمي داده ايم كه به هيات 
تطبيق مصوبات ارجاع شد. پيش بيني ما اين است 
كه ظ��رف چن��د روز آينده گزارش هي��ات تطبيق 
مربوط به لغو مصوبه اخير هيات دولت درباره خوراك 
پتروشيمي ها اعلام شود چون مصوبه دولت مطابق 
با قانون نيست.طبيعتا ابطال نرخ خوراك و كاهش 
آن ميتواند تاثير بسزايي روي بازار داشته باشد و به 
عقيده بس��ياري از كارشناسان در صورت تاييد اين 
خبر توس��ط دولت روزهاي آتي شاهد واكنش آني 
بازار خواهيم بود. البته نكته قابل توجه اينجاست كه 
شركت هاي پتروشيمي در حال اعمال اين نرخ روي 
صورت مالي خود هس��تند و اين موضوع يك ابهام 

براي بازار به حساب ميآيد.

   بالا و پايين نرخ خوراك پتروشيمي ها
بر اساس بند »ب« قانون بودجه سال جاري، سقف 
مناب��ع حاص��ل از ارزش صادرات نف��ت و ميعانات 
گازي، خالص ص��ادرات گاز و خ��وراك تحويلي به 
پتروش��يمي ها حدود ۶۳۸ هزار ميليارد تومان و از 
اين مقدار، درآمد خوراك تحويلي به پتروشيمي ها 
حدود ۸۴ هزار ميليارد تومان تعيين ش��ده اس��ت.

علاوه بر اين، در بند )ج( قانون بودجه س��ال جاري 
نيز تاكيد شده اگر منابع دولت از اين محل كمتر از 
سقف مقرر شده در بند )ب( باشد؛ دولت مي تواند با 
رعايت قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه كشور 
نسبت به تأمين مابه التفاوت حاصل از منابع حساب 

ذخيره ارزي اقدام كند.
احتمالًا دولت با توجه به نرس��يدن به سقف بودجه 
درآمدي ۶۳۸ همتي از محل صادرات نفتي، با هدف 
كنترل تورم و پايه پولي قصد برداش��ت از صندوق 
ذخيره ارزي را نداش��ته و از اين رو اقدام به افزايش 
نرخ خوراك پتروشيمي ها به هفت هزار تومان كرده 
اس��ت كه اين اقدام با تبصره ۱۴ و حمايت از صنايع 
در تناقض است. در تبصره ۱۴ قانون بودجه ۱۴۰۲ 
نيز دولت مجاز شده است كه براي حمايت از صنايع 
حمايت از صنايع، نسبت به تعديل نرخ خوراك گاز 
پتروشيمي ها و سوخت صنايع، مشروط به كاهش 

نيافتن منابع مذكور در صدر اين جزو اقدام كند.
بر اين اساس، مي توان نتيجه گرفت كه احتمالًا دولت 

با توجه به نرس��يدن به سقف بودجه درآمدي ۶۳۸ 
همتي از محل صادرات نفتي، با هدف كنترل تورم 
و پايه پولي قصد برداش��ت از صندوق ذخيره ارزي 
را نداش��ته و از اين رو اقدام ب��ه افزايش نرخ خوراك 
پتروش��يمي ها به هفت هزار تومان كرده اس��ت كه 
اين اقدام با تبصره ۱۴ و حمايت از صنايع در تناقض 
اس��ت. پيش از هدفمندس��ازي يارانه ها و در سال 
۱۳۸۷، قيمت گاز خوراك پتروش��يمي ها در قانون 
بودج��ه ۶۷ تومان به ازاي هر متر مكعب بوده و پس 
از اج��راي اين قانون به ۷۰ تومان رس��يد. در قانون 
بودجه ۱۳۹۳ اين نرخ به ۱۳ سنت رسيد و منجر به 
ريزش بازار سرمايه شد. در سال هاي اخير نيز براي 
تعيين نرخ خوراك گاز پتروشيمي ها فرمولي از سوي 
وزارت نفت تعيين شد كه در زمان بحران انرژي اروپا 
زيان دهي صنايع را به دنبال داشت.زماني كه بحران 
انرژي در اروپا آغاز شد و نرخ گاز در اين اتحاديه بالا 
رفت خروجي فرمول عددهاي غيرمنطقي رس��يد. 
همزمان در كشورهاي توليدكننده همچون روسيه، 
قطر و امريكا، قيمت گاز با ثبات بوده و روند معمول 
را طي مي كرد اما قيمت گاز ايران به تناسب قيمت 
گاز در اروپا در ح��ال افزايش بود. در آن برهه زماني 
قرار شد سقف پنج هزار تومان براي نرخ خوراك در 
نظر گرفته شود كه از افزايش بي رويه قيمت خوراك 
جلوگيري ك��رد. بر اين اس��اس در آن زمان قيمت 
۲۰ سنت براي پتروشيمي ها و درصدي از اين مبلغ 
براي گاز صنايع تعيين شد. اين در حالي است كه در 
همان زمان، نرخ خوراك در كشور توليدكننده بسيار 
كمتر از اين مقدار بود. براي مثال در كشور قطر كه 
بازار متشكلي ندارد، نرخ ها پايين تر از ۱۰ سنت و در 
عربستان نرخ ها در حدود پنج سنت بوده است. سال 
جاري قيمت در هاب اروپايي بسيار كاهش پيدا كرد 
و تعديل شد، بر اين اساس خروجي فرمول محاسبه 
نرخ خوراك پتروشيمي ها به حدود ۱۲ تا ۱۵ سنت 
رسيد، بنابراين انتظار مي رفت قيمت گاز به حدود 
چهار يا سه هزار تومان برس��د. در مقابل، در منابع 
تبصره ۱۴ و هدفمندي يارانه ها كسري وجود داشت 
در نهايت دولت براي پوشش كسري بودجه قيمت 
گاز پتروشيمي ها را تا هفت هزار تومان و گاز مصرفي 

صنايع را تا چهار هزار تومان بالا برد.

   نرخ خوراك بايد چگونه تعيين شود؟
مساله مهم در خصوص نرخ خوراك، »فرمول« است. 
بر اساس بررسي ها، نرخ خوراك پتروشيمي ها اينگونه 

محاسبه مي شود؛ نصف متوسط قيمت گاز را در چهار 
هاب گازي )Alberta, NBP, TTF, Hub( با هم 
جمع كرده و متوسط گيري مي كنند، در اين روش 
متوسط قيمت داخلي گاز به شكل ماهانه محاسبه 
مي شود. قيمت گاز خوراك= ۰.۵ × متوسط قيمت 
داخلي گاز + ۰.۵ × متوس��ط قيمت گاز در ۴ هاب 
تعيين ش��ده از آنجا كه نصف متوس��ط قيمت گاز 
در چهار ورودي )هاب( ۲۵ س��نت و نصف متوسط 
قيمت داخلي حدودا ۲ تا ۲.۵ سنت به صورت ماهانه 
است، بر مبناي دلار نرخ پتروشيمي ها تقريبا ۱۳.۷۵ 
سنت به دس��ت مي آيد. بر اين اساس، اگر نرخ ارز را 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان در نظر بگيريم، نرخ خوراك 
پتروش��يمي چيزي در حدود ۳هزار ۹۰۰ تومان به 
دست مي آيد و اگر قيمت ارز را ۳۷ هزار تومان قرار 
دهيم، خوراك پتروش��يمي ها ۵ هزار و ۳۹۰ تومان 

به دست خواهد آمد.
اين اعداد به دست آمده نشان مي دهد كه تعيين نرخ 
خوراك گاز پتروشيمي ها بر اساس فوب هاي جهاني 
به ضرر ش��ركت هاي اين بخش بوده و ادامه فعاليت 
اين صنعت را در معرض خطر قرار مي دهد. به گفته 
كارشناسان بازار سرمايه نرخ گاز در جهان به صورت 
منطقه اي و مبتني بر عرضه و تقاضا تعيين مي شود و 
به طور معمول نرخ خوراك تعيين مي شود و معمولًا 
ن��رخ گاز خانگي بالاتر از نرخي اس��ت كه به صنايع 
داده مي ش��ود و صنايع با نرخ هاي ثابت و بلندمدت 
با تأمين كننده هاي گاز وارد معامله مي شوند. نرخي 
كه مي تواند سرمايه گذاران را به صنايع پتروشيمي 
نزدي��ك كند، قيمت كمتر از ۸ س��نت براي هر متر 
مكعب گاز است. نرخ گاز صنايع قاعدتاً بايدكمتر از 
كش��ورهاي رقيب باشد كه در حال حاضر حدود در 
حدود ۷ سنت است، زيرا اگر قرار باشد سرمايه گذار 
بازاري را براي خريد انتخاب كند، ترجيح مي دهد در 
قطر يا كانادا كه بازار كم ريسك تري را نسبت به ايران 
دارند، سرمايه گذاري كند. بنابراين سرمايه گذاري 
در ايران بايد مزيت رقابتي داش��ته باشد و بر مبناي 

كشورهاي توليدكننده گاز باشد.

   افزايش نرخ مساوي با زيان
در اصل افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها ميتواند 
زيان بار باش��د. چراكه شركت ها در حال با تحريم و 
فشارهاي دولتي دست و پنجه نرم مي كنند و افزايش 
نرخ ميتواند زيان سنگيني به شركت ها تحميل كند و 
شرايط شركت ها را وخيم تر از گذشته كند. از سوي 

ديگر همانطور كه در گزارش هاي پيش��ن نيز اشاره 
ش��د در حال حاضر ش��ركت هاي پتروشيمي بايد 
تجديد ارزيابي دارايي شوند و پس از شرايط شركت 
و استهلاك دستگاه ها مشخص مي شود و آن زمان 
ميتوان وضعيت واقعي شركت ها متوجه شد و پس 
از آن به صورت مالي ش��ركت اتكا كرد و بر اس��اس 
فرمول ها به دس��ت آور كه آيا افزايش نرخ خوراك 
ميتواند سودآور باشد يا اينكه تعطيلي شركت ها در 
پي خواهد داشت؟  البته جواب اين سوال مشخص 
شد و همچنان صورت مالي شركت ها نشان مي دهد 
كه نرخ خوراك هفت هزار توماني عدد بالايي است و 

موجبات تعطيلي شركت ها فراهم مي سازد.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات آخرين روز كاري هفته يعني چهارشنبه، 
ش��اخص كل بورس تهران ۸۸۶ واحد نسبت به روز 
كاري گذش��ته پايين تر ايستاد و به سطح ۲ ميليون 
و ۳۶ هزار و ۹۸۲ واحد رسيد. اين در حالي است كه 
در يك ساعت ابتدايي شاخص بيش از ۴ هزار واحد 
صع��ود كرده بود اما در ادامه رون��د نزولي پيدا كرد. 
شاخص كل هم وزن بورس نيز با كاهش ۳۸۸ واحدي 

در رقم ۷۱۳ هزار و ۱۴۸ واحدي ايستاد. 
شاخص كل فرابورس نيز با افت ۳ واحدي به رقم ۲۶ 
هزار و ۴۲۹ واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن 
فرابورس با رشد ۳۷۲ واحد به سطح ۱۳۰ هزار و ۲۶۱ 
واحد رسيد.روز چهارش��نبه خالص تغيير مالكيت 
حقوقي به حقيقي بازار سهام مثبت شد و ۳ ميليارد 

تومان پول حقيقي به بازار سهام وارد شد.
طي روز چهارشنبه ارزش معاملات كل بازار سهام به 
۷ هزار و ۸۲۵ ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات 
اوراق بدهي در ب��ازار ثانويه ۸۵۲ ميليارد تومان بود 
كه ۱۱ درص��د از ارزش كل معاملات بازار را در اين 
روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با كاهش 
۱۰ درصدي به نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم ۳ 
هزار و ۹۹۰ ميليارد تومان رسيد كه كمترين رقم در 
دو هفته اخير است. چهارشنبه دومين روز ركودي 

مرداد ماه بود.
در معاملات آخري��ن روز كاري هفته ۷۷ نماد صف 
خريد داشتند و ۴۹ نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجم��وع ارزش صف هاي خريد ب��ا افت ۲ درصدي 
نس��بت به روز كاري قبل به ۴۰۷ ميلي��ارد تومان 
كاهش يافت و مجم��وع ارزش صف هاي فروش نيز 

با افزايش ۳ درصدي به ۳۹۱ ميليارد تومان رسيد.
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بررسي فروش ماهانه و فصلي 
شركت هاي گروه خودرويي

اكوايران| در بين گروه خودروس��ازي كش��ور 
كه در بازار ب��ورس اوراق بهادار ته��ران فعاليت 
مي كنن��د و ش��امل نمادهاي خودرو، خس��اپا؛ 
خاور، خديزل و خزاميا است. تا تنها نماد خساپا 
پرچم دار فروش خوب تيرماه س��ال جاري شد. 
خساپا با فروش ۷ هزار و ۵۹۴ ميليارد تومان در 
تيرماه توانسته است بيش از ۴۵درصدي فروش 

فصل بهار را شناسايي كند.
ايران خودرو در تيرم��اه ۱۸ هزار و ۸۰۰ ميليارد 
تومان فروش ثب��ت كرده اس��ت در صورتي كه 
اين ميزان فروش را با فصل بهار مقايس��ه كنيم 
مي توان گفت كه خودرو به اندازه ۳۶درصد بهار 
در تيرماه فروش داشته است نماد ديگري كه در 
همين حوالي فروش داشته نماد خاور است اين 
نماد با فروش ۳ هزار ميلي��ارد توماني در تيرماه 
توانسته اس��ت به اندازه ۳۳ درصد فروش بهار در 

يك ماه فروش ثبت كند.
اما اوضاع براي ش��ركت هاي خدي��زل و خزاميا 
كاملًا متفاوت اس��ت. اين دو نم��اد به ترتيب در 
تيرماه س��ال جاري ۹۰۹ ميليارد تومان و ۳۷۵ 
ميليارد تومان فروش ثبت كرده اند كه در مقايسه 
با فصل گذشته ارقام خيلي پاييني است. خزاميا 
با فروش ۳۷۵ ميلي��ارد توماني تيرماه خود تنها 
به ان��دازه ۶ درصد فصل به��ار در اين ماه فروش 
داش��ته كه البته با بررسي گزارش فروش ماهانه 
اين شركت نشان مي دهد كه خزاميا توليد خوبي 
داشته؛ اما تصميمي به فروش ندارد.  خديزل نيز 
به اندازه يك چهارم فصل بهار در تيرماه فروخت 
تا تنها نماد خساپا پرچم دار فروش خوب تيرماه 
سال جاري باشد. خساپا با فروش ۷ هزار و ۵۹۴ 
ميليارد تومان در تيرماه توانس��ته است بيش از 

۴۵درصدي فروش فصل بهار را كسب كند.

چگونه سرخطي بزنيم؟
نبض ب�ورس| خطي زدن در ب��ورس كه به آن 
market order ي��ا instant order گفته 
مي شود، يكي از ساده ترين روش هاي سفارش ها 
در بازار است. براي توضيح ساده سرخطي از يك 
مثال اس��تفاده مي كنيم فرض كنيد يك سهمي 
مثلا خودرو به علت انتش��ار اخب��ار مثبت و ليدر 
بودن مورد اقبال سرمايه گذاران قرار گرفته است. 
اين اقبال افزايش تقاضا را در پي دارد كه موجب 
افزايش قيمت سهم و ايجاد صف خريد مي شود. 
البته هميش��ه در س��رخطي صف خريد نداريم 
و ممكن اس��ت گاه��ي به علت ع��دم ارزندگي و 
خبر هاي منفي لازم باشد س��هم را بفروشيم. در 
اين ش��رايط ميتوانيم صبح روزي كه قصد داريم 
معامله كنيم ساعت ۴۵ :۸ دقيقه درخواست خود 
را ب��راي خريد يا ف��روش ثبت كنيم ت��ا در زمان 
باز ش��دن بازار بدون دغدغ��ه در ابتداي صف و با 
بهترين قيمت معامله كنيم. سرخطي زدن باعث 
مي شود كه معامله گر نسبت به ساير معامله گران 
يك قدم جلو باشد؛ اما نكته قابل توجه اينجاست 
كه براي س��رخطي زدن بايد دسترسي و اشراف 
كام��ل به اخب��ار و اطلاعات داش��ت و در نهايت 
براساس داده ها سرخطي سودآور زد. درخصوص 
اهميت اين روش بايد گفت كه بعضي سهامي كه 
تابلوي معاملاتي خوبي دارند، ممكن است تا سه 
يا چهار روز يا بيشتر، صف خريد را تجربه كنند، يا 
برعكس به واسطه شرايط تابلوي معاملاتي يك 
سهم بد مي شود و ممكن است چند روز در صف 
فروش باشد؛ بنابراين اگر معامله گر از اين موضوع 
تا حد بالايي اطمينان دارد و حاضر اس��ت به هر 
قيمتي كه شده وارد آن س��هم شود و بنابراين از 
سرخطي استفاده مي كند. سفارشي كه در رأس 
ساعت ش��روع معاملات در صف خريد يا فروش 
گذاشته مي شود تا بتوانيد در صف جايگاه بهتري 
داشته باشيد اصطلاحا سرخطي زدن ميگويند. 
به زبان ساده سرخطي زدن يا سفارش سرخطي 
روشي از معامله در بورس مي باشد كه معامله گر 
س��فارش خ��ود را راس س��اعت ۴۵ :۸ صبح در 
اولين لحظه آغاز ساعت كاري بازار ثبت و ارسال 
مي كند. الهه نعمتي، كارش��ناس بازار سرمايه در 
گفت وگو با نبض بورس درباره س��رخطي گفت: 
زماني كه به دلايل مختلف تفاضا براي يك سهم 
افزايش مي يابد، در زمان گش��ايش ب��ازار تعداد 
س��رمايه گذاران زيادي تلاش مي كنند كه جزو 
اولين نفرات در صف باش��ند. اين بدان معناست 
كه افراد حاضر هس��تند در بالاترين قيمت مجاز 

روز سهم را خريداري كنند.
وي ادام��ه داد: براي فروش نيز ش��رايط برعكس 
وجود دارد و حاضرند كه كمترين قيمت مجاز روز 
س��هام خود را به فروش برسانند.  اين كارشناس 
بازار سرمايه اظهار كرد: براي افزايش موفقيت در 
سرخطي چند پارامتر بايد رعايت شود. نخست در 
انتخاب سهام دقت شود و سهم بايد داراي تابلوي 
معاملات خوب و محكمي باش��د ت��ا چند روز در 
صف خريد بماند. همچنين براي پيدا كردن اين 
سهام در كنار عرضه هاي اوليه برخي از سايت ها 
صف خريد بارز روز آينده را در انتهاي بازار نمايش 
مي دهند كه مي توان بررسي كرد. نعمتي توضيح 
داد: اينترنت با س��رعت بالا و پين��گ پايين لازم 
است، اينترنت هاي خانگي براي سرخطي مناسب 
نيس��تند و در صورت امكان س��رور هاي مجازي 

بورس نيز استفاده شود.
اين فعال بازار سرمايه تشريح كرد: براي سرخطي 
يك كارگ��زاري خلوت، س��رعت عم��ل و دقت 
بالا لازم اس��ت. نياز اس��ت كه افراد پيش نويس 
سفارشات خود را پيش از شروع بازار آماده كنند 
و رأس س��اعت ۴۴ :۸ با كليك مكرر دكمه خريد 
يا فروش سفارشات خود را به هسته ارسال كنند.

عملكرد مثبت بورس كالا 
در مقابله با رانت و فساد

ايرنا| روح اله عباس��پور، س��خنگوي كميسيون 
صنايع و معادن درباره تبعات قيمت گذاري دستوري 
در اقتصاد ايران اعلام كرد: قيمت گذاري دستوري 
پديده اي ناخوش��ايند در اقتصاد ايران است كه با 
هدف ارزان شدن سفره مردم و تخصيص مواد اوليه 
ارزان به توليدكنندگان اجرايي مي شود، اما در عمل 
اين اهداف محقق نمي شود. وي گفت: هميشه در 
روند قيمت گذاري دستوري امكان آنكه كل زنجيره 
توليد يك كالا را مورد پوشش قرار داد، وجود ندارد و 
از اين رو يك بخشي از زنجيره قيمت گذاري و بخش 
ديگر براساس واقعيت هاي بازار نرخ گذاري مي شود 
و به اين ترتيب شاهد بهم خوردن نظم بازار و چند 
نرخي شدن كالاها و دلال بازي هستيم. عباسپور 
تاكيد كرد: اينكه يك بخش��ي از زنجيره براساس 
قيمت هاي واقعي بازار تامين نياز كنند اما در بخش 
ديگر به توليدكننده فشار بياوريم كه محصول خود 
را با نرخي مشخص و بدون در نظر گرفتن هزينه هاي 
توليد بفروشد، دور از انصاف است و به توليد ضربه 
مي زند. نماينده مردم قزوين با اشاره به شعار سال 
گفت: رهبر معظم انقلاب در بحث حمايت از توليد 
تاكيدش��ان اين بود كه همراه با رش��د توليد، مهار 
تورم هم انجام شود و براي تحقق اين امر مهم بايد 
توليدكنندگان در كشور مورد حمايت واقعي قرار 
گيرند. عباس��پور با بيان اينكه دولت نبايد خود را 
رقيب بخش خصوصي بداند، تاكيد كرد: دولت به 
جاي رقابت با بخش خصوصي بايد نظارت بيشتري 
بر روند معاملات و سياست گذاري ها داشته باشد. 
وي ادامه داد: طبق برنامه اقتصاد مقاومتي، اقتصاد 
بايد به مردم واگذار شود و دولت به سياست گذاري، 
حمايت و نظارت بپردازد، در اين صورت مي توان 
به رونق بخش توليد در كش��ور اميدوار باش��يم. 
سخنگوي كميس��يون صنايع و معادن در پايان 
ب��ا تاكيد بر نقش مهم ب��ورس كالا در رصد دقيق 
معاملات براي سياس��ت گذاران، گفت: داده هاي 
بورس كالا براي سياست گذاران بسيار مهم است 
و از طريق همين داده ها مي توان نسبت به جبران 

كمبودها در بازار اقدام كرد.

نخستين نماد قرارداد
آتي تك سهم تسويه شد

سمات| مدير تسويه اوراق بهادار شركت سپرده 
گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه )سمات( 
از تسويه نهايي نخس��تين نماد قراردادهاي آتي 
تك سهم )جستا ۰۲۰۵( خبر داد. هادي عليپور 
با بيان مطلب فوق افزود: نماد آتي شس��تا )جستا 
۰۲۰۵( در حاشيه برگزاري نمايشگاه صنعت مالي 
در بازار مش��تقه ش��ركت بورس تهران درج شده 
بود كه درمجموع ۲۷۸۲ موقعيت باز وارد فرايند 
تخصيص اين نماد ش��د و وجوه تسويه نهايي بين 
۷ كارگزار صورت گرفت. وي اظهار داشت: تسويه 
نهايي قرار داد هاي آتي به دو روش فيزيكي و نقدي 
انجام مي پذيرد، البته اگر در زمان تسويه فيزيكي 
دارندگان موقعيت هاي ب��از خريد و فروش نكول 
انجام دهند، مشمول جريمه نكول نيز مي شوند. 
عليپور ادامه داد: در اين خصوص تمامي دارندگان 
موقعيت ه��اي باز اع��م از خريد و ف��روش پس از 
تعيين نوع اولويت تسويه در مهلت مقرر در فرآيند 
تخصيص وارد شده و نتايج نهايي تسويه استخراج 
مي گردد. مدير تسويه اوراق بهادار شركت سپرده 
گذاري مركزي خاطرنشان كرد: زمان تسويه وجوه 

بين كارگزاران T+۲ است.

حباب سنج بورس چه مي گويد؟
بورس�ان|مديرعامل شركت س��رمايه گذاري 
زرين پرشيا معتقد اس��ت، هر چند در بازار سهام 
آينده خريداري مي شود و P/E forward حائز 
اهميت اس��ت اما ارزندگي ب��ازار در صورتي كه با 
ش��اخص P/E TTM مورد ارزياب��ي قرار گيرد به 
وضوح ش��رايط فعلي و اينكه س��ود محقق شده 
يك سال اخير شركت ها در چه سطحي قرار دارد، 
نمايان خواهد شد. در كنار اين معيار مي توان در 
مواردي نظير دلار، حاشيه سود، افزايش هزينه ها 
و قيمت هاي جهاني به يك برآورد كلي از وضعيت 
 P/E TTM :رس��يد. امير س��ليماني عنوان كرد
اكنون در محدوده ۸.۳ واحد قرار دارد. روند ۵ سال 
اخير چنين معياري نش��ان مي دهد كه هيچ وقت 
به ارقامي كمتر از ۶ واحد كاهش پيدا نكرده است. 
عمدتا در محدوده ۶ واحد توانس��ته بازگشتي را 
تجربه كن��د. وي گفت: از س��ال ۱۳۹۵ تا كنون 
 P/E ارزنده ترين حالت بازار زماني شكل گرفت كه
 P/E TTM ۶ واحد بوده اس��ت. از طرفي TTM
بالاتر از ۱۰ واحد نيز فقط در ۲ مقطع تجربه شد. 
نخس��ت، از انتهاي ۹۸ تا اوج بازار در س��ال ۹۹ و 
ديگري ماه هاي فروردين و ارديبهشت سال جاري 
كه اتفاقا پايدار هم نبود. از اين رو به نظر مي رسد 
در سهام نه بالاتر از ارزش ذاتي خود قرار دارند نه 
خيلي پايين تر. اين تحليلگر بازار سرمايه ادامه داد: 
زماني كه P/E TTM در رقم ۸.۳ واحد قرار دارد، 
افراد خوشبين P/E forward را در محدوده ۶.۵ 
تا ۷ واحد ارزيابي مي كنند. در اين ميان هس��تند 
فعالاني كه P/E forward را حتي كمتر از ارقام 
فوق در نظر مي گيرند. وي تصريح كرد: زماني بازار 
اوليه توسعه پيدا مي كند كه بازار ثانويه به درستي 
فعاليت كند. اساسا بازار اوليه براي سياست گذار 
حائز اهميت بوده چرا كه مساله سياست گذار رشد 
اقتصادي و توسعه است.به گفته سليماني، افزايش 
سرمايه از محل آورده، سلب حق تقدم و يكسري 
پذيره نويسي در بازار انجام شده است. اما در عين 
حال بازار اوليه جايي براي رشد اقتصادي كشور، 

توسعه شركت ها و به تبع آن اقتصاد پيدا نكرد.

»تعادل«بررسيميكند

معضل ادامه دار نرخ خوراك

موضع گيري متناقض، محرك ادامه اصلاح شاخص بورس
رييس مجلس شوراي اسلامي مي گويد نرخ خوراك 
اصلاح شده در حالي كه رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس خواس��تار اصلاح نرخ خوراك ش��ده و اين 
موضع گيري متناقض منجر به ادامه اصلاح شاخص 
بورس ش��د. چند وق��ت اخير كه موض��وع افزايش 
نرخ خوراك پتروش��يمي ها مطرح ش��د بسياري از 
كارشناسان تاكيد كرده اند كه شركت هاي بورسي ها 
بيشترين آسيب را خواهند ديد و حتي ايران بازارهاي 
صادراتي خود را از دس��ت مي ده��د و تبعات آن به 

دولت برمي گردد.
با توجه به اينكه قيمت متانول در آس��يا بين ۱.۵۰ 
دلار تا ۴ دلار در هر تن نسبت به هفته قبل افزايش 
يافته احتمالا رشد قيمت ها ادامه دارد. طبق گزارش 
بازار، در حال حاضر حاشيه سود شركت هاي متانول 
ساز ايراني كاهش يافته و تنها افزايش قيمت جهاني 
مي تواند به داد ش��ركت ها برس��د. با توجه به اينكه 
قيمت متانول در آسيا بين ۱.۵۰ دلار تا ۴ دلار در هر 
تن نس��بت به هفته قبل افزايش يافته احتمالا رشد 
قيمت ها ادامه دارد تاكنون بيش��ترين سود نصيب 
چين شده اس��ت.علت افزايش قيمت متانول ناشي 
از نگراني هايي بود ريش��ه در كاهش توليد از سوي 

توليدكنندگان منطقه درياي كاراييب داشت.
در حال حاضر تحليل ه��اي مختلفي درباره قيمت 
متانول وجود دارد، براي نمونه پلتس قيمت متانول 

را براساس ترم تحويل CFR چين در روز ۴ آگوست 
با ۴ دلار افزايش نس��بت به هفته قبل بر روي ۲۶۶ 
دلار در هر تن ارزيابي كرده اس��ت.اما از آنجايي كه 
يك محموله خريد آني ۵ هزار تني كه قرار شده روز 
۶ آگوست به چين برسد با قيمت ۲۶۹ دلار در هر تن 
در روز اول ماه آگوست معامله شد، احتمالا قيمت 

متانول تا پاييز صعودي باشد.

   خبر درماني براي بورس
در ابتداي اصلاح شاخص كل بورس كه مصادف بود 
با تغيير نرخ خوراك پتروشيمي ها وزارت اقتصاد و 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار صراحتا اعلام كردند 
كه اين نرخ خوراك بايد ش��ناور باشد و متناسب با 
بازار جهاني تعيين ش��ود اما وزارت نفت نپذيرفت و 
اين حكايت از اين دارد كه كسري درآمدهاي نفتي 
جدي است و قرار شده شركت هاي بورسي تاوان آن 
را بدهند. به گفته احم��د جانجان در چند ماه اخير 
قبل از اينكه اصلاح شاخص كل بورس عميق شود 
دولت اصرار به افزايش نرخ خوراك پتروش��يمي ها 
داشت و ساير دس��تگاه ها همچون مجلس واكنش 
س��ختي نداش��تند و اين به نوعي چراغ س��بز براي 

اصلاح بورس بود.
يك كارشناس بازار س��رمايه در گفت وگو با با اشاره 
به اينكه در حال حاضر مسوولان با توجه به وضعيت 

بازار نس��بت به نرخ خوراك پتروشيمي ها واكنش 
نشان مي دهند، گفت: در چند ماه اخير قبل از اينكه 
اصلاح ش��اخص كل بورس عميق شود دولت اصرار 
به افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها داشت و ساير 
دستگاه ها همچون مجلس واكنش سختي نداشتند 

و اين به نوعي چراغ سبز براي اصلاح بورس بود.
احم��د جانجان با بيان اينك��ه در چند وقت اخير به 
جز اصلاح عمي��ق و افزايش خروج پ��ول از بورس 
شاهد زيان برخي شركت هاي پتروشيمي بوده ايم، 
افزود: به همين دليل دولت تصميم گرفته كه فعلا با 
خبرهاي مثبت شاخص كل بورس را نگه دارد، از اين 
رو تا زماني كه اين نرخ اصلاح نشود وضعيت بورس 
هم بلاتكليف اس��ت. او با تاكيد بر اينكه سياس��ت 
كنوني دولت قطعا به نفع سهامداران نيست، اطهار 
كرد: ش��اخص كل بورس در محدوده حمايتي قرار 
دارد اما نش��انه اي از حمايت در آن ديده نمي شود، 
به همين دليل به نظر مي رس��د فعلا بازار س��رمايه 
واكنش مثبتي نسبت به خبرها نداشته باشد تا اينكه 
اصلاح شاخص كل بورس تكميل شود و نرخ خوراك 

پتروشيمي ها تعيين تكليف شود.

   تورم در اقتصاد كشور همچنان ادامه دارد
با توجه ب��ه اينكه تورم در اقتصاد كش��ور همچنان 
ادام��ه دارد و بازارهاي موازي بورس چندان اصلاح 

نكرده اند به نظر مي رس��د ش��اخص كل بورس هم 
در همين س��طح كف س��ازي كند تا بعد از آن روند 

صعودي خود را آغاز كند.
به گفته جواد صلاحي دولت تلاش كرد كه انتظارات 
تورمي را از طريق كنترل ب��ورس مهار كند اما اين 
سياس��ت گذاري روي حاش��يه س��ود شركت هاي 
پتروشيمي و ساير صنايع پايين دستي تاثير منفي 

گذاشته است
جواد صلاحي اقتص��اددان در گفت وگو با خبرنگار 
بازار با اش��اره ب��ه اينكه مهم تري��ن محرك بورس 
افزايش قيمت دلار اس��ت، گفت: ب��ه همين دليل 
رشد بعدي ش��اخص كل بورس در نيمه دوم سال 
خواهد بود درست بعد از زماني كه دولت با كسري 
بودجه مواجه شد و بعد از آن رشد نقدينگي و رشد 

پايه پولي كليد خورد.
او با تاكيد بر اينكه كسري بودجه در دولت به دليل 
اينكه از طريق اس��تقراض از سيس��تم بانكي انجام 
مي شود به رش��د پايه پولي دامن مي زند، افزود: به 
همين دليل سيگنال تورمي در بازارهاي ديگر هم 
صادر مي ش��ود و بورس هم رش��د مي كنند. دولت 
تلاش كرد كه انتظ��ارات تورمي را از طريق كنترل 
بورس مهار كند اما اين سياست گذاري روي حاشيه 
سود شركت هاي پتروش��يمي و ساير صنايع پايين 

دستي تاثير منفي گذاشته است.



گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه مس��وولان و كارشناس��ان بازار مسكن اعلام 
مي كنند، تعداد بنگاه هاي مشاور املاك مجاز نسبت به 
جمعيت كشور بسيار بالا اس��ت به گونه اي كه به ازاي هر 
440 نفر ايراني يك بنگاه املاك وجود دارد. در اين ميان، 
مس��وولان دولتي بر اين باورند كه تعداد بالاي مشاوران 
املاك باعث گراني ملك و مس��كن در كشور شده است! 
اما به نظر مي رسد، آنها جاي علت و معلول را اشتباه درك 
مي كنند، چرا كه جذابيت بازار مس��كن در ايران منجر به 
رشد بنگاه هاي املاك شده است نه بر عكس. اقتصاددانان 
بر اين باورند كه مسكن به عنوان يك كالاي غيرقابل تجارت 
در كشور تورم زده ايران كه داراي اقتصاد نفت سوز است، 
بهترين ملجا و پناهگاه نقدينگي است. مكانيزم تورم ساز 
اقتصاد ايران به ويژه در دوران تش��ديد تحريم هاي امريكا 
عليه اي��ران، منجر به كاهش ش��ديد ارزش ريال در برابر 
ساير كالاها از جمله دلار شده اس��ت. از اين رو، همگام با 
رشد نقدينگي بدون پشتوانه در كشور كه با هدف پوشش 
كسري بودجه هاي س��الانه انجام مي شود، قيمت كالاها 
از جمله مسكن به طور نظام مند افزايش مي يابد. بديهي 
است، در اين شرايط كه تقاضاي كاذب خريد مسكن وجود 
دارد، و در حالي كه كشور فاقد صنايع پايدار و اشتغالزا است، 
گروه هايي از مردم جوياي كار، روانه بازار پر سود و منفعت 
دلالي مسكن مي روند و شغل واسطه گري را پيشه خود قرار 
مي دهند. به عبارتي با رشد تقاضاي كاذب در بازار مسكن، 
دلالي و و اسطه گري در اين بازار نيز رشد داشته است. حال، 
در صورتي كه وضعيت بازار مسكن در تهران و كشور عادي 
و طبيعي بود و ميزان تقاضا نيز متعادل و صرفا مصرفي بود، 
طبعا تمايل به راه اندازي بنگاه مش��اور املاك نيز كاهش 
مي يافت. در اين حال، به نظر مي رس��د، برخي مسوولان 

و رسانه ها تمايل دارند، ماجرا را به صورت وارونه ببينند. 

   مشاوران املاك؛ مجاز و غيرمجاز
آنگونه كه ايرنا گزارش كرده است، فعاليت بنگاه هاي املاك 
امروز در حالت ابهام آميزي قرار گرفته است، در حالي كه 
پيش از اين بارها و بارها ب��ه موضوع بنگاه هاي غيرمجاز 
پرداخته و از آسيب هايي كه اين واحدها به بخش مسكن 
وارد كردند، گزارش هاي زيادي منتشر شد، اما اين مساله 
كه حتي بنگاه هاي املاك مجاز نيز در اين س��ال ها رشد 
كمي غيرقابل باوري داشتند به فراموشي سپرده شده است.
اين در حالي است كه كارشناسان يكي از علل افزايش قيمت 
مسكن در كشور را نقش مشاوران املاك مي دانند، مشاوران 
املاك كه چه به صورت مجاز و چه غيرمجاز در حال فعاليت 
هستند، دلالي و س��وداگري در اين بازار رها شده با هدف 
كسب س��ود را از مهم ترين دلايل ايجاد بنگاه هاي املاك 
مي توان عنوان كرد كه طبق آمار و اخبار مستند در چند ماه 
اخير با پلمب تعدادي از واحدهاي غيرمجاز، قيمت مسكن 
در برخي از مناطق بسيار كاهش يافته است؛ اين مساله در 
واقع نشان دهنده ميزان تاثيرگذاري اين بنگاه ها در روند 

معاملات حوزه مسكن است.
فرشيد ايلاتي در گفت وگوي با ايرنا در خصوص بنگاه هاي 

املاك با اشاره به اينكه تعداد اين بنگاه ها حدود ۲00 هزار 
تا اس��ت گفت: اين آمار را در صورتي كه بخواهيم با ساير 
بخش ها مقايس��ه كنيم، به ارقام غيرقابل باوري خواهيم 
رسيد كه نشان مي دهد در اين حوزه كم كاري هاي زيادي 
صورت گرفته وگرنه اخذ مجوز توسط اين تعداد بنگاه بر 

اساس كدام دليل قانوني و حتي منطقي بوده است؟
وي با مقايسه تعداد بنگاه هاي املاك با ساير بخش ها تصريح 
كرد: وجود ۲00 هزار بنگاه املاك مجاز كه البته اين آمار 
جدا از بنگاه هاي املاك غيرمجاز است ۱.۸ برابر بيشتر از 
مدارس كشور است. ايلاتي گفت: همچنين با يك حساب 
سرانگشتي مي توان به اين نتيجه رسيد كه تعداد بنگاه هاي 
مجاز ۲.۶ برابر بيشتر از تعداد نانوايي ها، ۲ برابر تعداد كل 
پزشك هاي كشور، ۱4.۲ برابر تعداد داروخانه ها و ۲۲ برابر 
تعداد شعب كل فروشگاه هاي زنجيره اي در سراسر كشور 
است. وي با اشاره به تاثيرگذاري بنگاه هاي املاك مجاز و 
غيرمجاز در بازار مس��كن گفت: سود بسيار بالايي در اين 
بخش وجود دارد. از س��وي ديگر وقت��ي قوانين بازدارنده 
نيست، سبب شده تا ورود به اين بخش بسيار راحت باشد و 

همه به اين سمت بيايند.

   افزايش تعجب آور بنگاه هاي املاك
نايب رييس اتحاديه مش��اوران ام��لاك تهران نيز در 
پيش از اين با ايرنا داش��ت، با اشاره به  مصاحبه اي كه ِ
تعداد قابل توجه بنگاه ها گفت: اين مساله سبب تعجب 
خود ما نيز شده اس��ت. اين در حالي است كه برخي 
نهادهاي ديگر مانند دفترخانه ها كه خدمات ملكي ارايه 
مي دهند، به ازاي هر ۱۵ هزار نفر يك دفترخانه وجود 
دارد و اين قانون همچنان پابرجاست و تعدادشان نيز 

افزوده نشده است.
نائب رييس اتحاديه مش��اوران املاك تهران ادامه 
داد: در ۲0 منطقه از تهران ۱۱ هزار مش��اور املاك 
وجود دارد كه به صورت مجاز فعاليت مي كنند. اين 
صنف رها شده و ابزاري نيز براي كنترل آن نداريم. 

در اين وضعيت شناسايي بنگاه هاي املاك غيرمجاز 
با اين ظرفيت كم اتحاديه، امكانپذير نيست.

   به ازاي هر ۴۴٠ ايراني
يك مشاور املاك وجود دارد

نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك با بيان اينكه حدود 
١٨۵ هزار مش��اور املاك داراي پروانه كس��ب و مجاز در 
سطح كشور فعال هستند، گفت: اگر اين عدد را به جمعيت 
كل كشور تقسيم كنيم به عبارتي به ازاي هر 44٠ نفر يك 
مشاور املاك وجود دارد، حال اينكه مگر هر 44٠نفر نياز به 
معامله مسكن دارند؟ در واقع در ارتباط با مشاوران املاك 

يك فاجعه در حال رخ دادن است.
داود بيگي ن��ژاد در گفت وگ��و با ايلنا با اش��اره به ضرورت 
ساماندهي بازار مسكن و كنترل مشاور املاك اظهار كرد: 
تنها در منطقه تهران و منطقه شميرانات حدود ١٢ هزار 
واحد صنفي مش��اور داراي پروانه كسب فعال هستند و با 
احتساب فعاليت افراد بدون جواز در اين حوزه به طور قطع 
حداق��ل بايد ٢٠ الي ٣٠ درصد ب��ه اين عدد اضافه كنيم. 
بنابراين كنترل اين تعداد مشاور املاك غير قابل انجام است. 
وي تاكيد كرد: اگر به صورت ميانگي��ن در هر يك از اين 
واحد هاي صنفي ۵ نفر هم مش��غول به كار باشند تنها در 
٢٠ منطقه تهران همراه با ش��ميرانات ۶٠ هزار نفر در اين 
مشاوران املاك فعال هستند و اين افراد بايد در سطح شهر 
براي خود كار ايجاد كنند، در اين شرايط به طور قطع بازار 
مسكن دچار خلل مي شود چراكه احتمال دارد عده اي از 
اين افراد به ويژه كساني كه فاقد پروانه هستند به صورت 
سيس��تمي و پارتيزاني وارد محلات مي ش��وند و قيمت 
محلات را تغيير مي دهند. بايد ديد شهر تهران به اين تعداد 
مش��اور املاك نياز دارد؟  نايب رييس اتحاديه مشاوران 
املاك با بيان اينكه حدود ١٨۵ هزار مشاور املاك داراي 
پروانه كسب و مجاز در سطح كشور فعال هستند، گفت: اگر 
اين عدد را به جمعيت كل كشور تقسيم كنيم به عبارتي به 
ازاي هر 44٠ نفر يك مشاور املاك وجود دارد، حال اينكه 

مگر هر 44٠نفر نياز به معامله مس��كن دارند؟ در واقع در 
ارتباط با مشاوران املاك يك فاجعه در حال رخ دادن است. 
بيگي نژاد ادامه داد: يك بس��تر رها براي فعاليت مشاوران 
املاك ايجاد ش��ده و مي خواهيم افرادي در اين بستر رها 
فعاليت مي كنند، تابع قانون هم باشند و تنها راهكار اجراي 
اين اقدام اين است كه ورودي هاي اين شغل كنترل شود. 

وي درباره ارتقاي سواد و مدرك تحصيلي مشاوران املاك 
از سيكل به ديپلم اظهار كرد: حداقل سواد براي مشاوران 
املاك در حال حاضر ديپلم است و قبل از آن تابع از قانون 
نظام صنفي سواد خواندن و نوشتن براي اين افراد كفايت 
مي كرد. نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك با بيان اينكه 
اگر مي خواهيم بازار مسكن را س��اماندهي كنيم بايد به 
اف��رادي اجازه ورود به اين ش��غل بدهيم كه يك مس��ير 
صحيحي را طي كرده باشند، گفت: در حال حاضر اسير يك 
تعداد مشاوران املاك هستيم كه تعداد عمده آنها مشاوران 
املاك غير مجاز هستند و البته در مشاوران املاك مجاز 
هم از اين افراد وجود دارد به صورت سازمان يافته در حال 

تخلف هستند.

   پلمب حدود ۲ هزار دفتر
مشاور املاك غيرمجاز در كشور 

در اين ح��ال، نماينده وزير راه و شهرس��ازي در كارگروه 
تنظيم وكنترل بازار املاك و مستغلات گفت: يك هزار و 
۹۱0 واحد صنفي مشاور املاك غير مجاز از ارديبهشت ماه 

امسال تاكنون در كشور پلمب شدند.
به گزارش ايرنا، عليرضا مهلي تاكيد كرد: از ۱۵ ارديبهشت 
ماه گشت هاي مشترك اين وزارتخانه توسط ادارات راه و 
شهرسازي در تهران و تمامي استان هاي كشور با همكاري 
سازمان تعزيرات حكومتي، اماكن، اداره كل صمت، مقام 
قضايي و انتظامي استان آغاز به كار كرد كه نتيجه آن بازيد 
از ۲۱ هزار و ۲۶۸ مشاور املاك بود. وي افزود: با بازرسي هاي 
انجام شده يك هزار و ۹۱0 دفتر بنگاه غير مجاز در كشور 
پلمب شد و براي بنگاه هاي متخلف معرفي شده به تعزيرات 
حكومتي نيز ۱۳4 ميليارد و ۹۳۱ ميليون تومان جريمه 
صادر شد. مهلي وي ادامه داد: با اقدامات مطلوب صورت 
گرفته ش��اهد كاهش قابل توجه مس��كن در استان هاي 
مختلف نظير تهران، خراسان رضوي، خوزستان و فارس 
هستيم. وي اظهار كرد: نداشتن پروانه كسب، نرخنامه، 
نداشتن كد رهگيري و عدم صدور فيش رسيد كميسيون 
وجوه دريافتي و گرانفروشي در بحث اخذ كميسيون هاي 
مصوب استان ها عمده تخلفات محرز در بنگاه هاي املاك 
است. نماينده وزير راه و شهرس��ازي در كارگروه تنظيم 
وكنترل بازار املاك و مس��تغلات گف��ت: چنانچه مردم 
املاك خود را در سامانه ملي املاك و مستغلات ثبت كنند 
اين امر سبب مي شود بنگاه هاي املاك در تمديد قراردادها 
سوءاس��تفاده نكنند. وي افزود: مردم بايد به سمت ثبت 
خانه ها و املاك خود در سامانه ملي املاك و اسكان حركت 
كنند چراكه به اين ترتيب مشمول ماليات بر خانه هاي خالي 
نمي شوند، همچنين با اين شيوه موضوع گران فروشي در 

حوزه املاك نيز از بين خواهد رفت.
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نصب اولين لرزه نگار
در عمق ۱۰۰ متري زمين

رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
از نصب نخستين لرزه نگار در عمق ۱00 متري زمين 
در پارك نهج البلاغه تهران خبر داد. او همچنين گفت، 
تهران تنها شهر داراي سيستم هشدار سريع زلزله در 
ايران است. به گزارش ايلنا، علي نصيري، رييس سازمان 
پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران درباره بحث زلزله 
در تهران اظهار كرد: در نشس��ت خبري اخير شهردار 
تهران، ايشان نقل قولي را از طرف يكي از اساتيد دانشگاه 
مبني بر اينكه در سال هاي اخير مدت طولاني است كه 
زلزله اي در تهران رخ نداده، مطرح كردند. در اين مورد 
بايد توضيح داد كه يكي از اساتيد در جلسه اي اين مساله را 
مطرح كرد كه يك سري از زلزله هايي كه در تاريخ تهران 
رخ داده ناشي از تحركات گسل هاي اطراف تهران و يك 
سري نيز در گسل هاي داخل تهران فعلي بوده است. در 
بسياري از زلزله هايي كه در تهران رخ داده كانون زلزله 
در خارج از تهران بوده است. در وقع اين نكته يك حرف 
علمي بود كه البته مورد بحث است و شايد برخي از اساتيد 
نگاه ديگري داشته باشند. وي با بيان اينكه شهردار تهران 
به عنوان يك فكت اين مساله را مطرح نكردند و آن را از 
طرف يكي از اساتيد نقل قول كردند و در همان جلسه 
نيز تاكيد كردند كه بايد سازمان پيشگيري و مديريت 
بحران اين موارد را بررسي كند و ما نيز در حال بررسي 
موضوع هستيم، افزود: متاسفانه در برخي از رسانه ها اين 
مساله درست فهم نشد چرا كه اين گفته شهردار نقل قول 
بود نه موضع شهردار يا شهرداري. در واقع در يك جلسه 
علمي كه تعدادي زلزله شناس در آن حاضر بودند، يكي 
از اساتيد دانشگاه شهيد بهشتي نگاه تخصصي خود را 
مطرح كرد كه ممكن است برخي ديگر از اساتيد با آن 
موافق يا مخالف باشند. نصيري با بيان اينكه اگر زلزله اي 
در تهران رخ دهد بس��ته به اينكه كانون زلزله در خود 
شهر خواهد بود يا اطراف شهر آس��يب سازه اي كه به 
شهر وارد مي شود متفاوت خواهد بود؛ ادامه داد: برخي 
از اساتيد نگاهشان اين بود كه اگر كانون زلزله در داخل 
شهر باشد ممكن است كه بيشتر بافت هاي فرسوده و 
س��اختمان هاي كم طبقه تحت الشعاع قرار بگيرند و 
اگر كانون زلزله بيرون از شهر باشد ممكن است برج ها و 
ساختمان هاي بلندمرتبه تحت الشعاع قرار بگيرند. در 
واقع اين بحث هاي فني و علمي در جلسه از سوي اساتيد 
مطرح شد كه برخي از رسانه ها درست برداشت نكردند 
و تعدادي از رس��انه ها نيز كه به دنبال تس��ويه حساب 
سياسي هس��تند، ش��هرداري را به عوام زدگي و عدم 
توجه به فكت هاي علمي متهم كرده اند. رييس سازمان 
پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران با تاكيد بر اينكه 
نبايد موضوعات فني و تخصصي را سياسي كنيم، اضافه 
كرد: تعداد جلس��ه و نشست هاي علمي كه شهرداري 
و شوراي ش��هر تهران در اين دوره به صورت رودررو با 
زلزله شناسان داشته اند، هيچ وقت در تاريخ شهرداري 
سابقه نداش��ته است. در اين جلس��ات نمايندگاني از 
موسس��ه ژئوفيزيك، پژوهش��گاه بين المللي زلزله و 
دانشگاه هاي مختلف دعوت مي شوند. وي درخصوص 
آمادگي تهران در مقابل زلزله نيز توضيح داد: به هر حال 
تهران منتظر زلزله است و اينكه كانون آن در كجا باشد 
مشخص نيس��ت. معتقديم مردم بايد آماده باشند اما 
نبايد مردم را بي دليل و بي جهت نگران كنيم؛ چرا كه 
اگر كسي اقدامات ايمني را انجام داده، آموزش هاي لازم را 
ديده و در ساختماني زندگي مي كند كه ايمن سازي هاي 
سازه اي و غيرسازه اي آن انجام شده، دليلي ندارد نگران 
شود. رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران در ادامه با اشاره به اينكه تعاملات شهرداري تهران 
با پژوهشگاه ها و موسسات علمي كه در حوزه زلزله كار 
مي كنند، در هيچ زماني تا اين حد نزديك و تنگاتنگ 
نبوده است، گفت: در اين دوره از مديريت شهري ۵ لرزه 
نگار درون گمانه اي، در گمانه هاي ۵0 متري نصب شده 
است. همچنين در حال نصب اولين لرزه نگار در عمق 
۱00 متري در پارك نهج البلاغه هستيم. وي تصريح 
كرد: لرزه نگارها مكان كانون زلزله و عمق زلزله را تدقيق 
و جزييات فني زلزله ه��اي رخ داده را نيز به ما گزارش 
مي كنند. نصيري درخصوص نصب شتاب نگارها نيز 
توضيح داد: شتاب نگارها در سامانه هاي هشدار سريع 
كاربرد دارن��د. در طول دوره هاي قبل 4 ش��تاب نگار 
توسط ژاپني ها نصب و ۲۲ مورد بعد از آن نصب شده بود. 
۲4 مورد باقيمانده نيز ظرف چند ماه آينده نصب و به 
بهره برداري خواهد رسيد تا تعداد آنها به ۵0 مورد برسد. 
با اين اقدام گام بزرگي در راستاي تكميل سامانه هشدار 
سريع زلزله تهران برداشته مي شود. به طوري كه پايتخت 
تنها نقطه اي در كشور خواهد بود كه سامانه هشدار سريع 
زلزله دارد، البته اين سامانه نياز به يك سامانه نرم افزاري 

نيز دارد كه بايد تهيه شود.

تعليق فعاليت پروازي
وسايل پرنده فوق سبك

سخنگوي سازمان هواپيمايي كشوري از تعليق فعاليت 
پروازي وس��ايل پرنده فوق س��بك اعم از آموزش��ي، 
تفريحي، گردشگري و شخصي به دليل گرماي هوا خبر 
داد. به گزارش ايلنا، جعفر يازرلو س��خنگوي سازمان 
هواپيمايي كشوري گفت: سازمان هواپيمايي كشور 
به دليل گرماي هوا در سطح كشور كليه فعاليت هاي 
پروازي وس��ايل پرنده فوق س��بك اعم از آموزش��ي، 
تفريحي، گردشگري و ش��خصي را تعليق كرد. يازرلو 
افزود: در پي تصميمات حاصل از رصد و بررسي دقيق 
ش��رايط جوي، به منظور ارتقاي ايمني در پروازها در 
ش��رايط گرماي ه��وا، محدوديت هاي پ��روازي براي 
هواپيماه��اي MD ناوگان اعمال ش��ده و پ��رواز اين 
هواپيماها در ساعت ٩ تا ١٨ ممنوع است.  وي ادامه داد: 
اين محدوديت تنها به دليل شرايط جوي اعمال شده 
و در حال حاضر هواپيماها با ظرفيت كامل امكان پرواز 
ندارند و كمتر از ظرفيت كامل هواپيما مس��افرگيري 
مي شود. گفتني است ممنوعيت فعاليت هاي پروازي 
وسايل پرنده فوق سبك در سطح باشگاه هاي سراسر 

كشور نيز اعمال مي شود.

آغاز پيش فروش بليت 
اتوبوس هاي اربعين از شنبه آينده

مقام مسوول س��ازمان راهداري با اشاره به آغاز 
پيش ف��روش اينترنتي بليت س��فرهاي اربعين 
اربعين از شنبه آينده، گفت: پيش بيني لازم براي 

تسهيل سفرها انجام شده است.
به گزارش تس��نيم، داريوش باقرجوان مديركل 
دفت��ر حمل ونقل مس��افر س��ازمان راهداري و 
حمل ونقل جاده اي اظهار كرد: با توجه به نزديك 
شدن به اربعين حسيني از شنبه هفته آينده )۲۱ 
مرداد( پيش فروش اينترنتي اربعين س��فرها به 
مقصد اس��تان هاي مرزي و مرزهاي ۶ گانه آغاز 

خواهد شد.
وي ادامه داد: در اين خصوص تلاش ش��ده كه با 
اس��تفاده از ظرفيت هاي كامل مشكلي در حمل 
و نقل ايجاد نش��ود و از ظرفيت دستگاه هايي كه 
ناوگاني در اختيار دارند نيز در اين ايام اس��تفاده 

خواهد شد.
وي يادآور شد: زيرساخت هاي فروش اينترنتي يا 
رزرو براي بازگشت زائران نيز در حال ايجاد است 
و زائران بايد در اين خص��وص برنامه ريزي هاي 
خود را در بازگش��ت به كش��ور و ورود به مرزها 

انجام دهند.
مدي��ركل دفت��ر حمل و نقل مس��افر س��ازمان 
راهداري و حمل ونقل جاده اي گفت: با توجه به 
اينكه شايد برنامه زمانبندي دقيقي براي برگشت 
زائران از س��مت عراق به دقت انجام نشودف لذا 
در اين خصوص حداكثر ۶ س��اعت براي انتقال و 

جابه جايي زائران در نظر گرفته شده است.
كس��اني كه بليت رزو كرده اند، ف��ارغ از هرگونه 
ناوگاني كه در لحظه ورود به كشور موجود باشد 
كار جابه جايي انجام مي شود در غير اين صورت 

زائران منتظر اتوبوس مورد نظر خود مي شوند.
باقرجوان اضافه كرد: ش��رايط به گونه اي اس��ت 
كه بايد تمام چارچوب ها و زيرس��اخت هايي كه 
در ح��وزه جابه جايي و حركت ن��اوگان حمل و 
نقل وجود دارد مرور ش��ود، در اين راس��تا مانور 
هماهنگي اربعين در پايانه بركت مهران با حضور 
۱۸ استان آغاز برگزار و مسائل و مشكلات موجود 

احصا خواهد شد.
وي تاكيد ك��رد: تمام تلاش مجموعه س��ازمان 
راه��داري با هم��كاري ديگر نهاده��ا و ارگان ها 
تسهيل در تردد زائران و سلامت و خدمات رساني 
مطلوب و شايسته به زائران اربعين حسيني )ع( 

است.

ردپاي پروانه  فروشي مهندسان 
ناظر در ريزش ساختمان خلازير

يك كارش��ناس عمران با اشاره به دور زدن نظام 
مهندسي كش��ور توسط مهندس��ان متخلف و 
ساخت واحدهاي مسكن ناايمن گفت: همين الان 
قيمت اجاره سالانه يك پروانه نظارت از مهندس 

ساختمان ۵0 تا ۱00 ميليون تومان است.
س��عيد صادقي در گفت وگو با فارس با اش��اره به 
مساله س��اختمان هاي غيرمجاز اظهار كرد: در 
كش��ور ما يك نظام جامع براي ساختمان وجود 
دارد و الزامات سختگيرانه اي نيز روي كاغذ لازم 
اجرا اس��ت و اگ��ر منطبق بر كاغ��ذ نظر بدهيم، 
 عملا نبايد با هيچ ساخت وس��از ضعيفي مواجه

 شويم.
اين كارشناس مسكن در تشريح روند نظارت بر 
ساخت مسكن گفت: در مراحل مختلف ساخت 
مسكن، تاييد فني ساخت هر ساختمان بر عهده 
مهندس��ان داراي پروانه نظام مهندسي است و 

مسووليت اجرايي نيز با آنها است.
وي اف��زود: وقت��ي مي گويي��م روي كاغذ يعني 
مهندس ساختمان مستقل بايد به دقت ريزترين 
عمليات اجرايي را تاييد و مجوز پيش رفتن پروژه 
ساختماني را بدهد و عملا نبايد هيچ ساختماني 

بدون رعايت الزامات فني به پيش برود.
صادقي بيان كرد: مشكل از جايي شروع مي شود 
كه مهندسان ساختمان نظارتي برعملکرد خود 
نمي بينن��د و اتفاقات عجيبي در اين مس��ير رخ 

مي دهد.
اين كارشناس مسكن گفت: همين الان اگر شما 
يك مجوز نظارت نظام مهندس��ي داشته باشيد، 
برخي اش��خاص حقيقي و حقوقي س��ازنده اين 
مجوز را از شما خريداري مي كنند تا بدون حضور 
شما از مجوز استفاده كرده و بروكراسي نظارت بر 

كيفيت ساختمان را دور بزنند.
صادقي گفت: همين الان قيمت اجاره سالانه يك 
پروانه نظارت از مهندس س��اختمان ۵0 تا ۱00 

ميليون تومان است.
وي ادام��ه داد: خ��ب حالا ب��ه م��ا بگوييد، چه 
مرجعي بايد به اين مس��اله رس��يدگي كند؟ آيا 
نظام مهندس��ي متولي رسيدگي و نظارت است 
يا نهادهاي ديگر بايد به اين موضوع ورود كنند؟

اين كارش��ناس عمران با اش��اره به اينكه هزينه 
پروانه فروش��ي نظارت بايد بسيار بالا رود، گفت: 
وقتي س��اختمان به دلايل قصور فني و اجرايي 
ريزش مي كند، همه مس��ووليت اين ريزش بايد 
به عهده نظام مهندسي باش��د و بالاترين اعمال 
قانون قضايي با ش��دت زياد به آن اعمال شود تا 
هزينه اين اقدامات غيرقانوني افزايش پيدا كند.

صادقي در پاس��خ به اينكه مجوز فروشي نظارت 
س��اختمان امر رايجي اس��ت، پس چ��را تعداد 
ساختمان هاي غيرمجاز ساخته شده بالا نيست، 
گفت: الزامات فني ما در ساخت مسكن به شدت 
سختگيرانه اس��ت و ضريب ايمني درنظر گرفته 
ش��ده در آن بسيار بالا است و عملا همين مساله 
ساخت مسكن را به ش��دت پرهزينه مي كند اما 
از طرف��ي باعث كاه��ش آثار خلأ س��وء نظارت 

مهندسان ساختمان مي شود.

نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك: به ازاي هر ۴۴٠ نفر ايراني يك مشاور املاك وجود دارد

نامه  شهرداران 18 كلانشهر به سران قوا

پشت پرده رشد »دلالي« ملكي

ساخت وساز غيرمجاز جرم انگاري شود 
گروه راه و شهرسازي|

شهرداران ۱۸ كلانشهر كشور ضمن تاكيد بر جلوگيري از 
ساخت وسازهاي غيرمجاز، در نامه اي به سران قوا خواستار 
جرم انگاري ساخت  و ساز غيرمجاز شدند. شهرداران ۱۸ 
كلانشهر كشور از جمله تهران، قم، تبريز و اصفهان در نامه اي 
به سران قوا خواستار جرم انگاري ساخت  و ساز غيرمجاز و 
تعريف مسووليت كيفري براي سازندگان اين سازه ها شدند.

در اين نامه آمده است: ساخت و سازهاي غيرمجاز در قوانين 
جزايي جرم انگاري نشده و هيچ ضمانت اجرايي مناسبي 
براي ارعاب س��ازندگان غيرمجاز، به منظور رعايت قانون 
وجود ندارد و متخلفين با سوءاستفاده از اين خلأ قانوني، 
ضمن ايجاد خطرهاي جاني و مالي براي س��اكنين اين 
سازه ها، آسيب هاي جبران ناپذيري به زيست شهري نيز 
وارد مي س��ازند. مجمع شهرداران كلانشهرهاي ايران در 
اين نامه افزود: با عنايت به اينكه اكثر اين ساخت و سازها 
در مناطق محروم و كم برخوردار ش��هري اتفاق مي افتد، 
اين افراد با سوءاس��تفاده از ناآگاهي اقش��ار ك��م درآمد و 
محروم، اقدام به فروش غير قانوني ساختمان ها و واحدهاي 
غيرمجاز مي كنند كه در اكثر موارد ش��هرداري ها امكان 
تخريب ساخت و س��ازهاي غيرمجاز را ندارند. »از اين رو 
مستدعي است، به منظور جلوگيري از اين اقدامات فاجعه 
بار كه به شكل وسيعي امنيت جاني و مالي افراد متعددي را 
تهديد مي كند، به صورت ويژه و با فوريت دستور فرماييد، 
موضوع شرح الذكر در قالب طرح يا لايحه در مجلس محترم 
شوراي اسلامي مطرح شده و مورد رسيدگي واقع شود و 
ساخت و سازهاي غيرمجاز، واجد وصف كيفري تلقي شده 
و سازندگان و مرتكبين ساخت وسازهاي غيرمجاز مجرم 
محسوب شده و نسبت به خطرات و آسيب هاي مالي و جاني 

آتي مسووليت كيفري داشته باشند.«

   ۳۶  بار پاك سازي ابنيه غيرقانوني
در پايتخت

در همين حال، عليرضا زاكاني اعلام كرده است، شهرداري 
تهران تاكنون در ۳۶ مرحله دس��ت به پاك س��ازي ابنيه 
غيرقانوني زده  و در برخي م��وارد طي يك روز ۱۷0 واحد 
مسكوني تخريب شده اس��ت. به گزارش فارس، عليرضا 
زاكاني شهردار تهران در حاش��يه مراسم بزرگداشت روز 
خبرنگار گفت: در مبارزه با ساخت وسازهاي غيرقانوني ۳ 

ضلع فراجا، شهرداري و قوه قضاييه فعال هستند.
به گفته شهردار تهران، اتفاقات تلخ سال گذشته به درگيري 

نيروهاي فراجا منجر و شرايط را براي سودجويان فراهم 
كرد تا به صورت غيرقانوني ساختمان هاي خود را در اين 
مناطق و در ميان ساير بناها بسازند. شهردار تهران با بيان 
اينكه عزم جدي براي مبارزه با فساد در شهرسازي داريم، 
گفت: هر بار نيز براي تخريب ساختمان ها به مناطق مختلف 
مراجعه كرديم نيروهاي شهرداري آسيب ديدند و تاكنون 
۶0 مج��روح در تخريب هاي مختلف داش��ته ايم. زاكاني 
گفت: با عزم مجموعه فراجا، قوه قضاييه و شهرداري تهران 
پاك سازي ساختمان هاي غيرقانوني آغاز و تاكنون در ۳۶ 
مرحله دست به پاكسازي ابنيه غيرقانوني زده ايم و در برخي 
موارد طي يك روز ۱۷0 واحد مسكوني تخريب شده است.

به گفته ش��هردار تهران، در ۳۵ مورد تخريب قبلي هيچ 
تلفاتي نداش��تيم، در مورد اخير هم قبل از انعقاد قرارداد 
صلاحيت علمي پيمانكار توسط شهرداري صحت سنجي 
شده بود، اما سستي بيش از اندازه ساختمان هاي موجود در 
منطقه خلازير حادثه ساز شد. وي با اشاره به اينكه تخريب 
ساختمان ها پيچيدگي زيادي دارد و نمي توان از يك روش 
ثابت براي انهدام تمام بناها استفاده كرد، گفت: به همين 
دليل قبل از تخريب دست به آناليز ساختمان ها مي زنيم و 
گاهي مطالعات لازم براي تخريب يك بنا تا 40 روز طول 
مي كشد. شهردار تهران اضافه كرد: سال گذشته با استفاده 
از ابزار كميسيون ماده ۵ اقدام به تصويب طرح تفصيلي براي 
ساماندهي وضعيت منطقه ۱۹ كرديم. از اين به بعد بناهايي 
كه به لحاظ استحكام تاييديه سازمان نظام مهندسي را دارند 
و ساخت آنها ذيل طرح تفصيلي تعريف مي شوند، مجوز 
ساخت شان مورد تاييد قرار مي گيرد و ساير بناها از نظر ما 

غيرقانوني است و بايد تخريب شوند.

   سازندگان غيرمجاز
ديگر خواب راحت ندارند

در همين حال، سخنگوي شوراي شهر تهران تأكيد 
كرد: با هرگونه ساخت و ساز غيرقانوني برخورد و از اين 
پس سازندگان بناهاي غيرمجاز خواب راحت نخواهند 
داشت. عليرضا نادعلي سخنگوي شوراي شهر تهران در 
حاشيه بازديد از برج ميلاد در جمع خبرنگاران با اشاره 
به حادثه چند روز گذش��ته خلازير با اشاره به جلسه 
ويژه شوراي شهر تهران و نامه شهرداران كلانشهرها 
به روساي قوا گفت: س��ازندگان غيرمجاز از اين پس 
نمي توانند خواب راحت داش��ته باش��ند و با هرگونه 

ساخت و ساز غيرمجاز برخورد مي كنيم.

   ۵۰۰ واحد غيرقانوني خلازير
تخريب مي شوند

ناصر اماني، عضو ش��وراي اسلامي شهر تهران نيز با بيان 
اينكه مديريت شهري اجازه تبديل شدن وضعيت ساخت و 
سازهاي غيرمجاز به يك رويه را نمي دهد، گفت: ۵00 واحد 
غيرقانوني خلازير تخريب مي شوند. اماني در گفت وگو با 
تسنيم، درباره علت بروز پديده ساخت و سازهاي غيرمجاز 
متعدد در منطقه ۱۹ ش��هر تهران اظهار كرد: س��اخت و 
سازهاي غيرمجاز در محله خلازير واقع در منطقه ۱۹ سابقه 
تاريخي دارد و متأسفانه در دوره هاي متفاوت نتوانسته اند 
اين مشكل را به صورت ريشه اي حل كنند. وي ادامه داد: 
آنچه تاكنون در اين زمينه رخ داده درمان به جاي پيشگيري 
بوده و تنها راه درمان نيز تا جاي ممكن، تخريب بوده است 
بنابراين بخش هايي از ساخت و سازهاي صورت گرفته عملًا 
تثبيت و جزئي از شهر ش��ده است.  عضو شوراي اسلامي 
شهر تهران تصريح كرد: بيش از ۹0 درصد زمين هاي اين 
منطقه اوقافي هستند و مردم با قولنامه آنها را معامله و مبادله 
مي كنند؛ اگر بخواهند براي اخذ مجوز به شهرداري مراجعه 
كنند ابتدا بايد با مراجعه به سازمان اوقاف، هزينه سنگيني 
را بپردازند و هزينه ديگري براي دريافت مجوز از شهرداري 
صرف كنند بنابراين بازار ساخت و ساز غيرمجاز، دلال بازي و 
باندهاي مافيايي آنجا سكه است! وي اظهار كرد: برخي اوقات 
نيز شرايط اجتماعي و سياسي اي پيش مي آيد كه مصلحت 
مي دانند به صورت جدي با اين موضوع برخورد نشود مانند 
سال گذشته كه شرايطي در تهران و كل كشور ايجاد شد و 
عده اي در پناه دودي كه بلند شد، حداكثر استفاده را كردند 
و خانه هاي ۸ الي ۱0 طبقه در اين منطقه ساختند. اماني 
بيان كرد: در حال حاضر ۵00 واحد مس��كوني و احتمالا 
تجاري در خلازير وج��ود دارد كه هم��ه آنها غيرقانوني 
هستند و بايد تخريب شوند اما سازندگان مقاومت مي كنند 
و طبق آنچه شهردار منطقه اعلام كرد عده اي را به صورت 

كفن پوش اجير كرده بودند تا مانع انجام اين امور شوند. 
وي با بيان اينكه ۱۵ مرداد امسال سومين تخريب ساخت 
و ساز غيرمجاز در منطقه ۱۹ رقم خورد، اظهار كرد: اقليت 
كوچكي از مردم از طريق دلال ها و پيمانكاران آن منطقه 
فريب خورده اند و با مبالغ ناچيزي سازه هاي بسيار سبكي كه 
با وزش بادي ممكن است تخريب شود، تحويل  گرفته اند اين 
در حالي است كه شهرداري بايد جلوي ساخت و سازهاي 
غيرمجاز را بگيرد و آنها را تخريب كند. عضو كميس��يون 
برنامه و بودجه شوراي اسلامي شهر تهرن در پاسخ به اينكه 

آيا برچيده ش��دن اين نوع ساخت و سازها چه در منطقه 
۱۹ و چه در ساير مناطق يك خواسته دست نيافتني است 
و بايد بنا برملاحظات و اقتضائاتي كه حاكم مي شود دست 
روي دست بگذاريم تا اين اقدامات تبديل به يك رويه شود؟ 
گفت: خير؛ شوراي شهر و شهرداري تبديل اين وضعيت به 
يك رويه را قبول ندارند و به همين دليل هم سراغ تخريب 
ساخت و سازهاي غيرمجاز مي روند. وي افزود: البته حجم 
تخريب ها نيز وسيع است و در ناآرامي هاي سال گذشته 
حدود 40 هكتار ديواركشي در منطقه ۱۹ صورت گرفت 
كه شهرداري و شوراي شهر با كمك نيروي انتظامي آنها را 
تخريب كردند، در برخي از سازه ها نيز افرادي ساكن شده اند 
كه توجيه كردن ساكنان آن و تخليه خانه ها كاري سخت 
و داراي پيچيدگي هايي است، اما اگر قرار بود دست روي 
دست بگذاريم و اقدام به تخريب نمي كرديم واقعه روز ۱۵ 
مرداد رخ نمي داد. اماني تأكيد كرد: اصلا نمي خواهيم اين 
وضعيت تبديل به يك رويه شود و در همين راستا هزينه 
بالايي به سازندگان غيرقانوني ساختمان ها در حومه تهران 
تحميل مي كنيم تا متوجه ش��وند كه عزم شوراي شهر و 
شهرداري جدي است هرچند ممكن است اين رويكرد به 
نيز هزينه هاي تحميل كند مانند از دست دادند دو مامور 
نيروي انتظام��ي و يكي از ماموران ش��هرداري تهران در 
حادثه ۱۵ مرداد كه از بروز آن به شدت ناراحت هستيم.  وي 
در ادامه سخنان خود درباره ناايمن بودن ساختمان هايي 
كه در حادثه اخير فروريختند نيز اظهار كرد: دليل ريزش 
ساختمان هاي اطراف سازه غيرمجاز اين بود كه بر اساس 
اصول مهندسي ساخته نشده اند. ساختمان هاي ناايمن را 
به صورت شبانه مي سازند و براي اينكه دور از چشم ماموران 
شهرداري انجام شود با سازه هاي سبك و عدم رعايت اصول 
استاندارد شهرسازي اقدام به ساخت مي كنند تا شهرداري 
را در عمل انجام ش��ده قرار دهند. اماني با اشاره به ساخت 
ساختماني بدون پي و روي آسفالت! در منطقه ۱۹، افزود: 
اينكه گفته مي شود چگونه يك ساختمان يك شبه قد علم 
مي كند و يك باره سبز مي شود واقعا در عمل اتفاق مي افتد. 
اين عضو شوراي شهر تهران تصريح كرد: يكي از مشكلات 
موجود، ارايه خدمات آب، برق و گاز به س��اختمان هايي 
اس��ت كه به صورت غيرمجاز ساخته ش��ده اند و باعث 
رسميت بخشيدن به اين خانه ها مي شوند؛ اين امر به دليل 
ناهماهنگي بين سازمان هاي اجرايي و خدماتي است و در 
جلسه امروز شوراي شهر نيز جزو انتقادات مطرح شده از 

سوي اعضاي شورا بود. 



مديران امنيت سازمان هاي مختلف در پنل چالش هاي 
امنيت سايبري كش��ور، يكي از مشكلات جدي حوزه 
امنيت را نگه داش��ت نيروي انس��اني با وجود س��يل 
مهاجرت و ناتواني در دس��تيابي ب��ه فناوري هاي روز 
 در تجهيزات دانس��تند. اختتامي��ه چهارمين رويداد

) CTB (Capture the Bug باگدشت برگزار شد. 
 IT در اين اختتاميه، سعيد كاظمي، مدير ارشد امنيت
در نشستي با عنوان »چالش هاي امنيت سايبري كشور 
از دي��د صنايع مختلف« با بيان اينكه بيش��تر حوادث 
امنيتي اين پلتفرم از جنس حملات ديداس است، گفت: 
در يك سال گذش��ته، تهديد هاي داخلي و مشكلات 
كلاهبرداري و سوءاستفاده از حساب هاي كاربران هم 
وجود داشت كه اغلب آنها به دليل پسوردهاي ضعيف 
كاربران بوده است. كاظمي با بيان اينكه به دليل وجود 
ديتاي آنلاي��ن در اين زمينه چالش ج��دي در زمينه 
آموزش وجود ندارد، گفت: مش��كل جدي بحث حفظ 
نيرو با وجود سيل مهاجرت است. بعضا ايده هايي وجود 
دارد مانند اينكه كسب و كارها در نقاط مختلفي از جهان 
نيز امكان ارايه س��رويس يا ايجاد دفتر داش��ته باشند 
تا مهاجرت نيروي انس��اني به آنها ضربه نزند هرچند 
ممكن است اين براي بسياري از كسب و كارها مقدور 
نباشد. او راهكار پيشگيري از وقوع حملات را در بررسي 
رخدادهاي امنيتي شركت هاي مشابه دانست و افزود: 
بايد ببينيم در شركت هاي مشابه رخدادهاي امنيتي به 
چه علتي رخ داده و بعد براي آن تهديدها، كنترل هايي 
را كه مي توان اعمال كرد بررسي كنيم. همچنان هم بايد 

ريسك را بر مبناي ديتاي واقعي ببينيم.

    فرهنگ امنيت بايد از بالا به پايين
اشاعه شود

در ادامه اين پنل، وحيد خدابخشي، مدير ريسك و امنيت 
شاپرك گفت: مقوله امنيت و تيم سازي در اين حوزه به 
گونه اي اس��ت كه فرهنگ آن بايد از بالا به پايين اشاعه 
پيدا كند. او با بيان اينكه تع��داد حملات، معيار خوبي 
براي بررسي وضعيت امنيت نيست درباره تغيير نگاه به 
مقوله امنيت در سازمان ها گفت: همچنان نگاه كلان به 
امنيت اين است كه اين حوزه دست و پاگير است. اما در 
حوزه پرداخت بحث متفاوت است و بلوغ بالاتري ايجاد 
شده است. امنيت با نگاه سنتي پيشگيرانه تغيير كرده و 
مديران ارشد اين شركت ها مي دانند كه امنيت، تاب آوري 
مجموعه را بالا مي برد. مدير ريسك و امنيت شاپرك ادامه 
داد: علت اصلي اينكه هنوز بسياري از نهادها واحد امنيت 
ندارند به اين دليل است كه نمي دانند كار حوزه امنيت 
چيست. امنيت مديريت ريسك براي تداوم كسب وكار 
است. خدابخشي در پاسخ به س��والي درباره مشكلات 
مربوط به مهاجرت منابع انساني در حوزه امنيت گفت: در 
سال هاي گذشته هم موضوع مهاجرت وجود داشت. شايد 
بيش از اينكه دستمزد نيروها در اين موضوع اثرگذار باشد 

بحث بي عدالتي در سازمان ها براي آنها آزاردهنده است 
و مي تواند يك��ي از علل مهاجرت باش��د. او تاكيد كرد: 
مجموعه را بايد اكوسيستم زنده ببينيم. اگر الان خروجي 
زياد دارد بايد نيروي بيشتري تربيت شود و اين امر نياز به 
انسجام بين لايه هاي مختلف دارد. مدير ريسك و امنيت 
شاپرك در ادامه به موضوع كاهش سن نيروهاي حوزه 
امنيت پرداخت و گفت: زماني كه من وارد شاپرك شدم، 
ميانگين سن نيروي انساني بخش امنيت ۳۴ سال بود و 
الان به ۲۲ سال رسيده است. در حال حاضر، چند نيروي 
 ۱۸ ساله داريم كه هنوز دانشگاه نرفته اند. در واقع تابوي 
داشتن نيرويي با مدرك ارشد و دكتري را شكسته ايم. 
خدابخشي به نهادهاي نظارتي توصيه كرد ريل هايي كه 
قبلا گذاشته شده اند را تخريب نكنند و درس آموخته هاي 
خود از حملات امنيتي به سيس��تم هاي سازمان ها را با 
ديگران به اشتراك گذارند. او بيان كرد: يكي از كمك هاي 
حاكميت مي تواند اين باشد كه دست ما را در استفاده از 

فناوري هاي روز حوزه امنيت باز بگذارد.

    مهم ترين هنر مدير امنيت
 تبيين حساسيت ها براي مدير بالادستي است

حامد سنجري، مدير مركز نظارت بر امنيت اطلاعات 
بازار س��رمايه در اين پنل گفت: مهم ترين هنر مدير 
امنيت اين اس��ت فرهنگ امنيت و حساس��يت اين 

حوزه را براي مديران بالادستي تبيين كند. ساختار و 
الزاماتي در سازمان بورس وجود دارد كه باعث تسلط 
اين سازمان بر شركت ها مي شود به نوعي كه هر سامانه 
معاملاتي كه كارگزار بخواهد آن را ايجاد كند، بايد از 
واحد امنيت س��ازمان بورس مجوز بگيرد با اين حال 
باگ هاي زيادي وجود دارد و نش��ت اطلاعات هم رخ 
مي دهد اما اگر چنين الزاماتي نبود وضعيت دشوارتر 
مي ش��د. او درباره تخلف هايي كه در اين حوزه انجام 
مي شود گفت: سه كارگزاري به اين دليل كه بعد از دو 
سال الزامات مكنا را رعايت نكردند، به كميته تخلفات 
معرفي شدند. از سوي ديگر، برخي كارگزاري ها هم به 
اين دليل ك��ه بدون مجوز معاملات الگوريتمي انجام 
مي دادند، جريمه شدند. سنجري ادامه داد: در حوزه 
امنيت معمولا س��نتي برخورد مي شود يعني توصيه 
مي ش��ود كه ش��ركت صد ميليارد تجهيزات بخرد تا 
امن شود اما راهكار ما اين بوده كه در الزامات در حوزه 
سخت افزار و برندينگ دخالت نمي كنيم. شركت ها 
فقط ملزمن��د از حملات جلوگيري كنن��د. در حوزه 
امنيت، راه اندازي زيرساخت ها به صورت كلود هنوز 
جا نيفتاده است. متاسفانه بسياري از افراد و مديران 
در استخدام به دنبال اين هستند كه نيروهاي باتجربه 
جذب كنند و مسووليت را به او بسپارند كه در شرايط 
فعل��ي ممكن نيس��ت. منعطف كردن فض��اي كار و 

برگزاري دوره هاي آموزش��ي از مواردي بوده كه ما در 
دس��تور كار قرار داديم. مدير مركز نظارت بر امنيت 
اطلاعات بازار سرمايه دليل به اشتراك نذاشتن تجربه 
حملات را مربوط به ناآگاهي سازمان ها از نقاط ضعفي 
دانست كه موجب نفوذ شده اند و افزود: لازم است تا يك 
سال آينده موضوع دفاع در عمق به صورت جدي تري 

در دستور كار واحدهاي امنيت قرار گيرد.

    اعتماد بر مبناي سابقه
هوشيار سبك تكين، رييس اداره امنيت بيمه مركزي 
با بيان اينكه در اين سازمان، پيمانكارها براساس تجربه 
كاري انتخاب مي شوند گفت: بسياري از نيروها تغيير 
مي كنند ول��ي در تامين تجهيزات و نيروي انس��اني 
فقط مي توان به سابقه افراد و سازمان ها اعتماد كرد. 
او ادام��ه داد: در بيمه مركزي با سياس��ت گذاري ها و 
قوانين حداقلي، هيچ استارت آپي نمي تواند فعاليتي 
را آغاز كند مگر اينكه مجوز لازم را از ما اخذ كند. نبايد 
جلوي بيزينس دوس��تان را گرفت اما مسوولان اين 
كسب وكارها هم بايد بدانند ديتاي مهمي دارند و بايد 
از آن حفاظت كند. سبك تكين با بيان اينكه لازم است 
در حوزه امنيت نيروهاي بيشتري جذب و تربيت شوند 
گفت: توجه به اين حوزه باعث مي شود مشكلات سايز 

حوزه ها نيز برطرف شود. 
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قانون جديد چين اپليكيشن ها را 
زير ذره بين قرار مي دهد

وزي��ر صنع��ت و اطلاع��ات چين اع��لام ك��رد تمام 
تهيه كنندگان اپليكيشن موبايل اين كشور ملزم مي شوند 
تا جزئيات كسب وكارشان را در اختيار دولت بگذارند. 
اين وسيع ترين تلاش دولت براي كنترل صنعت فناوري 
است. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، وزير 
صنعت و اطلاعات چين ديروز اعلام كرد اپليكيشن هاي 
بدون جزئيات كافي را پس از يك مهلت مش��خص كه 
مارس سال آينده پايان مي يابد، مجازات مي كند. به گفته 
كارشناسان چنين اقدامي احتمالا تعداد اپ ها را محدود 
مي كند و به توسعه دهندگان كوچك نرم افزار خسارت 
مي زند. يو يونتينگ، يكي از وكلاي شركت حقوقي »دي 
باوند لا« معتقد است اين دستور نيازمند تاييد وزارتخانه 
است. قانون جديد در اصل با هدف مقابله با كلاهبرداري 
آنلاين ارايه شده اما روي تمام اپليكيشن هاي موجود در 
چين تاثير مي گذارد. ريچ بيشاپ، يكي از بنيانگذاران اپ 
»AppInChina« معتقد است قانون جديد احتمالا 
روي گروهي از توس��عه دهندگان خارجي نرم افزار نيز 
تاثير مي گذارد كه نتوانسته اند اپليكيشن هايشان را از 
طريق فروشگاه اپليكيش��ن اپل به راحتي و بدون ارايه 
هيچ اسنادي به دولت چين منتشر كنند. وي در اين باره 
مي گويد: براي پيروي از قوانين جديد، توسعه دهندگان 
اپليكيشن بايد شركتي در چين داشته باشند يا با يك 
ناش��ر محلي همكاري كنند. اپل تاكنون اظهارنظري 
نكرده است. پس از آنكه چين قانون جديد دريافت مجوز 
براي ايجاد اپليكيشن هاي هوش مصنوعي را ارايه كرد، 
سازنده آيفون هفته گذش��ته با هدف پيروي از قوانين 
صدها اپليكيش��ن هوش مصنوعي را از اپ استور خود 
بيرون كرد. در بيانيه وزارت صنعت و اطلاعات چين اشاره 
شده بخش هايي كه از طريق اپلكيشن ها در سرويس هاي 
اينترنت اطلاعات فعاليت مي كنند نيز شامل اين قانون 
مي شوند و بايد جزئيات كس��ب و كار خود را در اختيار 
دولت بگذارند. بخش هاي مذكور شامل حوزه هاي خبر، 
نش��ر، آموزش، فيلم و تلويزيون و مذهب است. چنين 
الزامي روي دسترسي به شبكه هاي اجتماعي پرطرفدار 
مانند ايكس )توئيتر سابق(، فيس بوك و اينستاگرام تاثير 
مي گذارد. اس��تفاده از چنين اپليكيشن هايي در چين 
مجاز نيست، با اين وجود مي توان آنها را از فروشگاه هاي 
اپ دانلود كرد. به اين ترتيب كاربران چيني هنگام سفر 

به خارج از كشور از آنها استفاده مي كنند. 

تلاش گوگل براي مختومه كردن 
شكايت گروهي بي نتيجه ماند

قاضي دادگاهي در امريكا درخواست گوگل براي مختومه 
كردن شكايتي كه در آن حريم خصوصي ميليون ها نفر با 
رديابي مخفيانه فعاليت شان در اينترنت رصد مي شد را رد 
كرد. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، به گفته 
ايوون گونزالس راجرز قاضي امريكايي، هيچ شواهدي نيافته 
كه نشان دهد كاربران به جمع آوري اطلاعات شان توسط 
گوگل رضايت داده اند، زيرا اين واحد شركت آلفابت آن را 
به طور واضح به آنها اعلام نكرده است. ديويد بويس، وكيل 
شاكيان در شكايت دسته جمعي براي دريافت غرامت ۵ 
ميليارد دلار اعلام كرد تصميم قاضي گامي مهم در حفاظت 
از حريم خصوصي ميليون ها كاربر امريكايي است. شاكيان 
مدعي هستند اپ ها، كوكي ها و بخش تحليل گوگل به 
»ماونتن ويو« )يك ش��ركت كاليفرنيايي( اجازه داده تا 
فعاليت هايشان را حتي در زماني كه مرورگر كروم در حالت 
ناشناس قرار دارد يا هنگاميكه مرورگرهاي ديگر در وضعيت 
»خصوصي« قرار دارند را رديابي كند. آنها مدعي هستند 
گوگل با اتكا به اين امر به اطلاعات زيادي درباره دوستان، 
س��رگرمي ها، غذاهاي مورد علاق��ه، عادت هاي خريد و 
احتمالا موارد ديگري كه در اينترنت جست وجو كرده اند، 
يافته است و به همين دليل شركت به يك مخزن بي حساب 
و كتاب از اطلاعاتي بسيار دقيق و گرانبها تبديل شده است. 
قاضي دادگاه درراي خود با اشاره به يك برنامه گوگل كه در 
ازاي دسترسي به تاريخچه مرورگر كاربران روزانه ۳ دلار 
به آنها پرداخت مي كرد، گفت: شاكيان نشان دادند بازاري 
براي اطلاعاتشان وجود داش��ته است. همچنين وي به 
چند بيانيه گوگل از جمله مواردي در سياست هاي حريم 
خصوصي شركت اشاره كرده كه نشان دهنده مرزهاي جمع 
آوري اطلاعات است. اين شكايت شامل آن دسته از كاربران 
گوگل مي شود كه از يكم ژوئن ۲۰۱۶ از سرويس هاي آن 
استفاده كرده اند. همچنين شاكيان خواستار حداقل ۵ هزار 
دلار غرامت به ازاي هر كاربر براي نقض قوانين فدرال در 

ايالت كاليفرنيا شده اند.

كاهش زمان مسير اتصال 
درخواست به يك پيام رسان

رييس رگولاتوري گفت: درخواس��تي كه از مسيرهاي 
مختلف به پيام رسان بومي مي رس��د ۲۰۰ ميلي ثانيه 
تأخير دارد كه انشاالله مي ش��ود با روش هايي تا زير ۵۰ 
ميلي ثانيه زمان رفت و برگشت در شبكه را كاهش داد. به 
گزارش خبرنگار مهر، امير لاجوردي رييس سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي در يكي از پيام رسان هاي بومي 
از سفر به عراق جهت مذاكرات ارتباطي جهت آماده سازي 
سرويس هاي ارتباطي با كيفيت در ايام اربعين به زوار ايراني 
خبر داد و گفت: از روز گذش��ته كه به عراق سفر كرديم، 
مذاكرات فشرده اي با مجموعه هاي مختلف عراقي از جمله 
وزير ارتباطات عراق و همچنين رييس رگولاتوري اين 
كشور داشتيم، در مدت سه روز ۳۰ ساعت مذاكره خواهيم 
داشت. وي افزود: تمام تلاشمان ارايه سرويس ارتباطي با 
كيفيت و قيمت مناسب در ايام اربعين به زوار ايراني است. 
لاجوردي در ادامه در پاسخ به يكي از كاربران مبني بر كار 
نكردن يكي از پيام رسان هاي بومي سال گذشته در كشور 
عراق تصريح كرد: در حال حاض��ر در بغداد و با اينترنت 
اتصال خوبي با اين پيام رسان دارم. البته بايد بهتر هم شود 
به اين دليل كه درخواست از مسير اينترنت بين الملل و 
عراق، اروپا، ايران به اين پيام رسان مي رسد چه با رومينگ 
و ي��ا غير رومينگ حدود ۲۰۰ ميلي ثانيه تأخير دارد كه 
انشاالله مي شود با روش هايي تا زير ۵۰ ميلي ثانيه زمان 

رفت و برگشت )RTT( در شبكه را كاهش داد.

وزارت ارتباطات تنها
نهاد مرجع رسيدگي محتوايي 

به پيام رسان ها نيست
رييس س��ازمان فناوري اطلاعات اي��ران گفت: 
وزارت ارتباطات نهاد مرجع و قانوني رس��يدگي 
محتوايي به پيام رس��ان ها نيست. به گزارش مهر 
محمد خوانساري رييس سازمان فناوري اطلاعات 
ايران در يكي از پيام رس��ان هاي بوي در پاسخ به 
يكي از كاربران مبني ب��ر عدم نظارت و كنترل بر 
محتواي يكي از پيام رس��ان ها گف��ت: اگر منظور 
امور محتوايي است وزارت ارتباطات نهاد مرجع و 
قانوني رسيدگي محتوايي به پيام رسان ها نيست 
و ساير دستگاه هاي مربوط مطابق تقسيم شوراي 
عالي فضاي مجازي در اين خصوص تكليف دارند. 
وي افزود: علي رغم اين حسب اطلاع فعاليت هايي 
با استفاده از نيروي انساني و ايضا هوش مصنوعي 

براي بهبود كيفي محتوا در حال انجام دارند.

ویژه

فروش ويژه سيمكارت هاي 
دايمي نوجوانان و زمردي
همراه اول تا پايان تابستان

فروش سيمكارت هاي دايمي نوجوانان و دايمي زمردي 
همراه اول تا پايان تابستان با شرايط ويژه و قرعه كشي 
۱۰۰۰ بسته اينترنت نامحدود يك ساله ادامه دارد. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
همسو با تغيير رويه آرام رفتار مصرف كنندگان نوجوان 
اپراتورهاي تلفن همراه در دنيا كه ش��يوه اتصال »پس 
پرداخت« در بين آنان به محبوبيت زيادي رسيده است، 
همراه اول فروش ويژه »سيمكارت نوجوان« را همگام با 
فروش ويژه »سيمكارت دايمي زمردي« در دستور كار 
قرار داد.   همراه اول با در اختيار داشتن بالاترين ضريب 
نفوذ و سهم بازار ارتباطي در كشور، اكنون بيش از ۲۳ 
ميليون مشترك فعال دايمي تلفن همراه دارد و لقب 
پرچمدار مش��تركان دايمي تلفن همراه ايران را يدك 
مي كشد.  بر اين اساس همراه اول فروش ويژه سيمكارت 
دايمي نوجوان با تخفيف ۵۰ درصدي تا پايان تابستان 
۱۴۰۲ را آغاز كرده اس��ت ك��ه متقاضيان مي توانند با 
پرداخت ۶۰ هزار تومان اقدام به خريد كنند. سيمكارت 
دايمي وي��ژه نوجوانان كه صرفا به افراد ۶ تا ۱۸ س��ال 
تعلق مي گيرد، داراي بس��ته خوش آمد ۴۰ گيگابايت 
اينترنت خانواده ۱۰ ماهه است؛ همچنين بسته ۲۰۰ 
دقيقه مكالمه داخل شبكه ۳۰ روزه، بسته ۲۰ دقيقه 
مكالمه خارج ش��بكه ۳۰ روزه و ۲۰۰ پيامك ۳۰ روزه 
نيز براي اين سيمكارت در نظر گرفته شده است. در اين 
بازه زماني قيمت خريد سيمكارت هاي دايمي زمردي 
از ۱۶۶۸۰۰ توم��ان به قيمت ۱۰۰ هزار تومان كاهش 
يافته است كه تمامي متقاضيان خريد سيمكارت دايمي 
مي توانند تا پايان تابس��تان نسبت به ثبت درخواست 
خود اقدام كنند. سيمكارت دايمي زمردي نيز علاوه بر 
همراه داشتن بسته خوش آمد ۳۰ گيگابايت اينترنت 
يك ماهه، با ۵۰ درصد تخفيف مكالمه درون شبكه و 
۱۰۰ پيامك رايگان ماهيانه به مدت ۶ ماه عرضه مي شود. 
همراه اول براي تمامي متقاضيان اين دو نوع سيمكارت 
كه تا پايان تابستان اقدام به خريد و فعالسازي سيمكارت 
خود مي كنند، فرصت ش��ركت در قرعه كشي ۱۰۰۰ 
بسته اينترنت نامحدود يك ساله را فراهم آورده است. 
متقاضيان ثبت درخواست و خريد سيمكارت دايمي 
نوجوان و سيمكارت دايمي زمردي، مي توانند با مراجعه 
به تمامي مراكز فروش و خدمات همراه اول يا فروشگاه 
آنلاين همراه اول به نشاني Shop.mci.ir درخواست 

خود را ثبت كنند.

بهره برداري از دو پروژه آبرساني 
به روستاهاي آذربايجان شرقي

با حمايت همراه اول
پروژه هاي عمراني و آبرساني به دو روستا در شهرستان 
ميان��ه آذربايجان ش��رقي ب��ا حمايت هم��راه اول به 
بهره برداري رسيد.به گزارش اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات سيار ايران، آيين افتتاح پروژه هاي عمراني و 
محروميت زدايي دهستان كاغذكنان شهرستان ميانه 
روز س��ه ش��نبه ۱۷ مرداد ۱۴۰۲ با حضور الياس گل 
محمدزاده جانشين فرمانده س��پاه عاشورا آذربايجان 
شرقي، سيدمهدي حسيني مسوول قرارگاه پيشرفت 
و آباداني سپاه عاشورا آذربايجان شرقي، تيزمغز معاون 
شركت آب و فاضلاب اين استان، معاون سياسي و امنيتي 
فرمانداري ويژه اين شهرستان، فرمانده ناحيه مقاومت 
بسيج سپاه ميانه، بخشدار منطقه و جمعي ديگر از مديران 
استاني برگزار شد.در اين مراسم دو طرح عمراني آبرساني 
به روستاهاي »قاراب عليا« و »بهمن آباد« كه به واسطه 
تأمين و بارگذاري مخازن آب با حمايت همراه اول انجام 
شده بود به بهره برداري رسيد.اين پروژه با هدف كمك 
رساني به مردم و محروميت زدايي، علاوه بر حمايت اپراتور 
اول تلفن همراه با همراهي جمعي از خيران به سرانجام 
رس��يد و مخازن ۴۰ و ۵۰ مترمكعبي در روس��تاهاي 
بهمن آباد و قاراب عليا بارگذاري شد.حسيني، مسوول 
قرارگاه پيشرفت سپاه عاشورا استان آذربايجان شرقي در 
اين مراسم با بيان اينكه اين پروژه ها با همكاري شركت 
ارتباطات سيار ايران، مشاركت اهالي و قرارگاه پيشرفت 
و آباداني سپاه به سرانجام رسيده است، اظهار كرد: مردم، 
ولي نعمت ما هستند و آنچه در توان است بايد براي مردم 
هزينه شود.وي افزود: آب شرب نزد ما به عنوان وديعه اي 
است كه بايد به نسل هاي آينده نيز انتقال داده شود.پيش 
از اين نيز اقدامات مشابهي با رويكردهاي مختلف نظير 
»تأمين هزينه خريد تجهيزات آب شيرين كن جهت 
برطرف كردن مش��كل تأمين آب شرب در شهرستان 
آبادان« و »بهره برداري از پروژه آبرساني روستاي جليعه 

باوي اهواز« انجام داده است.

يكي از مشكلات استارت آپ ها در حوزه امنيت، نگه داشت نيروي انساني با وجود سيل مهاجرت است

امنيت استارت آ  پ ها در خطر

محدوديت هاي اينترنتي چه بر سر كسب وكارها آورد؟
گزارش سالانه كس��ب وكارهاي مختلف حوزه اقتصاد 
ديجيتال پر است از داده هايي درباره كاهش فروش، افت 
درآمد و از دست دادن ترافيك در دوران محدوديت هاي 
اينترنتي. ايجاد محدوديت ب��راي اينترنت اين نگراني 
را ايجاد مي كرد كه كس��ب وكارهاي آنلاين بسياري، از 
كسب وكارهاي خرد و خانگي گرفته تا كسب وكارهاي 
بزرگ تر و اس��م و رس��م دار، با مشكلات مختلف مواجه 
ش��وند. در ابتداي دوراني كه م��وج جديد فيلترينگ به 
 راه افت��اده بود و پلتفرم هاي مختل��ف را با خود مي برد،

VPNها از دسترس خارج مي شدند و اختلالات مكرر، 
اينترنت را از رمق انداخته ب��ود، نهادهاي صنفي و غير 
صنفي مختلفي آسيب و ضررهاي واردشده از اين وضعيت 
به كسب وكارهاي مختلف را تخمين مي زدند و پيش بيني 
مي كردند كه درآمدها كم شود، بخشي از نيروي انساني 
تعديل و بعضي از كسب وكارها تعطيل شوند. آمارهايي 
ك��ه برخي نهادهاي صنف��ي از يكي دو هفت��ه ابتدايي 
مهر ماه ۱۴۰۱ منتش��ر كردند از سوي برخي مسوولان 
تكذيب ش��د. هرچن��د آنها معتقد بودند ك��ه آمارهاي 
اعلام شده دقيق نيس��تند و صحت ندارند اما اطلاعات 
دقيقي هم از ضرر و زيان هاي واردشده به كسب وكارها 
اعلام نكردند. در شرايطي كه نهادهاي دولتي آماري ارايه 
نمي دهند و تخمين هاي اوليه از آس��يبي كه اختلالات 
و محدوديت هاي اينترنت به كس��ب وكارها زده است را 
نادرست مي دانند، شايد رجوع به گزارش هاي خود اين 
كسب وكارها كه مستند به آمار و ارقام دقيق از وضعيت و 
فعاليت هايشان در سال گذشته بوده است، بتواند مشتي 
نمونه خروارِ ضرر و زيان واردش��ده به كس��ب وكارها و 
اقتصاد ديجيتال كشور باشد. يكي از مهم ترين كاربردهاي 
گزارش سالانه اي كه كسب وكارها منتشر مي كنند انتشار 
اطلاعات و آماري است كه با تحليل آنها مي توان به نتايج 
قابل توجهي رسيد. حالا كه تعدادي از كسب وكارهاي 
فعال در ح��وزه اقتصاد ديجيتال گزارش س��الانه خود 
را منتش��ر كرده اند، كنار هم ق��رار دادن بخش هايي از 
اطلاعات هر كدام از آنها مي تواند تصويري كلي از آنچه 
بر بخش��ي از اقتصاد ديجيتال گذش��ته را ترسيم كند. 
زومي��ت در اين گزارش به بخش هايي از گزارش س��ال 
۱۴۰۱ س��ه مجموعه ديجي كالا، پادرو و جاباما رجوع 
كرده  و ب��ا تحليل بعضي اطلاعات خ��ام موجود در اين 
گزارش ها سعي داشته تحليلي از تأثير محدوديت هاي 
اينترنتي بر كس��ب وكارهاي حوزه اقتصاد ديجيتال به 
دست دهد. قاعدتاً اين آمارها تحليل كاملي از كل وضعيت 
كسب وكارها نيس��ت اما مي تواند نشان دهنده بخشي 
از ش��رايط كلي و نماينده مجموع آسيب هايي باشد كه 

متوجه پلتفرم هاي فعال در اين حوزه شده است.

    از كاهش درآمد
تا تعطيلي فروشگاه هاي اينستاگرامي

يكي از گزارش هايي كه هم آس��يب ب��ه يك پلتفرم را 
نش��ان مي دهد و هم ضرر و زياني كه كس��ب وكارهاي 
اينس��تاگرامي ديده اند، گزارش س��الانه پلتفرم پادرو 
اس��ت. پادرو، به عنوان پلتفرمي كه به كسب وكارهاي 
اينس��تاگرامي خدماتي مانند پرداخت، ارسال بسته، 
ارتباط با مشتريان و... ارايه مي كند، در گزارش سالانه خود 
آورده است كه فيلترينگ گسترده سال گذشته ضربه 
سختي به پيكره اين پلتفرم و همچنين، كسب وكارهاي 
اينستاگرامي بوده است. پشوتن پورپزشك، مديرعامل 
پادرو، در مراس��م رونمايي از گزارش سال ۱۴۰۱ پادرو 
گفت: »فيلترينگ گسترده اواخر تابستان تير خلاص را 
به ما زد و ۹۰ درصد فروش ما دود ش��د و به هوا رفت.« 
او همچنين توضيح مي دهد كه بعضي فروش��ندگان 
اينستاگرامي كه با دردسرهاي فراوان و سرمايه شخصي 
كسب وكارشان را راه انداخته بودند، در آن مقطع تا ۱۰۰ 

درصد فروششان را از دست دادند.«

    ۴۱۰ هزار فروشگاه اينستاگرامي
در دوران محدوديت هاي اينترنتي

غير فعال شدند
آماري كه پادرو از تعداد كسب وكارهاي اينستاگرامي 
پيش و پس از فيلترينگ اين ش��بكه اجتماعي ارايه 
كرده، قابل تأمل است. بر اساس آمارهاي پادرو، قبل از 
فيلترينگ ۶۳۰ هزار كسب وكار در اينستاگرام فعال 
بوده اند كه در آذر م��اه ۱۴۰۱ اين تعداد به ۲۲۰ هزار 
فروشگاه رس��يد؛ يعني در فاصله س��ه ماه ۴۱۰ هزار 
فروشگاه اينستاگرامي غير فعال ش��دند. طبيعتاً به 
دنبال خاموش ش��دن چراغ اين كسب وكارها تعداد 
زيادي از افراد و خانواده هايش��ان تمام يا بخش��ي از 
درآمدشان را از دست داده اند. بر اساس گزارش پادرو 
و طبق توضيحات مديرعامل اين پلتفرم، ريزشي كه 
در تعداد فروشگاه هاي اينس��تاگرامي در پاييز سال 
گذش��ته رخ داد از نيمه زمس��تان ۱۴۰۱ رفته رفته 
كمتر شد؛ تعداد فروشگاه هاي فعال روي اين پلتفرم 
كم كم بيشتر شد و در ابتداي سال ۱۴۰۲ حدود ۱۰۰ 
هزار فروش��گاه ديگر هم فعال شدند و به اين ترتيب، 
تعداد فروشگاه هاي اينستاگرامي فعال به ۳۳۰ هزار 
مورد رسيد. علاوه بر كس��ب وكارها، آمارهاي مربوط 
به خود پلتفرم پادرو هم نشان از كاهش درآمد و ضرر 
و زيان ها دارد. سرويس هاي مختلف پادرو ضربه هاي 
س��نگيني خوردند. بر اس��اس گزارش پادرو، پس از 
اعمال محدوديت ها درآمد سرويس »پادروشاپ« به 

صفر رس��يد و ۸۰ درصد از درآمد »پادروپين« هم از 
دست رفت. البته اين روند از اواخر زمستان تغيير كرده 
و پادرو، به گفته مديرعاملش، توانسته است كم كم از 

دره مرگ بازگردد.

    ترمز رشد كشيده شد
بازماندن از رش��د و از دست دادن فرصت پيشرفت در 
پلتفرم جاباما، كه پلتفرم ارايه خدمات در حوزه اجاره 
اقامتگاه است، هم ديده مي شود. در بخشي از گزارش 
سالانه جاباما به كاهش فروش، رزرو و ميزان استفاده 
از اين پلتفرم اشاره شده است. جاباما در گزارش سال 
۱۴۰۱ خود با انتش��ار نموداري نش��ان داده است كه 
تعداد رزرو اقامتگاه در اين پلتفرم در شهريور ماه سال 
گذشته به بيشترين ميزان رس��يده اما در پاييز افت 
جدي داش��ته اس��ت. جاباما در اين زمينه در گزارش 
س��الانه خود نوش��ته اس��ت: »در پاييز سال گذشته 
هم زمان با تحولات جامعه، تمام فعاليت هاي بازاريابي 
جاباما مانند ديگر كس��ب وكارها ك��ه با هدف جذب 
كاربر و افزايش ميزان ف��روش در جريان بود، متوقف 
ش��د. به همين دليل، ميزان فروش در نيمه دوم سال 
۱۴۰۱ در مقايسه  با مدت مشابه سال ۱۴۰۰ كاهش 
چشمگيري پيدا كرد.« مساله ديگري كه تحت تأثير 
شرايط حاكم بر جامعه و محدوديت هاي اينترنتي در 
پاييز و زمستان سال گذشته بر فعاليت و رشد جاباما 
تأثير گذاشته موضوع متوقف شدن تمام كمپين هاي 
تبليغاتي اين كس��ب وكار بوده است؛ با متوقف شدن 
اين كمپين ها رشد كاربران و ميزان نصب اپليكيشن 
جاباما هم متوقف شد. در گزارش سالانه اين مجموعه 
توضيح داده شده اس��ت كه هرچند ميزان نصب اپ 
جاباما در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال قبل از آن، ۱۶۰ 
درصد رش��د كرده و تعداد كاربران جاباما هم در سال 
گذشته ۲۲۳ درصد رشد داشته است اما ميزان نصب 
اپليكيشن جاباما از مهر تا دي نسبت به مدت مشابه در 

سال ۱۴۰۰ افت چشمگيري داشته است.

    محدوديت هاي اينترنت
و از دست رفتن ترافيك

گزارش سال ۱۴۰۱ ديجي كالا هم داده هاي قابل توجهي 
دارد كه نشان مي دهد اختلالات اينترنت و همچنين، 
شرايط اجتماعي حاكم بر كشور بر ترافيك اين پلتفرم و 
همچنين بر فروش اين كسب وكار تأثير گذاشته است. 
در بخشي از گزارش سالانه ديجي كالا پرسفارش ترين 
روزهاي اين پلتفرم در هر ماه از سال ۱۴۰۱ نشان داده 
شده اس��ت كه بررس��ي اين روزها نش��ان مي دهد در 

ماه هاي مهر، آبان، تير و آذر تعداد روزهاي پرس��فارش 
كمتر از ساير ماه هاي سال ۱۴۰۱ بوده است. در بخش 
ديگري از گزارش ديجي كالا روزهاي پربازديد اين پلتفرم 
نمايش داده شده است. در ميان پربازديدترين روزهاي 
ديجي كالا سهم فصل هاي بهار و زمستان بيشتر از پاييز و 
تابستان است و در مقايسه ماه هاي مختلف هم مي بينيم 
كه در مهر، آبان، آذر و دي ماه ۱۴۰۱ كه هم زمان است 
با روزهاي اخت��لال و محدوديت هاي اينترنت كاربران 
كمتر از ديجي كالا بازديد كرده اند. اين موضوع علاوه بر 
مسائل مربوط به اينترنت طبيعتاً با وضعيت اجتماعي 
جامع��ه در آن روزها ه��م بي ارتباط نيس��ت. مديران 
ديجي كالا هم اين مس��اله را تأييد كرده و در نشس��ت 
خبري رونمايي از گزارش سال ۱۴۰۱ اين مجموعه به 
افت ۳۰ تا ۴۰ درصدي ترافيك روزانه پلتفرم ديجي كالا 
به عنوان يكي از جدي ترين آسيب هاي ناشي از اختلالات 
اينترنت اشاره كردند: فارغ از تأثير التهاب هاي اجتماعي 
و اعتصابات در سال گذش��ته، خود اختلالات اينترنت 
در بعضي از روزهاي سال گذش��ته باعث شد كه تا ۳۰ 
درصد ترافيك ديجي كالا را از دست بدهيم. در روزهايي 
كه كاهش س��رعت يا قطعي اينترنت رخ مي داد ما هم 
تحت تأثير قرار مي گرفتيم و اساس��اً كسب وكارهايي 
كه اصلي ترين كانالشان اينترنت است قطعاً تحت تأثير 
اختلال ها قرار مي گيرند. شايد تمام آنچه را كه در دوران 
محدوديت هاي شديد اينترنت بر كسب وكارها گذشت 
بتوان در جمله اي خلاصه كرد كه بس��ياري از فعالان 
اكوسيستم استارتاپي كشور به آن اشاره كرده بودند. اين 
جمله در صحبت هاي بسياري از اين افراد تكرار مي شد 
كه در نيمه دوم سال گذشته كسب وكارها صرفاً براي بقا 
جنگيدند و موفقيتشان فقط همين زنده ماندن و ادامه 

دادن به حياتشان بوده است.

    كسب وكارها استراتژي بقا را
جايگزين استراتژي رشد كردند

بسياري از اين كس��ب وكارها در حالي تمام توانشان 
را صرف زن��ده ماندن كرده بودند كه پي��ش از دوران 
محدوديت هاي اينترنتي در مس��ير رشد بودند اما با 
آغاز اين دوران تمام انرژي و توانش��ان به جاي پيش 
بردن استراتژي رشد صرف اجراي استراتژي هاي بقا 
ش��د. به اين ترتيب، در كنار تمام كسب وكارهايي كه 
زمين خوردند و ديگر نتوانس��تند در اين اكوسيستم 
ادامه حيات دهند، كسب وكارهاي بسياري هم بودند 
كه مي توانستند رشد كنند اما فقط درجا زدند و بدون 
امكان پيشرفت فقط تلاش كردند پسرفت و عقبگرد 

نداشته باشند. 



تعادل|
ويتنامي ها به اي��ران آمدند. به روايت رييس مجلس 
ويتنام، اقتصاد اين كشور به سرعت در حال رشد است 
و بستر مناسبي براي جذب سرمايه گذاري خارجي در 
كشور خود فراهم كرده اند. 750 ميليارد دلار حجم 
صادرات و واردات ويتنام بوده و توانسته اند براي بيش 
از 37 هزار پروژه بيش از 700 ميليارد دلار س��رمايه 
خارجي جذب كنند. تورم اين كشور در سال گذشته 
3 درصد بوده و پيش بيني شده در 2050 به كشوري 
صنعتي تبديل ش��وند. حال مقامات دولتي و تجاري 
اين كش��ور در يك همايش مشترك تجاري با بخش 
خصوصي ايران، به روند توس��عه روابط تجاري شان 
با ايران پرداختند. رييس مجلس ويتنام با اش��اره به 
هدف گذاري 2ميلي��ارد دلاري در تج��ارت ايران و 
ويتنام، از رفع موانع حضور س��رمايه گذاران خارجي 
در ويتن��ام خب��ر داد و تاكيد كرد ك��ه درباره تعيين 
مكانيس��م مالي و تهاتر كالا ميان دو كش��ور تصميم 
خواهد گرفت. در مقابل رييس اتاق ايران در همايش 
توسعه همكاري هاي اقتصادي ايران و ويتنام كه در 
اتاق ايران برگزار ش��د، بر نقش بخش هاي خصوصي 
دو كش��ور در تقويت روابط بين دو كشور تاكيد كرد، 
كه بايد براي تسهيل ش��رايط دسترسي دو طرف به 
بازار يكديگر پيشنهادهاي اجرايي خود را در اختيار 
دولت ها قرار دهند. البته در ادامه وظيفه دولت هاست 
كه با رايزني بس��ترها را براي همكاري هاي مشترك 

بين دو كشور مهيا كنند.

   بخش خصوصي ايران و ويتنام
تسهيل روابط تجاري باشند

رييس اتاق ايران در همايش »قوانين و سياست هاي 
توسعه همكاري هاي اقتصادي، تجاري و سرمايه گذاري 
ميان اي��ران و ويتنام« كه با حض��ور رييس مجلس و 
هيات تجاري ويتنام در اتاق ايران برگزار ش��د، افزود: 
متأس��فانه در نتيجه بروز تحريم ها عليه ايران، دچار 
مشكلات بانكي و حمل ونقلي در ارتباطات بين المللي 
هس��تيم و اين چالش در ارتباط با كش��ور ويتنام نيز 
وج��ود دارد اما ما تجربيات خوبي ب��راي مقابله با اين 
مش��كلات داريم و مي توانيم به راه ه��اي خوبي براي 
توس��عه همكاري ها برسيم.حسين س��لاح ورزي، در 
ادامه با اشاره به توانمندي هاي و ظرفيت هاي دو كشور 
براي همكاري مشترك با يكديگر، گفت: بهره مندي 
ايران از ظرفيت هاي معدني، محصولات كشاورزي و 
صنايع غذايي، گردشگري، خدمات فني  مهندسي و... 
زمينه هاي مساعدي براي همكاري با ويتنام ايجاد كرده 
و در مقابل، ويتنام، قطب توليد محصولات الكترونيك 
و صنايع جانبي است و در اين حوزه تجارب بالايي در 

اختيار دارد كه ظرفيت خوبي براي همكاري است.
او ادامه داد: با توجه به اين ظرفيت ها، ايران مي تواند در 
انتقال فناوري و دانش و آموزش متخصصان با ويتنام 
پروژه ه��اي قابل توجه��ي را تعريف كن��د. اين بخش 
ظرفيت مناسبي براي توسعه سطح مناسبات است و 

مي تواند به رشد روابط بين دو كشور كمك كند.
رييس اتاق ايران دسترسي به كشورهاي همسايه ايران 
را فرص��ت خوبي براي جذب س��رمايه و فعاليت هاي 

مشترك بين ايران و ويتنام دانست. او اجراي پروژه هاي 
مش��ترك و تش��ويق توس��عه همكاري ه��ا در حوزه 
كسب وكارهاي كوچك و متوسط را مورد توجه قرار داد.

س��لاح ورزي تس��هيل ش��رايط و مق��ررات بانك��ي، 
سرمايه گذاري و صدور رواديد بين دو كشور را وظيفه 
دولت ها دانست و افزود: بخش خصوصي ايران و ويتنام 
بايد پيگير تسهيل شرايط باشند تا زمينه دسترسي به 

بازارهاي دو كشور ايجاد شود.

   موانع حضور سرمايه گذاران خارجي
در ويتنام را برطرف مي كنيم

ريي��س مجلس ويتنام ب��ا تأكيد ب��ر علاقه مندي دو 
طرف براي افزايش س��طح مناس��بات تجاري، گفت: 
خوشبختانه در اين س��فر موافقت نامه هاي خوبي به 
امضا رسيد و گفت وگوهاي موفقي نيز انجام شده كه 
چشم انداز روابط تجاري ايران و ويتنام را اميدواركننده 
مي س��ازد.وونگ دي��ن هوئه، در هماي��ش »قوانين و 
سياست هاي توسعه همكاري هاي اقتصادي، تجاري 
و سرمايه گذاري ميان ايران و ويتنام« با تأكيد بر اينكه 
مسوولان هر دو كش��ور بر حمايت هاي همه جانبه از 
فعالان اقتصادي دو كش��ور تأكيد دارند، افزود: ايران 
پيشرفت هاي خوبي با وجود تحريم ها داشته است و با 
وجود مشكلات اقتصادي، اقتصاد ايران همچنان رشد 
مي كند.او ادامه داد: با توج��ه به موقعيت جغرافيايي 
ايران، غن��ي بودن فرهن��گ اي��ران و ظرفيت بالاي 
اقتصادي اين كشور و از سوي ديگر با توجه به نفوذ بالاي 
ويتنام در منطقه آس��ياي شرقي، دو كشور مي توانند 
همكاري هاي خوب اقتصادي با يكديگر داشته باشند.

رييس مجلس ويتنام با اش��اره به اينكه اين كش��ور در 
ليست كشورهاي با رش��د اقتصادي بالاي 6 درصد در 
سال قرار دارد، گفت: اقتصاد ما به سرعت در حال رشد 
است و ما محيط مناس��بي براي جذب سرمايه گذاري 
خارجي در كشور خود فراهم كرده ايم. 750 ميليارد دلار 
حجم صادرات و واردات ويتنام بوده وتوانسته ايم براي 
بيش از 37 هزار پروژه بيش از 700 ميليارد دلار سرمايه 
خارجي جذب كنيم. تورم ما در سال گذشته 3 درصد 
بوده و پيش بيني مي كنيم در 2050 به كشوري صنعتي 

تبديل شويم. او با تأكيد بر رفع موانع در مسير دستيابي به 
هدف گذاري 2 ميليارد دلاري در تجارت ايران و ويتنام، 
تصريح كرد: اين امر نيازمند توافق درباره چارچوب هاي 
حقوقي و قضايي اس��ت. دهمين كميسيون مشترك 
اقتصادي بزودي برگزار مي شود و درباره تعيين مكانيسم 
مالي و تهاتر كالا ميان دو كشور تصميم خواهد گرفت. 
همچنين موافقت نامه هايي در حوزه ماليات و گمرك 
امضا كرديم و تفاهم نامه هايي در حوزه معاضدت قضايي 
و در حوزه قرنطينه نباتي، اقتصاد حلال و گردشگري و 
تبادلات فرهنگي در حاش��يه اين سفر به امضا خواهد 
رسيد؛ ازاين رو اطمينان دارم مشكلات در مسير افزايش 
س��طح همكاري ها برطرف خواهد شد.رييس مجلس 
ويتنام با تأكيد بر اينكه تلاش مي كنيم در مجلس ويتنام 
موانع قانوني در مسير حضور سرمايه گذاران خارجي را 
برطرف كنيم، گفت: با تلاش اتاق هاي بازرگاني دو كشور 
مي توانيم اطلاعات تجاري را در اختيار شركت ها و فعلان 
بخش خصوصي ايران و ويتنام قرار دهيم و از اين طريق 
همكاري ها را افزايش دهيم.او به كاهش مدت صدور ويزا 
و افزايش مدت ويزاي توريستي در ويتنام اشاره كرد و 
افزود: ما شرايط را براي حضور گردشگران بين المللي در 
كشور خود بهبود داده ايم و اگر خط پرواز مستقيم بين 
تهران و هانوي نيز راه اندازي شود به توسعه گردشگري 

دو كشور كمك خواهد كرد.

   حضور ويتنامي ها در ايران
سرآغاز گسترش روابط است

اكبري تالارپشتي، رييس كميسيون صنعت مجلس 
نيز در اين همايش، حض��ور رييس مجلس ويتنام در 
اتاق ايران را حائز اهميت دانست و گفت: اتاق ايران نقش 
مهمي در رش��د تجارت بين المللي دارد و حضور اين 
هيات در اتاق مي تواند سرآغاز روابط گسترده دو كشور 
باشد.او ادامه داد: كميسيون صنعت و معدن مجلس 
آماده اس��ت تا زمينه همكاري ها را مهيا كرده و آنچه 

براي انتقال دانش و فناوري لازم است را فراهم كند.
اين نماينده مجلس تصريح كرد: تحريم ها عليه ايران 
محدوديت هايي را ايجاد ك��رده؛ اما اين موضوع مانع 
توسعه س��طح روابط بين المللي ايران نمي شود و اتاق 

ايران و همه اركان و نهادهاي مربوطه ازجمله مجلس 
آماده اس��ت تا از تمام ظرفيت هاي خود در اين مسير 
استفاده كند.رييس كميسيون اقتصادي مجلس نيز 
يكي از سخنرانان همايش ايران و ويتنام بود كه با اشاره 
به رشد اقتصادي 8 درصدي ويتنام، گفت: توسعه روابط 
ايران با كشورهاي جنوب شرق آسيا در اولويت دولت 
ايران اس��ت و مسوولان دو كش��ور بر گسترش روابط 
تجاري تأكيد دارند. محمدرضا پورابراهيمي با اشاره به 
هدف گذاري 2 ميليارد دلاري در تجارت ايران و ويتنام، 
افزود: متأسفانه امروز با تأخير در دستيابي به اين هدف 
مواجهيم و اميدواريم اين سفر به افزايش حجم تجارت 

دو كشور منجر شود.
پورابراهيم��ي با بيان اينك��ه اقتصاد اي��ران و ويتنام 
مكمل يكديگر اس��ت، اظهار ك��رد: موافقت نامه هاي 
همكاري گمركي، حمايت از سرمايه گذاري مشترك 
و موافقت نامه اجتناب از ماليات مضاعف امضا ش��ده و 
استفاده از ظرفيت هاي همكاري كميسيون مشترك 

مي تواند به افزايش همكاري هاي تجاري منجر شوند.
او تأكيد كرد: با توجه به تداوم ش��رايط تحريمي بايد 
به استفاده از روش هاي تهاتري اهتمام داشته باشيم. 
دو طرف امكانات خوبي دارن��د ازجمله هم ويتنام از 
طريق ايران مي تواند به آس��ياي ميان��ه و هم ايران از 
طريق ويتنام مي تواند به جنوب شرق آسيا دسترسي 
داشته باشد و بايد از اين فرصت ها استفاده كرد؛ چراكه 
ما آماده هستيم منابع عظيم انرژي و امكانات بندري 
و مواصلاتي خود را با همه توان با ويتنام به اش��تراك 
بگذاريم. پورابراهيمي حوزه هاي خدمات مهندسي، 
توليد دارو و تجهيزات پزشكي، صنعت حلال، معدن، 
صنع��ت و كش��اورزي را ازجمله حوزه ه��اي جذاب 
همكاري دو طرف برشمرد و گفت: هيچ محدوديتي 
براي همكاري ب��ا ويتنام نداري��م و از ظرفيت بخش 
خصوصي ايران كه ظرفيت قابل توجهي اس��ت براي 
افزايش همكاري هاي مشترك استفاده خواهيم كرد. 
رييس گروه دوستي ايران و ويتنام در مجلس، هدف از 
اين نشست ها را هماهنگ كردن سطح روابط اقتصادي 
ايران و ويتنام هم راستا با سطح روابط سياسي اين دو 
كشور عنوان كرد و گفت: ويتنام با رشد اقتصادي برتر و 
حجم بالاي تجارت خارجي، يكي از شركاي مهم براي 
ايران محسوب مي شود. بنابراين توسعه سطح روابط با 
كشوري كه تا اين سطح داراي ثبات در سياست هاي 
اقتصادي است، براي ايران بسيار اهميت دارد. رحيمي 
جهان آبادي، در اين همايش با اش��اره به تحريم ها و 
محدوديت هاي ناش��ي از آن، افزود: بايد در قدم اول 
براي حل مشكلات مربوط به حوزه بانكي فكري كنيم. 
البته در اين بين با عدم شناخت كافي از ظرفيت هاي 
يكديگر مواجه هستيم كه بايد براي حل اين مساله نيز 
سازوكاري طراحي كنيم.او افزود: نبود پرواز مستقيم 
بين ايران و ويتنام و مسائل مربوط به قرنطينه نباتات 
و محصولات كشاورزي نيز در ارتباط با اين كشور بايد 
حل شود كه البته در اين حوزه ها رايزني هايي صورت 
گرفته و اميدواريم كه هرچه زودتر برطرف ش��ود. او 
توجه به نقش بخش هاي خصوصي دو كشور در توسعه 
روابط تجاري را نيز از مواردي عنوان كرد كه بايد مورد 

توجه قرار گيرند.

خبراخبار 7
.Thu  صنعت،معدن و تجارت Aug 10. 2023    2558   پنجشنبه 19 مرداد 1402     23 محرم 1445    سال دهم      شماره

انتقادات اصناف به مجوز دهي 
وزارت اقتصاد

 هيات رييسه اتاق اصناف تهران انتقادات خود را به سامانه 
نوين اصناف مطرح كرد كه صدور جواز بدون دريافت 
مستندات، اضافه نش��دن گزينه ابطال يا تعليق جواز 
كسب براي اتحاديه ها و رعايت نشدن قانون نظام صنفي 
در اين روند از جمله اين انتقادات است. محمدرضا فرجي 
در مراسم ديدار اعضاي هيات مديره اتاق اصناف تهران با 
خبرنگاران، اظهار كرد: در سامانه نوين اصناف يك اشتباه 
استراتژيك اتفاق افتاده كه اميدواريم سهوي بوده باشد. 
بر اين اس��اس در حال حاضر بدون دريافت مستندات 
جواز كسب و فقط با احراز كد ملي، عكس و سند ملكي، 
صادر مي شود. وي افزود: ما در حال نامه نگاري با وزارت 
اقتصاد در اين رابطه هستيم. به نظر مي رسد اين روند به 
سمت و سوي خطر آفريني براي جامعه پيش مي رود. 
با اين روند جديد ممكن است در يك هفته به اندازه كل 
مدتي كه نوين اصناف فعال بوده، مجوز صادر شود، در 
حالي كه صحت برخي از اين اطلاعات مشخص نيست 
و بعدا هم اتحاديه ها بايد به مشكلات رسيدگي كنند. 
فرجي با بيان اينكه علي رغم وعده ها، هنوز گزينه ابطال 
يا تعليق جواز كسب براي اتحاديه ها اضافه نشده، گفت: 
برآورد مي شود اگر اين روال تا هفته آينده ادامه پيدا كند، 
به اندازه سه ماه اخير جواز صادر شود، اما هيچ اتحاديه اي 
نمي تواند به همه اين جوازها رسيدگي كند. اميدواريم 
براي افراد متخلف، افرادي كه در قيد حيات نيستند اما 
هنوز كد ملي فعال دارند و... جواز صادر نش��ود، چراكه 
براي جامعه اصناف و كل جامعه خطرآفرين خواهد بود. 
عضو هيات رييسه اتاق اصناف تهران با بيان اينكه مورد 
داشتيم در يك مكان 32 جواز كسب صادر شده، گفت: 
32 جواز كسب به منزله آزادي 32 عدد فردي است كه 
حداقل به خاطر ضرب و ش��تم در زندان بودند و با جواز 
كسب به عنوان وثيقه آزاد شدند يا 32 وام بانكي كه به 
استناد جوازها پرداخت شده باشد. تضعيف اتاق هاي 
اصناف به لحاظ امنيتي هم نتايج خوبي نخواهد داشت. 
همچنين حميد رضا رستگار، رييس اتاق اصناف تهران  
با بيان اينكه در روند فعلي قانون نظام صنفي رعايت نشده، 
گفت: هزاران نفر پاي جواز متعهدند قرار نيست هر كس 
با هر روندي بتواند آن را دريافت كند. ضمن اينكه بايد 
به اين نكته توجه كرد كه افرادي كه جواز كسب دريافت 
مي كنند قرار است به مردم خدمات ارايه كنند و بعضا با 
جان و سرمايه مردم سر و كار دارند. وي افزود: همانطور 
كه پاي اس��كناس، امضاي رييس بانك مركزي وجود 
دارد، اعتبار جواز هم امضاي رييس اتحاديه است. اما با 
روش جديد اعتبار مجوزها در حال از بين رفتن است. 
البته اين امضا، امضاي طلايي نيس��ت و فقط به منزله 
تعهد است. رستگار با بيان اينكه فرآيند صدور مجوزها 
به صورت الكترونيكي بايد در جهت تسهيل كسب و كار 
باشد، تصريح كرد: اين موضوع نبايد با قانون نظام صنفي 

مغايرت داشته باشد.

تشكيل وزارت بازرگاني
 در ميانه عمر دولت خطاست

عضو هيات رييسه مجلس با اش��اره به اينكه در صورت 
تش��كيل وزارت بازرگاني يك س��ال براي شكل گيري 
اداري اين نهاد زمان نياز است، تأكيد كرد كه در اوج نياز 
به تأمين كالاهاي اساسي عملًا وقت را از دست مي دهيم.

به گزارش خبرگزاري تس��نيم، مجتبي يوسفي، عضو 
هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه وزارت 
بازرگاني موافق و مخالفيني جدي دارد، گفت: شخصاً 
جز مخالفين هس��تم؛ با وجود اينكه وضعيت معيشت 
مردم خوب نيست و ميراث سياست هاي پولي و مالي 
و اقتصادي در دولت هاي مختلف اس��ت، اما بايد گفت 
اين وزارتخانه 7 بار تشكيل و ادغام شده است.وي افزود: 
در دهه 80 وقت��ي بحراني در مديريت تأمين كالاهاي 
اساسي پديد مي آمد، بحث كارشناسي گذاشته مي شد 
و وزارت جهاد را به عنوان نماينده توليدكنندگان مواد 
پروتئيني و از وزارت بازرگاني وقت به عنوان تنظيم گر و 
مجوز دهنده براي واردات و صادرات و نيز از وزارت صنعت 
به عنوان حامي توليدكننده ياد مي شد.يوس��في ادامه 
داد: در نهايت پس از بحث هاي كارشناس��ي متعدد در 
صداوسيما مصرف كننده و توليدكننده و مسوولان متوجه 
نمي شدند قصور از سوي كدام وزارتخانه است و بدين معنا 
بود كه يك موضوع به س��ه وزارتخانه باز مي گردد. وي 
اضافه كرد: در دنيا نيز همواره توليدكننده و سياست گذار 
حوزه بازرگاني و توليد يكي بوده و هست تا از توليدكننده 
حمايت شود و وزارت بازرگاني به وزارت واردات تبديل 
نشود. اين نماينده مجلس افزود: اين بحث در دولت قبل 
هم مطرح بود و در نهايت در دولت قبلي به عزل و تعويض 
يك وزير بود و در آن جا نيز مباحث جدي و اساسي طرح 
شد كه در نهايت رأي نياورد.يوسفي تصريح كرد: يكي از 
دلايلي كه اين مساله مجدد به كميسيون ارجاع شد، اين 
بود كه عده اي مي گفتند بر اساس برنامه ششم و قوانين 
بالادستي كه قرار بود وزارتخانه ها كاهش يابند، تشكيل 
وزارت بازرگاني بر اساس اصل 75 بوده و بار مالي دارد و 
خلاف مصوبه برنامه مي باشد.وي گفت: عده اي نيز مطرح 
مي كنند ك��ه وزارت بازرگاني صرف��اً در حوزه تفكيك 
مي گنجد و افزايش وزارتخانه مطرح نيست؛ درحالي كه 
تنها اسم را تغيير داده ايم.يوسفي با بيان اينكه مدافعان 
تشكيل وزارت بازرگاني كنترل بازار را بهانه مي كنند، 
افزود: اگر اين افراد مدعي هس��تند كه بازار بايد كنترل 
شود، پاسخ دهند كه آيا كنترل بازار پس از تشكيل اين 
وزارتخانه به دست بخش بازرگاني سپرده مي شود؟!اين 
در حالي است كه نظارت با مجموعه تعزيرات است كه 
ذيل وزارت دادگستري فعاليت مي كند. همچنين توليد 
نيز در وزارتخانه اي ديگر نظارت مي شود و از طرفي در 
اوج گرفتاري تأمين كالاهاي اساس��ي و عدم حمايت 
از توليد و آشفته بازار خودرو تش��كيل وزارت بازرگاني 
دردي را دوا نمي كند.وي با بيان اينكه امروز با موضوعات 
جدي در بحث حمايت از صنعت وجود دارد، افزود: قرار 
بود به دولت اجازه داده شود اگر تشخيص داد، گمرك 
را از وزارت اقتصاد گرفته و ذيل وزارت بازرگاني تعريف 
كند؛ ولي براساس قانون مجلس يك نفر بايد تصميم گير 
و تصميم ساز مي بود تا وضعيت كنوني بار ديگر پديد نيايد.

صادركنندگان۸۰ روز فرصت 
داريد ارزتان را در نيما عرضه كنيد

بر اساس اعلام سازمان توس��عه تجارت ايران، تمامي 
صادركنندگان محصولات پتروش��يمي، پالايش��ي، 
فولادي، فلزات اساسي رنگين و فرآورده  هاي نفتي مكلف 
به عرضه ۱00 درص��دي ارز حاصل از صادرات خود در 
»سامانه نيما« طي 80 روز پس از صدور پروانه صادراتي 
شدند. در راستاي اجراي ماده 8 ايين  نامه اجرايي تبصره 
6 بند )ح( م��اده 2 مكرر قانون مبارزه ب��ا قاچاق كالا و 
ارز، صادركنندگان محصولات پتروشيمي، پالايشي، 
فولادي، فلزات اساسي رنگين و فرآورده  هاي نفتي ملزم 
به ف��روش ۱00 درصد ارز حاصل از ص��ادرات خود به 
صورت حواله در سامانه نيما هستند.  گفتني است پايش 
سيستمي اين فرايند بر اساس كد تعرفه  هاي مشمول در 
ماده ياد شده صورت مي گيرد. اين قاعده از تاريخ ابلاغ 
ايين  نامه اجرايي تبصره 6، يعني ميانه آذر ماه سال قبل 
براي صادرات محصولات ياد شده اعمال شده است. در 
اصل بر اساس مصوبه ششمين نشست كارگروه بازگشت 
ارز حاصل از صادرات، مهلت ايفاي تعهدات ارزي حاصل 
از صادرات اين محصولات از دهم فروردين امسال از چهار 
ماه به 80 روز كاهش يافته اس��ت. از بهار سال ۱3۹7 و 
همزمان با از سرگيري تحريم هاي امريكا، دولت اعلام 
كرد كه براي تامين نيازهاي ارزي، صادركنندگان موظف 
هس��تند كه ارز حاصل از صادرات خود را در چارچوب 
چند روش مشخص به كشور بازگردانند. بر اين اساس 
صادركنندگان براي اس��تفاده از تسهيلات صادراتي و 
البته جلوگيري از جرايم اقتص��ادي، بايد ارز خود را در 

قالب تعهد ارزي به كشور بازگردانند.

تكذيب واژگوني نخستين 
محموله خودروهاي وارداتي

 سرپرست سازمان توس��عه تجارت با اشاره به اينكه 
واژگوني اولين محموله خودروهاي كاركرده وارداتي 
صحت ندارد، گفت: هنوز آيين نامه واردات خودروهاي 
دست دوم نهايي و ابلاغ نشده و هيچ خودروي دست 
دومي وارد كشور نشده است. به گزارش ايسنا، مهدي 
ضيغمي درباره فيلم منتشر شده در فضاي مجازي مبني 
بر واژگوني نخس��تين محموله خودروهاي كاركرده 
وارداتي آن را كذب دانس��ته و عنوان كرد: هيچ يك از 
شركت هاي وارد كننده خودرو هم كه ثبت سفارش 
خ��ودرو كرده اند خبري مبني ب��ر واژگوني محموله 
وارداتي خود به ما اعلام نكرده اند. وي افزود: احتمالا اين 
محموله اي كه فيلم آن در فضاي مجازي منتشر شده 
مربوط به خودروهايي است كه از طريق خاك ايران به 
كشورهاي ديگر ترانزيت مي شود.ضيغمي گفت: سال 
گذشته 8000 خودرو از طريق خاك ايران به عراق و 
آسياي مركزي ترانزيت شد، خودروهايي از كشورهاي 
مختلف از جمله امريكا ك��ه از خليج فارس وارد ايران 
شده و از طريق مرز كردستان عراق و شلمچه و همچنين 
مرزهاي شمالي عبور كرده اند.بنا بر اعلام خبرگزاري 
صداو سيما، وي در پايان با تكذيب واردات خودروهاي 
دس��ت دوم تاكيد كرد؛ هنوز آيين نام��ه واردات اين 
خودروها ابلاغ نشده است. بر اساس اين گزارش در روز 
گذشته )۱7 مرداد( در فضاي مجازي فيلمي منتشر و 
در آن ادعا شده، نخستين محموله خودروهاي كاركرده 

وارداتي در محور شيراز به اصفهان واژگون شده است.

افزايش صادرات فولاد ايران 
در ۴ ماهه امسال

جديدترين آمار انجم��ن توليدكنندگان فولاد ايران از 
صادرات انواع محصولات فولادي در چهار ماهه امسال، 
حاكي از افزايش صادرات محصولات مياني، ميلگرد و 
تيرآهن است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، براساس 
آمار توليدكنندگان فولاد، صادرات محصولات مياني 
زنجيره ف��ولاد با افزايش 24.۹ درص��دي از 2 ميليون 
و 2۱۱ ه��زار تن در چهار ماهه پارس��ال به 2 ميليون و 
76۱ هزار تن در مقايس��ه با مدت مشابه امسال رسيد. 
همچنين صادرات آهن اس��فنجي از ۱66 هزار تن در 
چهار ماهه پارسال به 58 هزار تن در چهار ماهه 2023 
ميلادي افت كرد، اين ارقام تفاوت 65.۱ دارند. در ميان 
انواع محصولات تخت صادرات ورق هاي پوشش دار در 
چهار ماهه نخست امسال تفاوت چشمگيري در مقايسه 
با مدت مشابه پارسال داشت و از 28 هزار تن به 2 هزار تن 
كاهش پيدا كرد. همچنين صادرات ميلگرد نيز از 674 
هزار تن در چهار ماهه نخست پارسال به 800 هزار تن 
در مقايسه با مدت مشابه امسال افزايش داشت. بنا بر آمار 
انجمن توليدكنندگان فولاد ايران؛ فولادسازان كشور از 
ابتداي فروردين تا پايان تير امسال 66 هزار تن تيرآهن 
صادر كردند، اين رقم در مقايسه با مدت مشابه پارسال 
افزايش بيش از دو برابري داشت. در مدت مشابه پارسال 

حجم صادرات تيرآهن ايران 32 هزار تن بود.

كسي براي خريد خودرو 
صف نكشيده

در زمان حاضر كسي براي خريد خودرو صف نكشيده 
اس��ت و همه منتظر تعيين تكليف ورود خودروهاي 
وارداتي به بازار هستند. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
بازار خريد و ف��روش خودرو اين هفت��ه نيز همانند 
هفته هاي گذشته بدون مشتري است و كمتر خريد و 
فروشي انجام مي شود. جالب اينجاست با وجود ركود 
بازار در فضاي مج��ازي قيمت هاي كاذبي براي انواع 
محصولات عنوان مي شود اما وقتي مشتري پاي معامله 
مي رود حرف آخر را قيمت هاي اصلي خودرو مي زنند 
كه در نهايت با تخفيف هاي بسيار خودرو مورد معامله 
قرار مي گيرد.نكته قابل توجه اينجاست كسي براي 
خريد خودرو صف نكشيده است و همه منتظر تعيين 
تكلي��ف ورود خودروهاي وارداتي به بازار هس��تند، 
همين امر عاملي ش��ده اس��ت تا قيمت خودروهاي 
مونتاژي به كارخانه نزديكتر شود. خريداران در اين 
ش��رايط بايد دقت كنند كه فريب قيمت هاي كاذب 

را نخورند و با ثبات بازار نسبت به خريد اقدام كنند.

همايش تجاري بخش خصوصي ايران با حضور مقامات ويتنامي برگزار شد

توسعهتجارتباويتناميها

بازوي پژوهشي مجلس اعلام كرد 

سقوط سهم نساجي در صنعت طي 3۰  سال
بازوي پژوهش��ي مجلس در گزارش��ي اعلام كرد به رغم 
مزيت هاي صنعت نساجي و پوشاك، سهم ارزش افزوده 
اين صنع��ت از كل ارزش افزوده صنعتي از25.5 درصد به 

كمتر از 5 درصد طي سه دهه گذشته كاهش يافته است.
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي به بررسي عملكرد 
صنايع نساجي و پوشاك و ارايه راهبردهاي تقويت آن در 
برنامه هفتم توسعه پرداخته اس��ت. البته هدف گزارش 
آسيب شناسي صنايع نساجي و پوشاك و ارايه راهبردهاي 
بهبود و ارتقاي اين صنعت در بستر برنامه هفتم توسعه است.
در اين تحقيق عنوان شده به رغم مزيت هاي صنعت نساجي 
و پوش��اك، س��هم ارزش افزوده اين صنعت از كل ارزش 
افزوده صنعتي از25.5 درصد به كمتر از 5 درصد طي سه 
دهه گذشته كاهش يافته است. بررسي نتايج اين گزارش 
نشان مي دهد چالش هاي صنايع نساجي و پوشاك كشور 
را مي توان در سه سطح طبقه بندي كرد. سطح اول: شامل 
چالش هاي موجود در محيط داخلي بنگاه ازجمله بهره وري 
پايين، سطح دوم: مسائل مربوط به محيط خارجي نزديك 
شامل مشكلات مربوط به زنجيره تأمين و ساختار بازار و 
درنهايت سطح سوم: شامل مسائل ناشي از محيط خارجي 
دور ازجمل��ه مش��كلات مربوط به قواعد تج��اري و عدم 
هماهنگي دس��تگاه هاي مجري اثرگذار در طول زنجيره 

ارزش صنعت است.
چالش هاي كليدي حاكم بر صنايع نس��اجي و پوشاك، 
تبعاتي ازجمله هزينه تمام شده بالاي محصولات توليدي، 
كاهش توان ارزآوري، ناپايداري فعاليت واحدهاي توليدي، 
كاهش توان خلق ارزش افزوده و ضعف رقابت پذيري كيفي 
محصولات نساجي و پوشاك كشور را به همراه دارد. ازاين رو 
به منظور تقويت جايگاه صنعت نساجي و پوشاك در اقتصاد 
كشور متناسب با چالش ها و اهداف كلان اين صنعت در 
تناظر با رويكردهاي اقتصاد مقاومتي، راهبردهايي با تأكيد 

بر ارايه پيشنهادهايي در برنامه هفتم احصا شد.
ازجمله اين موارد مي توان به اتخاذ سازوكارهاي مناسب 
براي تكميل زنجيره تأمين پايدار، ارايه سياست هاي 
حمايتي براي بهبود فناوري ها، توس��عه ظرفيت هاي 
صادراتي از طريق س��اماندهي صادرات ش��ركت ها و 
تغيير س��اختار بنگاهي صنايع نساجي و پوشاك به 

سمت ساختار متكي بر مقياس و رقابت اشاره كرد.
   چالش ها و نواقص موج��ود در محيط داخلي )زنجيره 
ارزش؛ ازجمله نقاي��ص زنجيره ارزش صنايع نس��اجي 
و پوش��اك به واس��طه جايگاه ضعيف خدماتي سازي در 
اين صنعت اس��ت، به طوري كه س��هم اين صنعت از كل 
پرداخت هاي غيرصنعتي به كمتر از ۱ درصد رسيده است. 
انگيزه پايين ارتقاي بهره وري در شركت ها به دليل كاهش 
حاشيه سود، فرسودگي تجهيزات و ضعف در بهره مندي 
از نيروي انساني خلاق از چالش هاي اين صنعت در محيط 

داخلي است.( 
   چالش ه��اي برآمده از عملكرد محيط خارجي نزديك 
)ساختار صنعت؛ ازجمله چالش هاي مرتبط با محيط كسب 
وكار واحدهاي نساجي و پوشاك مي توان به كمبود مواد 
اوليه و واسطه اي، ضعف فناوري توليد و صنايع پشتيبان، 
ضعف جايگاه برند ملي، ضعف در اقتصاد مقياس، قدرت 
پايين رقابت پذيري در بازار داخل به ويژه در برابر كالاهاي 
قاچاق اشاره كرد. ضعف ساختاري حوزه صنف و صنعت 
به وي��ژه درباره واحدهاي زيرپل ه��اي توليدي و توزيعي 
پوشاك از نقايص الگوي ساختار بازاري حاكم بر صنعت 
است. به طوري كه حدود 75 درصد از سهم توزيع پوشاك 

در بازار متعلق به واحدهاي نيمه سازمان يافته انفرادي و ۱5 
درصد نيز به واحدهاي غيرسازمان يافته انفرادي زيرپله اي 

و بدون مجوز اختصاص دارد.( 
   چالش ها و مسائل ناشي از محيط خارجي دور )سياستي؛ 
ازجمله مسائل اين حوزه مي توان به مشكلات ناشي از نظام 
تعرفه بندي، مشكلات ناشي از شرايط بين المللي و عدم 
هماهنگي دس��تگاه هاي مجري در طول زنجيره ارزش 

اشاره كرد .( 
وجود چالش هاي مذكور س��بب شده تا عملكرد صنعت 
نساجي و پوشاك كش��ور با تبعاتي همراه باشد كه از اهم 
آن مي توان به هزينه تمام شده بالاي محصولات توليدي، 
كاهش ت��وان ارزآوري محصولات نس��اجي و پوش��اك، 
ناپايداري فعاليت واحدهاي نس��اجي و پوشاك در بازار، 
كاهش توان خل��ق ارزش افزوده در ط��ول زمان و ضعف 

رقابت پذيري كيفي محصولات اشاره كرد.

   راهكارها كدامند؟ 
اگرچه گستردگي و پيچيدگي مسائل و معضلات اين 
صنعت، اراي��ه يك راه حل جامع و مطل��وب كه داراي 
قابليت اثربخشي حداكثري باشد را با موانع جدي روبه رو 

مي سازد اما با اين وجود، برخي از راهكارهاي اساسي كه 
مي توان براي غلبه بر مشكلات اين صنعت و بهبود نسبي 
آن اتخاذ كرد و از ظرفيت برنامه هفتم براي اجرايي شدن 

آنها استفاده كرد، به شرح زير مدنظر است: 
   ايجاد و تكميل زنجيره تأمين پايدار و باكيفيت در 
صنايع نساجي و پوشاك و صنايع پشتيبان آن از طريق 
هدف گذاري براي تأمين مواد اوليه مورد نياز صنعت 
نساجي در برنامه هفتم توس��عه )كميسيون صنايع 
و معادن( و برنامه ري��زي وزارتخانه هاي مرتبط براي 
اجرا )وزارتخانه هاي نفت و صنعت، معدن و تجارت و( 
ارايه سياست هاي حمايتي براي ايجاد روابط پايدار و 
شكل گيري پيوندهاي افقي و عمودي ميان واحدهاي 
توليدي و سازماندهي آنها در كل زنجيره صنايع نساجي 
و پوشاك )وزارت صنعت، معدن و تجارت با همكاري 

ساير دستگاه هاي اجرايي( 
   بهبود فناوري هاي مورد استفاده در صنعت نساجي 
از طريق اعطاي مشوق ها به واحدهاي نوآور )معاونت 
علمي و فناوري و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت( و ارايه برنامه جامع 
بازسازي و نوسازي صنايع كشور با اولويت واحدهاي 
نس��اجي به ويژه بافندگ��ي )وزارت صنعت، معدن و 
تجارت( و تعيين محل اعتبار و دستگاه متولي در قانون 
برنامه هفتم براي اجراي طرح بازسازي و نوسازي در 

صنايع )كميسيون صنايع و معادن( 
   توسعه ظرفيت هاي صادراتي و توسعه برندهاي ملي 
از طريق طراحي سازوكار توليد مشترك با برندهاي 
منطقه اي و جهاني و ساماندهي صادرات شركت ها در 
قالب شركت هاي مديريت صادرات )وزارت صنعت، 

معدن و تجارت با همكاري دستگاه هاي اجرايي( 
   تغيير ساختار بنگاه صنايع نساجي و پوشاك به سمت 
»س��اختار متكي بر مقياس و رقابت« از طريق توس��عه 
مراكز توسعه مهارتي طراحي و مد و ايجاد مراكز نوآوري و 
شتاب دهنده هاي تخصصي در حوزه تجهيزات مورد نياز 
صنايع نساجي و پوشاك و بازنگري در نظام ارزيابي كيفيت 
متناس��ب با اس��تانداردهاي جهاني و منطقه اي )وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با همكاري دستگاه هاي اجرايي( .
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خبرروز

محموله دارويي بيماران SMA به همت هلال احمر وارد شد
مديرعامل سازمان تداركات پزشكي جمعيت هلال احمر از ورود محموله دارويي بيماران SMA به كشور خبر داد. عليرضا عسكري اعلام كرد: 
جمعيت هلال احمر جمهوري اسلامي ايران، محموله داروي اسپينرازا )Spinraza( كه براي درمان بيماران SMA استفاده مي شود را به كشور 
 )Nusinersen( وارد كرد و اين دارو به زودي و با برنامه ريزي و نظارت وزارت بهداشت در دسترس بيماران قرار مي گيرد. عسكري افزود: نوسي نرِسن
با نام تجاري اسپينرازا )Spinraza(، نخستين دارو براي درمان بيماري SMA است كه سال ۲۰۱۶ مورد تأييد سازمان هاي بين المللي قرار گرفت 
و اكنون در بيش از ۵۰ كشور جهان استفاده مي شود. پس از تصميم وزارت بهداشت در ارديبهشت ماه سال ۱۴۰۱ درخصوص تأمين داروي مورد نياز 
اين بيماران، بعد از ۹ ماه انتظار دومين محموله داروي اسپينرازا )Spinraza( توسط جمعيت هلال احمر در دسترس بيماران كشور قرار مي گيرد.

رويداد

زمان زيادي به برگزاري اربعين حسيني باقي نمانده 
اس��ت. از روزهاي قبل اخباري در مورد تداركات اين 
مراس��م و فراهم آوردن وس��ايل رفاهي براي زيارت 
كنندگان منتشر شده اس��ت. از راه اندازي موكب ها 
تا بر پايي بيمارس��تان ها و مراكز درماني. البته مساله 
اينجاست كه آيا اتفاقات غير منتظره اي كه سال قبل 
رخ داد و باعث ش��د تا تعداد زيادي از افراد نتوانند به 
موقع خود را به كربلا برسانند و شلوغي در مرزها و ... 
آشفتگي هاي بسياري را به همراه داشت باز هم تكرار 
خواهد شد يا مس��وولان از شرايط سال گذشته براي 
بهتر كردن وضعيت امس��ال بهره جس��ته اند. در اين 
بين رييس پليس راهور فراجا با بيان اينكه طبق پيش 
بيني هاي انجام شده بيش از ۴ ميليون زائردر مراسم 
اربعين امسال خواهيم داشت گفت: طبق پيش بيني ها 
بي��ش از ۹۴ درصد زائران با انتخاب مس��ير زميني با 
استفاده از حمل و نقل عمومي يا وسائل نقليه شخصي 
به س��فر عتبات عاليات خواهند رف��ت. او هماهنگي 
همه دستگاه ها براي اربعيني بي خطر را خواستار شد 
و گفت: همه دس��تگاه ها با تمام توان بايد در خدمت 
زائران باشند تا شاهدسفري ايمن و اربعيني با حداقل 
مشكل باشيم. هاديانفر به همزماني اربعين با سفرهاي 
تابستانه شهريور اشاره كرد و افزود: اين مساله مديريت 
و روانس��ازي ترافيك و خدمات مناس��ب را سخت تر 
خواهد كرد. به گفته س��ردار هاديانفر دس��تگاه هاي 
مس��وول و حمل و نقل جاده اي بايد در مبادي مرزي 
حاضر باشند تا خدمات مناسب را ارايه كنند. رييس 
پليس راهور فراجا بر ممنوعيت استفاده از اتوبوس هاي 
پاكستاني تاكيد كرد و گفت: اين اتوبوس ها به دليل 
مغايرت شكل فرمان، عدم پيوستن به كنوانسيون هاي 
راهنماي��ي و رانندگي و فقدان برخ��ورداري از بيمه 
بين المللي همچنين سطح ايمني و استاندارد ممنوع 
است و اس��تفاده از اين وسائل به طور حتم حادثه ساز 

خواهد بود.

   انتقاد از چهار بانده نبودن محور ايلام
هاديانفر از برخي نارسايي ها انتقاد كرد و گفت: با وجود 
تاكيد چندس��اله با برخي مشكلات مواجه هستيم كه 
هنوز برطرف نشده است. يكي از اين موارد پايان نيافتن 
طرح چهاربانده شدن محور ايلام است كه يك ضرورت 
ترافيكي ب��راي مديريت جابه جايي زائران محس��وب 
مي شود. او علاوه بر اين از ظرفيت پاركينگ ها و تكميل 
نشدن تونل كربلا انتقاد كرد و افزود: با وزير راه و شهرسازي 
در اين باره رايزني ش��ده و اميدواريم قبل از اربعين اين 
چالش ها برطرف ش��ود. رييس پليس راه��ور فراجا بر 
آمادگي و استقرار بخش هاي اورژانسي و تروما در مسيرها 
و مبادي مرزي تاكيد كرد و گفت: براي خدمت بهداشتي 
به موقع براي حادثه ديدگان از وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي خواستار اس��تقرار اين تجهيزات در 
نزديكي مرزها هستيم. هاديانفر به نياز تسهيلات ويژه براي 
زائران تاكيد كرد و گفت: با توجه به بزرگي رويداد اربعين 
نياز است دس��تگاه هاي متولي علاوه بر خدمات عادي، 
تسهيلات ويژه را در نظر بگيرند. او همچنين بر اثرگذاري 
رسانه ها بر كاهش حوادث و آگاه سازي زائران تاكيد كرد و 
گفت: البته رسانه ها نبايد با بزرگنمايي حوادث و مشكلات 

زائران را از اين سفر معنوي منصرف كنند.

   دستگاه ها براي اطلاع رساني سريع
و صحيح همكاري كنند

ب��ه گفته هاديانف��ر اثرگذاري رس��انه ها براي كاهش 
حوادث، مديريت ترافيكي و سفررا بسيار محوري عنوان 
كرد و افزود: لازم است همه دستگاه ها براي اطلاع رساني 
سريع و صحيح با تمامي رسانه ها همراهي كنند. رييس 
پليس راهور فراجا ميزان حوادث در مس��ير بازگشت 
را بيشتر دانس��ت و افزود: اين مساله نشان مي دهد كه 
موضوع بازگشت مسافران به دليل خستگي و افزايش 
امكان حادثه بسيار مهم است كه بايد در اسكان، ايجاد 
فضاي استراحت و مديريت بازگشت برنامه ريزي دقيق 

صورت گيرد.هاديانفر تاكيد كرد: حتما همه امكانات و 
زيرساخت ها بايد پيش از آغاز موج سفر اربعين انجام 

شود تا با چالش مواجه نشويم.

   بازگشت اتوبوس هاي فاقد
صورت وضعيت به شهرهاي مبدا 

رييس پلي��س راه فراجا با تاكيد ب��ر اينكه تردد همه 
اتوبوس هاي شهري در محورهاي مواصلاتي به خصوص 
محورهاي منتهي به مرز عراق ممنوع است، گفت: همه 
اتوبوس هاي مس��افربري بايد صورت وضعيت داشته 
باش��ند و در غير اين صورت به ش��هر مبدا بازگردانده 
مي شوند. سردار حسن مومني اظهار داشت: برخي از 
مسوولان شهري اصرار بر استفاده از اتوبوس هاي شهري 
براي جابه جايي مسافران در محورهاي مواصلاتي دارند 
كه خلاف قواعد رانندگي است. او با بيان اينكه در صورت 
استثنا بايد اتوبوس هاي شهري با مجوز راهور وارد جاده 
ش��وند، افزود: تردد اين وسائل نقليه نيز مشمول همه 

قوانين اتوبوس هاي برون شهري است.

   اتوبوس هاي تركيه براي اربعين
استفاده مي شود

رييس پليس راه فراجا به اس��تفاده از خودروهاي تركيه  
براي جابه جايي زائران اشاره كرد و گفت: هماهنگي لازم 
براي بهره من��دي از اين اتوبوس ها در حال انجام اس��ت. 
س��ردار مومني تاكيد كرد: موضوع ثبت ساعت و صورت 
وضعيت براي اين اتوبوس ها در حال انجام است و اميدواريم 
قبل از موج مسافرت به طور كامل انجام شود. او استفاده از 
اتوبوس هاي كشور پاكستان را رد كرد و گفت: اتوبوس هاي 
پاكستاني به دليل فرسودگي و فقدان همخواني با قوانين 
راهنمايي كشور و مشكلات بيمه اي ممنوع است.  به گفته 
سردار مومني يكي از ايرادهاي اين اتوبوس ها ميزان سوار 
كردن مسافر است كه به صورت غيرمجاز و بيش از حد مجاز 
سوار مي كنند كه همين موضوع تردد آنها را ممنوع مي كند.

پيش بيني چهار ميليون زائر در اربعين حسيني
يادداشت

كنترل خشم با راهكارهاي معمولي
گرماي ه��وا مي تواند تاثير 
مس��تقيم بر خلق و خوي 
انس��ان بگ��ذارد. به همين 
خاطر است كه در تابستان ها 
آمار درگيري هاي خياباني 
بيش از بقيه فصول است. اما 
چه چيزي باعث مي شود تا 
افراد در هواي گرم كنترلي 
بر أعصاب خود نداشته باشند. گرماي هوا شما را كلافه 
مي كند. تحمل شرايط غير عادي هميشه افراد را در 
آستانه فروپاشي احساسي قرار مي دهد. وقتي شما در 
شرايط بدي قرار مي گيريد هر گونه اتفاقي در محيط 
اطراف مي تواند باعث شود كه خشم شما فوران كند. 
در اين ش��رايط اولين توصيه اي كه به افراد مي شود 
ترك محلي است كه باعث شده تا شما در آن كنترل 
أعصاب خود را از دست بدهيد. اگر بتوانيد به سرعت 
محل را ترك كنيد قطعا مي توانيد از عواقبي كه ممكن 
است فوران خشم شما باعث به وجود آمدن آن شود 
جان سالم به در ببريد. متاسفانه يك لحظه عصبانيت 
مي تواند باعث بروز اتفاقاتي شود كه فرد را يك عمر 
پشيمان مي كند. اينكه افراد بايد مديريت خشم را فرا 
بگيرند و بايد س��عي كنند كه بر اعصاب خود مسلط 
باشند مسائلي است كه بايد با مراجعه به روانشناس و 
روانپزشك به آن رسيد اما اگر بخواهيم به طور عاميانه 

در مورد راهكارهاي مهم در كنترل خشم به خصوص 
خشمي كه به دليل فش��ارهاي جوي بر ما مستولي 
مي شود صحبت كنيم بايد بگوييم كه قبل از هر چيز 
از حضور در ش��رايطي كه باعث بروز چنين اتفاقاتي 
مي شود بايد حذر كنيد. حال شايد شما راننده تاكسي، 
پيك موتوري و .... باشيد كه مجبور هستيد ساعات 
طولان��ي را در گرماي هوا كار كنيد و همين مس��اله 
مي تواند بر خلق و خوي شما تاثير منفي بگذارد. براي 
رهايي از اين وضعيت بايد سعي كنيد كه در طول روز 
ش��رايطي براي خود فراهم كنيد كه حتي اگر شده 
براي چند دقيق��ه از محل تن��ش زاي كار و فعاليت 
روزانه خود فاصله بگيريد. مثلا در جاي خلوت و سايه 
به طور كوتاه مدت استراحت كنيد. به افكارتان مسلط 
شويد و كاري كنيد كه فشارها و استرس هاي ناشي از 
كار را از بين ببريد. بسياري از افراد در اين مواقع براي 
چند لحظه كوتاه هم كه شده جدول حل مي كنند. 
برخي روزنامه مي خوانند و برخي ديگر ممكن است 
به يك موسيقي گوش دهند هر كدام از اين كارها كه 
باعث شود شما خستگي ذهنتان را از بين ببريد و با 
تجديد قوا بر اعصاب خود مسلط شويد مي تواند راهكار 
مناسبي براي جلوگيري از بروز خشم و عصبانيت شود. 
مساله اينجاست كه در شرايط كنوني يكي از مسائلي 
كه باعث بروز خش��م در افراد مي شود فارغ از فشاري 
كه گرماي هوا ممكن است بر فرد وارد كند مشكلات 

اقتصادي و معيشتي اس��ت كه باعث مي شود افراد 
خيلي زود از ك��وره در بروند و با كوچك ترين اتفاقي 
ش��روع به پرخاشگري كنند. مس��اله اينجاست كه 
اگر فقط چند ثانيه قبل از اينكه بخواهيد دس��ت به 
خشونت بزنيد به اين فكر كنيد كه بروز اين خشونت 
نه تنها مشكلي را حل نمي كند كه ممكن است در يك 
لحظه غفلت باعث بروز مشكلي بزرگ تر و لاينحل تر 
بشود مي توانيد خش��م خود را كنترل كنيد. عموما 
افراد زماني كه بسيار درگيري ذهني و مشغله فكري 
دارند نمي توانند خشم خود را مديريت كنند و تمامي 
فشارهاي ناشي از مشكلات را به يك باره و تنها با يك 
اتفاق س��اده مي خواهند بروز بدهند. همه ما ممكن 
است با ديدن نابرابري هاي موجود در جامعه و شكاف 
طبقاتي حاصل از آن ناراحت و خشمگين شويم. اما اگر 
قرار باشد تمام اين خشم و عصبانيت بروز پيدا كند با 
جامعه اي پرخاشگر و غير قابل كنترل مواجه خواهيم 
ش��د. به همين خاطر است كه عموما به افراد توصيه 
مي شود به مسائلي كه راهكاري براي آن نداريد بيش 
از حد لازم فكر نكنيد. به هر حال چه شما از آن دسته 
افرادي هس��تيد كه گرماي هوا بروز خشم را در شما 
شدت مي بخشد و يا چه از آن دست افرادي هستيد 
كه شرايط اجتماعي باعث خشمگين شدنتان مي شود 
بايد هر چه زودتر براي كنترل خش��م خود راهكاري 

مناسب پيدا كنيد.

سكینهعربي

رويخطخبر

۶  ميليون و ۸۰۰  هزار موتورسيكلت سوار فاقد گواهينامه اند
رييس پليس راهور فراجا گف��ت: ۶ ميليون و ۸۰۰ 
هزار موتورسيكلت س��وار فاقد گواهينامه هستند 
و در صورت اينكه اين ماموريت به آموزش��گاه هاي 
رانندگي داده مي ش��د، ۴۲ سال طول مي كشيد تا 
براي همه اين افراد گواهينامه صادر شود. سيدكمال 
هاديانفر افزود: چنانچه بخواهيم براي راكبان فاقد 
گواهينامه از طريق ۱۸۱ آموزشگاه رانندگي كشور 
گواهينامه صادر كنيم، حدود ۴۲ سال زمان خواهد 
برد. او ادامه داد: پليس براي تسهيل در فرآيند دريافت 
گواهينامه، طرح »گواهينامه آسان موتورسيكلت« 
را آماده و سامانه هاي مورد نياز براي آن را تهيه كرد 
كه به تاييد فرماندهي كل انتظامي كشور نيز رسيد. 
ريي��س پليس راهور فراجا اضافه ك��رد: بيش از ۹۰ 
درصد راكبان، موتورس��يكلت را براي امرار معاش 
استفاده مي كنند و طبق برنامه ريزي انتظار مي رود 
كمتر از ۲ سال به ش��رط همكاري مراكز معاينات 
پزشكي براي همه افراد فاقد گواهينامه اين مدرك 
صادر شود. هاديانفر با بيان اينكه هزينه اين طرح ۷۰ 
درصد كمتر از آموزشگاه هاي رانندگي است، افزود: 
انتظار ما از همه دارندگان وسايل نقليه اين است كه 
با چنين تسهيلاتي خود را جزو رانندگان قانونمند 
قرار دهند و نسبت به دريافت گواهينامه اقدام كنند. 

به گفته او، اكنون اين طرح در اس��تان سمنان و در 
شهر تبريز به صورت آزمايشي در حال اجرا است تا 
اشكالات و ايرادهاي احتمالي آن برطرف شود. روز 
گذشته تصميم گرفته ش��د ۶ شهر ديگر نيز به اين 
طرح متصل ش��وند و به زودي در سراسر كشور و به 

خصوص در تهران اجرايي خواهد شد. 
رييس پليس راهور به نحوه ثبت نام در اين س��امانه 
اشاره كرد و افزود: متقاضيان دارنده موتورسيكلت 
مي توانند به اين سامانه الكترونيكي مراجعه كنند 

و عمليات ثبت نام را انجام دهند س��پس با امضاي 
منش��ور اخلاقي به عنوان راننده قانون م��دار وارد 
مرحله مراجعه ش��وند كه طي يك روز هم معاينات 
پزش��كي به خصوص بينايي و كفايت آموزشي فرد 
 بررسي خواهد شد.وي ادامه داد: در همين روز آزمون 
آيين نامه برابر قانون و مقررات برگزار و آزمون عملي 
نيز توسط افسران در محل گرفته خواهد شد و پس 
از قبولي، پيامك آن به فرد متقاضي ارسال و در سير 

صدور گواهينمامه قرار مي گيرد.

خشكسالي در كشور و حق آبه اي كه همسايگان نمي دهند

شكست در ديپلماسي آب و عواقب آن

تعادل|
 مس��اله حق آبه اي ك��ه اي��ران بايد از 
كشورهاي همسايه خود چه در شرق، 
چه شمال و چه غرب دريافت كند هر روز به معضلي 
پيچيده تر تبديل مي ش��ود. بعد از اينكه أفغانستان 
از دادن ح��ق آبه هيرمند خودداري ك��رده و بارها و 
بارها مذاك��رات در اين باره هم به نتيجه نرس��يده و 
حالا ديگر هيرمند و هريرود آس��تانه خشك شدن 
را ه��م رد كرده اند. كاهش ت��راز آب درياي خزر هم 
به يكي ديگر از مش��كلات ايران تبديل ش��ده است. 
اينكه روس��يه مانع از ورود آب رودخانه ولگا به خزر 
مي ش��ود باعث ش��د تا تراز آب دري��اي خزر طي دو 
سال گذشته ۶۰ سانتيمتر كاهش پيدا كند مساله اي 
كه هر چند مسوولان س��عي دارند درباره آن حرفي 
به ميان نياورند اما ديپلماس��ي آب در ايران روزهاي 
خوبي را پش��ت س��ر نمي گذارد و معلوم نيس��ت بر 
كدام مدار استوار اس��ت كه نتوانسته همسايه هاي 
خ��ود را وادار به رفت��ار قانوني در اي��ن زمينه كند. 
 ايران كش��ور خشكي به شمار مي آيد و اگر قرار باشد 
ح��ق آبه هايي ك��ه ب��ه آن تعلق مي گيرد از س��وي 
همسايگان داده نشود وضعيت آب در كشور مي تواند 
هر روز بحراني تر ش��ود. با توجه به تغييرات اقليمي 
تمامي كشورها سعي مي كنند منابع آبي خود را حذف 
كنند تا با مشكل آب مواجه نشوند اما اين حفظ منابع 
آبي نبايد به قيمت بستن حق آبه كشورهاي همسايه 
تمام ش��ود و كاري كند كه كش��وري مانند ايران هر 
روز شاهد خشك شدن تعداد بيشتري از رودخانه ها 
و تالاب هاي خود باشد و حالا كاهش تراز آب درياي 
خزر هم معضل تازه اي است كه بايد ديد دولتمردان 

در مورد آن چه چاره اي مي انديشند.

   مديريت آب در كشور بسيار بد است
حسين مروتي، كارشناس آب و محيط زيست در اين 
باره به تعادل مي گويد: مساله اينجاست كه مديريت 
آب در داخل كش��ور به قدري بد بوده كه باعث بروز 
مشكلات بسياري شده اس��ت. ما بخش وسيعي از 

س��فره هاي آب زيرزميني خود را از دست داده ايم. 
درياچه اروميه را با آن عظمت خشك كرده ايم و به 
اين ترتيب وقتي همس��ايگان ما شاهد بروز چنين 
اتفاقاتي در كش��ور هستند با خود فكر مي كنند كه 
آنها هم مي توانند منابع آبي را كه به ما تعلق دارد از ما 
دريغ كنند. در واقع ما نه در داخل و نه در ديپلماسي 

آب موفق عمل نكرده ايم. 
او مي افزايد: زماني كه دولتمردان براي كش��اورزي 
اجازه برداشت آب از سفره هاي زير زميني را دادند 
بسياري از فعالان حوزه محيط زيست و كارشناسان 
حوزه آب به اين ماجرا اعتراض كردند اما در آن زمان 
هيچ كس به اين اعتراض ها و هشدارها اهميت نداد 
و حالا كه ش��رايط آب در كش��ور به مرحله بحراني 
رسيده است به دنبال راه چاره مي گرديم. در حالي 
كه بايد سال ها پيش براي جلوگيري از اين وضعيت 

اقدام مي كرديم.

   كاهش ۱۸۰ سانتي تراز آب خزر
طي دهه اخير

اين در حالي اس��ت كه چند روز پيش رييس اداره 
ايمني و حفاظت دريايي اداره كل بنادر و دريانوردي 
گيلان با اشاره به تامين آب درياي خزر توسط يك 
س��ري رودخانه هاي ورودي به اي��ن حوضه آبريز، 
گفت: ۸۵ درصد آب درياي خزر از رودخانه ولگاي 
روسيه تامين مي ش��ود و لذا اگر دبي آب ورودي به 
خزر از طريق ولگا كاهش پيدا كند، بيشترين تاثير 
را در حج��م و تراز درياي خزر خواهد گذاش��ت. در 
تاريخچه درياي خزر افزايش و كاهش سينوس��ي 
حجم و تراز آب ديده مي ش��ود و شاهد پيش روي 
و پس روي آب و تغيير ش��كل سواحل در برهه هاي 
زماني مختلف هستيم، اما آن چيزي كه امروز جاي 
نگراني دارد، غير عادي ش��دن نرخ رشد تغييراتي 
نزولي تراز آب درياست؛ به گونه اي كه در دهه اخير 
با كاهش ۱۸۰ سانتي تراز آب مواجه بوديم كه ۶۰ 

سانت آن فقط در دو سال اخير رخ داده است.
علي منتصر كوهساري با بيان اينكه هرگونه تغيير 

در تراز آب درياي خزر بر كليه ذي نفعان دريا و خط 
ساحلي اثرگذار است، اظهار كرد: موضوع كاهش تراز 
آب درياي خزر به عوامل مختلفي از جمله گرمايش 
زمين، كاهش دبي رودخانه هاي ورودي به واسطه 
سدسازي يا احداث س��ازه، عدم رعايت حق آبه و... 

برمي گردد.

    با اين وضعيت بحران آب
شديدتر مي شود

ايمان كماني، كارش��ناس محيط زيست نيز در اين 
ب��اره به تعادل مي گويد: مدت هاس��ت كه روس��يه 
حق آبه ايران از رودخانه ولگا را كم كرده اس��ت. اما 
متاسفانه اين مساله تا كنون خبري نشده و حالا كه 
وضعيت تراز آب به شكل محسوسي پايين آمده است 
مسوولان درباره آن اطلاع رس��اني كرده اند. مساله 
اينجاست كه اگر وضعيت به همين منوال پيش برود 

بحران آب در كشور شديدتر خواهد شد.
او مي افزاي��د: دولتم��ردان بايد قب��ول كنند كه در 
ديپلماسي آب شكست خورده اند. در واقع راه هايي 
كه تا كنون رفته اند اشتباه بوده و بايد هر چه زودتر به 
دنبال راهكار جديدي براي مجاب كردن همسايگان 
ايران در گرفتن حق آبه از آنها باشند. أفغانستان از 
وقتي كه طالبان در آن بر سر كار آمده بيش از قبل 
در دادن حق آبه ايران كارش��كني مي كند. از سوي 
ديگر تركيه هم با س��د سازي مانع رسيدن حق آبه 
به ايران مي شود و حالا مشخص شده كه روسيه هم 
سال هاست با كاهش آب ورودي ولگا به خزر تراز آن 

را پايين آورده است. 
اين كارش��ناس محيط زيس��ت در بخش ديگري 
از س��خنان خود مي گويد: البته مس��اله بحران آبي 
كش��ور فقط مربوط ب��ه حق آبه نيس��ت اما بخش 
اعظمي از اين بحران به همين مس��اله باز مي گردد 
متاس��فانه مديريت آب در كش��ور سال هاست كه 
مانند ديپلماسي آب به بيراهه رفته و همين مساله 
هم باعث ش��ده تا ايران حالا از نظر آب در ش��رايط 

نامطلوبي قرار بگيرد. 

   كاهش تراز آب دريا را موجب تحميل 
اثرات منفي بر تجارت دريايي 

ريي��س اداره ايمن��ي و حفاظت درياي��ي اداره كل 
بنادر و دريانوردي گيلان همچني��ن با بيان اينكه 
تداوم فرآين��د كاهش حجم و ت��راز آب دريا حفظ 
ايمني آبراه هاي شمالي توس��ط حاكميت دريايي 
كشور )سازمان بنادر و دريانوري( را با چالش مواجه 
مي كند، به ايسنا گفت: يكي از تكاليف سازمان بنادر 
و دريانوردي، توس��عه حمل و نقل دريايي و تامين 
ايمني آب راه هاست و لذا زماني كه تراز آب كاهشي 
اس��ت و عمق تردد ايمن كشتي ها كاهش مي يابد، 
اثرات سوء كاهش تراز آب مي بايست از طريق اجراي 

پروژه هاي لايروبي جبران شود.
او با اشاره به عمق مناسب آب در بنادر شمالي كشور 
قبل از بروز تغييراتي كاهش��ي تراز آب خزر، عنوان 
كرد: در چنين ش��رايطي، تمام كشتي هاي خزر به 
راحتي تردد مي كردن��د و جابه جايي و حمل و نقل 
كالا به س��هولت انجام مي ش��د و لذا ب��ه دنبال اين 
كاهش حدود دو متري، متعهد هس��تيم كه عمق 
لازم را حفظ كنيم تا چرخه اقتصاد دريايي كش��ور 

در جريان باشد.
رييس اداره ايمني و حفاظت دريايي اداره كل بنادر 

گيلان با اشاره به هزينه بردار بودن لايروبي از بستر 
دريا جهت ايجاد عم��ق، عنوان كرد: هر مترمكعب 
لايروبي از دريا حدود پنج تا ۶ دلار هزينه دارد و لذا 
كاهش تراز آب درياي خزر اين هزينه را بر كشور و 
سازمان بنادر تحميل مي كند تا بتوانيم اثرات سوء 
آن را جبران و حيات بنادر و صنعت دريايي كش��ور 

را حفظ كنيم.
 او كاهش ت��راز آب دريا را موج��ب تحميل اثرات 
منف��ي بر تجارت درياي��ي و در نهايت قيمت تمام 
ش��ده حمل و نقل دريايي دانس��ت و اضافه كرد: 
فعاليت بنادر براي عمق مش��خصي طراحي شده 
و ميزان لايروبي براي دس��تيابي به عمق مناسب 
داراي ظرفيت مشخص مي باشد، زيرا لايروبي بيش 
از حد استحكام س��ازه هاي بندري را تحت الشعاع 
قرار مي دهد و لذا براي اس��تحكام بخشي آنها بايد 

مجددا هزينه كنيم.
منتصر كوهساري با اشاره به وجود تالاب بين المللي 
انزلي در اس��تان گيلان، تاكيد ك��رد: وقتي حجم و 
تراز آب دريا كاهش پي��دا مي كند، تالاب انزلي هم 
دچ��ار كاهش ظرفيت آبي مي ش��ود. در واقع يكي 
از مش��كلات اصلي ت��الاب انزلي، در ح��ال حاضر 
 همين كاهش تراز آب درياي خزر است. در صورت 

پس روي آب دري��ا، پهنه آبي ت��الاب كاهش پيدا 
كرده و لذا با كوچك ترين جريانات هوا، امكان توليد 

ريزگرد در مناطق ساحلي محتمل خواهد بود.

   تمهيداتي كه بايد انديشيده شود
اين در حالي است كه به گفته كارشناسان حوزه آب 
همه كشورهاي حوضه خزر از جمله تركمنستان و 
آذربايجان و روس��يه با مشكل كاهش تراز آب خزر 
مواجه هستند و لذا اقدام به كاهش سايز كشتي ها و 
تناژ بارگيري آنها كرده اند. در اين شرايط بايد تمامي 
دستگاه ها و سازمان هاي مرتبط دست به دست هم 
بدهند تا هم دلايل عدم تعلق به موقع حق آبه ايران 
مورد بررسي قرار بگيرد و هم راهكاري مناسب براي 
دريافت اين حق آبه و جلوگيري از بحراني ش��دن 
وضعيت آب در كش��ور پيدا شود. مساله اينجاست 
كه مديريت اشتباه آب در كشور باعث بروز اتفاقاتي 
تلخ شده است. خشك شدن تالاب ها، رودخانه ها و 
حتي درياچه ارومي��ه همه و همه به دليل مديريت 
اشتباه رخ داده است و تا زماني كه مسوولان به اين 
اشتباه خود باور نداشته باشند و از وجود كارشناسان 
در اين حوزه استفاده نكنند نمي توانند بحران آبي 

كشور را حل و فصل كنند. 

گزارش

روسيه هم ولگا را به روي خزر بست


